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7Amb la humanitat pendent d’un virus, la major part 
de la població tancada a casa i l’altra petita (gran) 
part garantint els serveis essencials d’abastiment 
i atenció sanitària i social, el món va adquirir noves 
dimensions. L’impacte de la pandèmia, devastador 
per a molts, va repercutir a tots els nivells, deixant un 
impactant escenari i una oportunitat no planificada 
per repensar el món i repensar-nos com a persones.
Les jornades Barcelona REACT encaixen en aquest 
propòsit d’anàlisi i reflexió per traçar objectius 
futuribles que estiguin alineats amb la sostenibilitat 
i el benestar de les persones. Professionals i experts 
de diferents camps es van reunir en una primera 
edició forçadament virtual quan l’onada impactava. 
i ho van tornar a fer el 2022, en una segona edició, 
quan el tsunami començava a remetre i la presencia-
litat a imposar-se. La tercera i darrera convocatòria 
se celebra amb la pandèmia raonablement controlada.
Per a alguns, els agredolços dies de confinament 
queden lluny i gairebé oblidats. Per altres, les conse-
qüències de la Covid-19 segueixen ben presents. 
Alguns van pensar que moltes coses canviarien i que 
el món seria millor. Altres lamenten, no només la 
tornada de tossudes realitats, sinó un cert efecte 
boomerang.
Les ciutats, enteses com un sistema de sistemes en 
permanent procés adaptatiu als canvis, tant locals 
com globals, no només marquen el pols, també 
defineixen el rumb. Un rumb que resulta del balanç 
entre les forces transformadores i conservadores 
però que requereixen fulls de ruta. I com més definits 
i compartits, millor.
L’Agenda 2030 de Barcelona marca el camí per assolir 
els disset objectius de desenvolupament sostenible 
(ODS) fixats per les Nacions Unides i en què s’emplaça 
literalment a “aconseguir que les ciutats i els assen-
taments humans siguin inclusius, segurs, resilients 
i sostenibles”. El món local i les ciutats tenen un paper 
imprescindible a l’Agenda 2030. No en va, més del 
50% de la població del món viu a ciutats, cosa que 
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9logia o la sostenibilitat és transversal i afecta tots els 
àmbits. El primer capítol suposa una aproximació a la 
percepció de la ciutat que combina la visió exterior de 
Barcelona i també com els barcelonins es projecten al 
món. L’urbanista nord-americà Bruce Katz, expert en 
assessorar ciutats de tot el món, fa referència al “nou 
desordre” provocat per l’escenari de crisi mundial 

—la pandèmia, però també la guerra d’Ucraïna i la 
urgència climàtica— i el paper definitiu de les ciutats 
pel potencial resolutiu dels reptes globals. Katz recepta 
pragmatisme, transversalitat i cooperació.
En aquest primer capítol, Mike Blackman, director 
general de l’Integrated System Europe (ISE), explica 
per què va traslladar aquí el saló audiovisual més gran 
del món, que fins aleshores se celebrava a Amsterdam. 
Es declara un enamorat de la ciutat de la qual percep 
un caràcter més proactiu que reactiu. La seva aposta 
ha contribuït de manera decisiva a la projecció interna-
cional de Barcelona, multiplicant així l’“efecte” de John 
Hoffman amb el Mobile World Congress; o el de Grant 
Dalton, director executiu de la Copa Amèrica, que se 
celebrarà a la ciutat el proper any.
Des d’una altra perspectiva, el director de Fundació 
Alícia, el gastrònom Toni Massanés —un dels 
artífexs de la constructiva revolució encapçalada 
pel Bulli i que va posicionar Barcelona i Catalunya 
al món— reflexiona sobre el potencial i la trans-
cendència de la gastronomia, la màxima expressió 
del paisatge i de la cultura d’un país. i reivindica la 
importància de la gestió alimentària vinculada al 
territori, a la investigació, a l’economia, a la salut i, 
en definitiva, a la qualitat de vida de les persones.
També tres veus es pronuncien sobre la innovació, 
el talent digital i la indústria creativa al segon capítol. 
La carrera emprenedora d’Ana Maiques, directora 
de Neuroelectrics, empresa creada a Barcelona el 
2011 i amb oficina a Boston, exemplifica la tenacitat 
i l’aposta per la innovació com a eina per emprendre. 
Sisón Pujol, especialitzada en proporcionar solucions 
de disseny per empènyer petites i mitjanes empreses 

representa una concentració del 70% de les emissions 
globals de CO2. Les ciutats tenen pobresa i atur i, 
alhora, concentren la innovació i la generació d’opor-
tunitats. i és aquí on es decidirà l’èxit o el fracàs en 
l’objectiu irrenunciable d’aconseguir un desenvolu-
pament més sostenible.
El Barcelona Green Deal, la concreció d’aquest full 
de ruta a la ciutat, estableix 38 mesures, entre les 
quals s’inclouen transformacions urbanes orien-
tades a revitalitzar zones estratègiques d’activitat 
econòmica i crear-ne de noves en diferents sectors de 
la ciutat. Així, s’estableixen tres grans nodes urbans 
amb la remodelació de la Sagrera, l’estació de Sants 
i les Glòries. I el Besòs, Montjuïc, la Zona Franca i la 
Fira, juntament amb el nou impuls al 22@, s’apunten 
com a espais per a la nova reindustrialització.
Les ciutats afronten doncs nous reptes de disseny 
i transformació urbana. I si les problemàtiques 
actuals tenen aquesta doble dimensió local i global, 
les solucions també s’han de plantejar amb aquesta 
doble perspectiva. D’aquí ve l’interès de les jornades 
REACT, que han reunit experts que s’han format o 
que estan desenvolupant la seva carrera a la ciutat, 
amb veus de fora. Les dues mirades seran claus per 
buscar i testar solucions de futur que funcionin 
a nivell local i que repercuteixin al món.
Aquesta publicació no vol ser ni un inventari de 
propostes ni un manual de supervivència. El seu valor 
rau precisament a recollir algunes d’aquestes mirades 
i reflexions que des d’angles molt diferents analitzen 
aspectes d’una Barcelona en transformació.
Dotze experts de diferents àmbits reflexionen sobre 
la seva percepció de la ciutat i es pronuncien sobre 
allò que ells perceben com a fortaleses i debilitats. 
Alguns han nascut a Barcelona i d’altres l’han escollit 
per treballar-hi. Alguns s’han instal·lat a la ciutat 
i d’altres la visiten regularment.
La distribució dels capítols no és estanca. Al capdavall, 
l’aposta per la innovació, per la creativitat, per la tecno-
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11Al cinquè capítol entren en joc l’economia verda 
i l’aposta de Barcelona per l’economia blava. 
El sociòleg Víctor Viñuales, especialitzat en soste-
nibilitat, desenvolupament humà i cooperació inter-
nacional, cofundador i director de la Fundación 
Ecología y Desarrollo, defensa l’acció per fer front 
a la crisi climàtica en una inspiradora reflexió en 
què reivindica el multilideratge per afrontar la gestió 
d’aquesta emergència mundial. Viñuales insisteix 
a deixar de considerar la crisi climàtica una preocu-
pació perquè sigui realment l’ocupació en majúscules. 

“Hem de canviar d’escala i provocar i propiciar canvis 
més ràpids. Estem colonitzant el futur”, adverteix.
Rémi Parmentier, veterà activista i històric líder 
de Greenpeace, fa vint anys que va centrar la seva 
activitat a Varda Group, del que és cofundador 
i director i a través del qual assessora governs 
i administracions i impulsa campanyes i plans relaci-
onats amb el desenvolupament sostenible, la política 
ambiental i, sobretot, la política marina. Va ser un 
dels impulsors i ideòlegs de la Comissió Global de 
l’Oceà i reivindica el potencial de Barcelona per 
consolidar-se com a punt de referència de l’economia 
blava a la Mediterrània alhora que alerta i promulga 

“tolerància zero” cap al bluewashing.
Dotze mirades concebudes des de la ciutat i cap 
a la ciutat. Dotze lectures d’una Barcelona que tots 
reconeixen privilegiada i de la que identifiquen 
fortaleses i potencialitats. En l’apartat final, l'expert 
en ciutats i polítiques metropolitanes, Greg Clark, 
aporta la seva reflexió sobre una Barcelona que 
considera inquieta i a la vegada intencional, 
connectada amb el món i innovadora. Aquest 
londinenc, també fundador del Business of Cities 
i que ha assessorat a més de 300 ciutats i 40 governs, 
planteja com a repte descobrir allò que fa millor una 
ciutat cara a cara i en un lloc físic. Ara i aquí.   
ReBarcelona repensa la ciutat que ve i la que pot 
venir i assenyala virtuts civils, econòmiques i també 
culturals per situar-la a la lliga de les capitals globals. 

al mercat, fa trenta anys que pren el pols al sector 
i reconeix i reivindica l’ADN creatiu de Barcelona. 
Finalment, aquest apartat inclou la trajectòria i les 
consideracions d’un altre emprenedor singular, 
Andreu Veà. Enginyer de Telecomunicacions, pioner 
d’Internet, innovador, creatiu i, sobretot, connector 
de persones, connector d’idees amb empreses i de les 
empreses amb el mercat.
En el tercer capítol, sobre el paper de la ciència 
i la tecnologia parlen Luis Serrano i Guayente 
Sanmartín. Ell, director del Centre de Regulació 
Genòmica (CGR), reivindica més finançament públic 
perquè la investigació pugui fer un salt definitiu 
al país i convertir-se realment en motor econòmic. 
Serrano destaca i posar en valor iniciatives com 
els futurs centres de recerca de l’Antic Mercat del 
Peix, a la Ciutadella del Coneixement, com a futur 
hub d’innovació científica i tecnològica. Guayente 
Sanmartín, una de les principals executives de la 
multinacional HP on ha desenvolupat la seva carrera 
professional, considera la ciutat com una organit-
zació i anima a definir a quins sectors vol apostar 
Barcelona per créixer i posicionar-se al món. La seva 
aposta gira al voltant de la salut i el turisme.
Al quart capítol, sobre l’espai urbà i la seva inevitable 
transformació, Maria Tsavachidis, directora general 
de l’European Institute of Innovation and Technology 
(EIT) aborda un dels seus principals reptes: com 
implantar un nou sistema de mobilitat per reduir la 
contaminació i millorar la qualitat de vida dels seus 
ciutadans en unes ciutats més pensades per a cotxes 
que per a persones. En el disseny del nou paisatge 
urbà inclou superilles, el canvi d’usos en eixos viaris 
per reforçar el transport públic i l’ús de la bicicleta 
i el patinet. Hila Oren, experta en màrqueting 
i branding, especialitzada en espais públics i 
fundadora de Tel Aviv Global, reivindica el paper de 
les places i els espais a l’aire lliure com a punt de 
trobada a les ciutats, i com fer les urbs espais més 
eficients i adaptats a les necessitats de la gent gran.
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El paper de 
les ciutats
—Bruce Katz

L’urbanista americà Bruce Katz és un expert en 
assessorar i ajudar ciutats. Va recalar a Barcelona per 
primera vegada el 2009 per impartir unes xerrades 
a ESADE sobre l’impacte i el paper de les urbs en un 
context de crisi econòmica mundial. Des d’aleshores 
ha tornat diverses vegades, especialment quan les 
coses no van tan bé com podrien anar. 
El 2017, quan aflorava la crisi política catalana, 
Barcelona Global el va anar a buscar. I el 2021, quan 
havia passat el pitjor de la pandèmia, va respondre 
a la crida de l’Ajuntament i va participar en les 
primeres jornades REACT. Va repetir l’any següent, 
quan la guerra a Ucraïna ja dessagnava Europa. Es 
defineix com un urbanista interdisciplinari i defensa 
el potencial resolutiu de les ciutats davant els reptes 
globals fins al punt que se l’ha classificat com a 
optimista urbà. 
Per obrir-se camí en l’escenari de crisi al qual es 
refereix com a ‘nou desordre’ recepta pragmatisme, 
transversalitat, cooperació i orientar-se cap a l’acció. 
Va fundar i dirigeix el Nowak Metro Finance Lab 
a la Universitat de Drexel (Filadèlfia), un centre 
especialitzat en innovació financera de ciutats i àrees 
metropolitanes, és professor visitant de la London 
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dors. Si conserves aquesta personalitat tens més 
facilitat per tenir èxit”. 

—El 22@ ha estat una 
aposta  significant 
globalment.
Una de les peces de Barcelona que Bruce Katz va 
detectar com a genuïna des d’un començament va 
ser el districte 22@, del qual es declara un admirador 
fervent. “Des del començament vam detectar que 
el 22@ era una aposta significant globalment, 
i vam intentar veure com es podia implantar en 
altres parts del món”, diu. No en va, per a aquest 
urbanista, aquests districtes amb una finalitat espe-
cífica han sorgit com la nova geografia espacial de la 
innovació.

“Barcelona va ser la primera ciutat a posar nom 
a un districte que es volia dedicar a la innovació. 
Hi havia un propòsit.” En un dels llibres en què 
dedica un capítol als districtes d’innovació d’arreu del 
món, n’atribueix la gènesi a la ciutat de Barcelona.

Lideratge col·laboratiu
Katz argumenta que els districtes d’innovació, en 
els quals conviuen institucions acadèmiques, R+D 
empresarial, noves empreses i organitzacions de 
suport en comunitats d’ús mixt que promouen la 
creativitat, requereixen un nivell nou de lideratge 
il·lustrat que col·labori per poder competir, en treballi 
tots els vessants i n’explori totes les possibilitats. 

“El 22@, literalment, va inventar el terme ‘districte 
de la innovació’ i va exercir un paper fonamental 
en el desxiframent de la teoria que hi ha darrere el 
creixement d’aquestes àrees que donen forma a 
l’economia”, diu. 
Bruce Katz considera que l’evolució del districte 22@ 
també ha demostrat el poder que tenen les ciutats 

School of Economics i coautor de diversos llibres que 
l’han posicionat com a referent i assessor de governs 
i líders locals i metropolitans. Ha treballat per a 
l’administració de Clinton i Obama i durant més de 
vint anys va ser vicepresident i director del programa 
de polítiques metropolitanes en la Brookings Insti-
tution, un dels think tanks més influents del món. 
El seu ‘nou desordre’ ve determinat per les múltiples 
crisis derivades de la pandèmia de la Covid-19, el 
reposicionament geopolític —que té una de les 
expressions més crues i properes en la guerra 
d’Ucraïna— i, per damunt de tot, la crisi climàtica. 
Katz manté que davant aquestes diverses crisis les 
ciutats són els espais més capacitats per obrir-se 
camí. Poden mobilitzar recursos i avançar en fonts i 
instruments de finançament innovador i en processos 
de reindustrialització i relocalització d’indústries 
avançades. 

—Barcelona és una ciutat 
elèctrica i amb un caràcter 
molt únic.
Sobre Barcelona, Bruce Katz opina que és “una ciutat 
elèctrica, increïblement bonica i amb una loca-
lització privilegiada, com poques ciutats tenen”. 
En aquest sentit, afirma: “Barcelona té un caràcter 
molt únic, potser difícil de definir, però que fa que 
quan hi ets, sàpigues que ets a Barcelona, no a 
Berlín, ni a Londres, ni a Nova York. És Barcelona. 
A més, és una ciutat addictiva.” 

Tantes qualitats també comporten contrapartides, 
amb els seus beneficis i perjudicis: “Òbviament això 
afecta el turisme. Si és una ciutat ben situada, 
ofereix cultura, té una arquitectura espectacular, 
bon menjar i és acollidora amb el visitant, doncs, 
la gent hi vol anar.” Manté que això “és definitiva-
ment una fortalesa, i cal protegir-ho. Les ciutats 
competeixen a escala global, i hi ha molts juga-
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Partint del fet que la ciutat és per als habitants, 
afirma: “El turisme cal gestionar-lo una vegada 
el tens; pots incrementar les taxes turístiques 
per reinvertir... Hi ha moltes possibilitats, i més 
amb les noves tecnologies. També els ciutadans 
es beneficien d’aquesta activitat llogant pisos, 
venent serveis... El que és important és que al final 
del dia el balanç entre el que obtens i el que et 
costa obtenir-ho compensi.” 

La clau per a aquest urbanista és que les ciutats 
tinguin una diversificació econòmica. En aquest 
sentit, manifesta: “Barcelona té turisme, però ha 
vist que ha de diversificar més l’economia, ja sigui 
potenciant el 22@ o apostant per l’economia blava 
o per un altre tipus d’indústria innovadora, i crec 
que avança en aquest camí i que ho està fent bé.”

—Barcelona es troba entre 
el grup de ciutats pioneres 
a Europa.

“La marca Barcelona ja es relaciona amb la indús-
tria tecnològica, no només amb el turisme i passar-
s’ho bé. El propòsit és seriós, i crec que a Europa 
Barcelona es troba entre el grup de ciutats que 
encapçalen l’aposta per la indústria innovadora.” 

Expert en anàlisis i diagnòstics urbans, Bruce Katz 
relaciona Barcelona amb Tel-Aviv, “que, d’una 
manera molt diferent, també és una ciutat atrac-
tiva i magnètica. Tel-Aviv és més caòtica que 
Barcelona, però té una cultura emprenedora i 
una cultura d’empreses emergents molt potent; 
és un lloc on s’innova. Són dues ciutats diferents 
en moltes coses, però que s’assemblen en aquest 
aspecte”, manté. 
El ‘nou desordre’ que promulga Bruce Katz no ve 
empès només per la Covid-19, “que va fer veure com 
de lluny havia arribat la globalització”, diu, sinó 
també per la guerra d’Ucraïna, “que ha canviat 

per recuperar espais per a propòsits nous. “El segui-
ment del districte 22@ continua sent essencial per 
a l’evolució dels districtes d’innovació als Estats 
Units i més enllà”, insisteix.
El cert és que vint anys després de la creació d’aquest 
districte tecnològic, nascut el 2000 i consolidat com 
un model internacional de regeneració urbana —un 
procés no exempt dels debats que també caracteritzen 
Barcelona—, el 22@ ha fet un salt per repensar-se, 
per establir les accions necessàries per mantenir-ne 
el dinamisme i l’atracció durant els anys vinents. 
El procés ‘Repensem 22@’, impulsat per l’Ajuntament 
i en què van participar representants de la ciutadania, 
de l’àmbit econòmic, universitari, experts urbanistes 
com Bruce Katz i les administracions, va culminar 
amb una nova normativa urbanística pensada, preci-
sament, per afavorir una mixtura d’usos. Així, a més 
d’una més bona protecció del patrimoni industrial i de 
la creació d’eixos verds, es va incrementar la superfície 
destinada a habitatge, que va passar de representar el 
10 % al 30 % del sostre que es construeixi. Les oficines, 
en canvi, es redueixen del 90 % al 70 %.
Per impulsar aquesta nova etapa i garantir el desple-
gament del pla a finals del 2020, es va posar en 
marxa l’Oficina del 22@, una eina de gestió i alhora 
finestreta única per atendre empreses i ciutadans en 
l’àmbit econòmic i urbanístic. L’oficina també treballa 
per captar, impulsar i reforçar projectes d’emprene-
doria relacionats amb el desenvolupament de la zona. 

—La ciutat és, en primer lloc, 
per als residents.

“El propòsit d’una ciutat, el que s’han de plantejar 
els gestors és: per a qui és? I, en primer lloc, la 
ciutat és per als residents. Està bé tenir turisme, 
està bé tenir inversions globals, però el propòsit 
de la cuitat és que la gent que hi viu tingui qualitat 
de vida”, manté Katz.
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Pot tenir més indústria? Ara és el moment de 
plantejar-ho.” 

Sobre les lliçons apreses durant la pandèmia, 
Bruce Katz manté que encara ens estem reajustant. 

“Hi ha hagut tantes experiències i tan diferents... 
Algunes persones s’havien de preocupar de 
poques coses i van guanyar temps per a elles i la 
família, i altres treballadors van estar estressats 
fins al límit... Hi ha hagut moltes vivències que 
depenen de molts factors, però estructuralment 
crec que ens hem qüestionat la funció de certes 
parts de les ciutats. La pandèmia ha estat disrup-
tiva. Hem vist que la gent no ha d’anar a l’oficina 
cada dia, de fet no hi vol anar. I crec que malgrat 
les experiències individuals l’economia ha canviat, 
i la qüestió és veure com ens adaptem, perquè la 
normalitat no tornarà.” 

Per a Bruce Katz, considerat l’optimista urbà, la 
ciutat és un estat d’ànim i un concert de complicitats. 
I sobre aquesta xarxa de confiança mútua és sobre 
la qual es pot generar més prosperitat. Opina que 
la divisió empobreix. I no només a cada ciutat, sinó 
també a les xarxes de ciutats.

l’estructura econòmica de l’oest”, i per la urgència 
climàtica. “Crec que ens trobem en una dècada de 
transició i que no tornarem a l’antiga normalitat 
en absolut. No tenim clar on anem, però el que sí 
que està clar és que les ciutats lideraran aquests 
canvis. És un període fascinant, i encara que les 
ciutats estan molt fixades en l’estructura física, en 
com són, en com es mou la gent..., han d’integrar 
en la gestió una visió més global, analitzar l’eco-
nomia de la ciutat, fer servir dades.”

Xarxes urbanes
Veurem les ciutats decréixer? “Depèn... San Fran-
cisco perd població, però aquesta gent va a algun 
lloc... Perquè els països siguin estables està bé 
tenir una bona distribució de ciutats fortes, i les 
ciutats, una bona xarxa metropolitana. Les grans 
capitals es mantindran, crec que el canvi pot 
afectar més ciutats mitjanes.”

Aquest especialista manté que encara que els objec-
tius de les ciutats puguin ser els mateixos, “hi ha 
diferents maneres d’assolir-los, perquè cada urbs 
té el seu propi llegat industrial, les seves univer-
sitats, que poden ser més o menys innovadores... 
La situació de Barcelona respecte a Madrid 
o Bilbao és diferent, i cada una ha de fixar una 
estratègia pròpia per assolir els objectius”. 

—Cada ciutat ha de ser la 
millor versió de si mateixa. 

“El que està clar és que plantejar-se ser el nou 
Silicon Valley no té cap sentit. Ningú no ho 
serà. Cada ciutat ha de ser la millor versió de si 
mateixa, i és per al que ha de treballar. Aquest 
ha de ser l’objectiu.” I quina és la millor versió de 
Barcelona? “El punt de partida és tan fort... És una 
de les ciutats més atractives del món, és magnè-
tica... La qüestió és: pot ser més emprenedora? 
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de la ciutat que uns anys després ell mateix triaria 
com a seu de l’ISE. El saló, amb una vocació de creixe-
ment ambiciosa, situa Barcelona, almenys durant una 
setmana a l’any, com a capital de la indústria audiovi-
sual (IA) mundial. 
Nascut a Guaiana i criat i format a Londres des dels 
sis anys, Blackman va començar la seva trajectòria a 
l’empresa editora del Financial Times i va créixer en 
el món de les publicacions d’informàtica de consum. 
La feina el va dur a Munic, on resideix, i el 2002 va 
fundar l’ISE. Barcelona el va seduir, i ell ha contribuït 
de manera decisiva a projectar la ciutat al món, 
com abans havia fet i continua fent John Hoffman, 
organitzador del Mobile World Congress, el congrés 
mundial més gran de mòbils, o com també ha fet 
Grant Dalton, el director executiu de la Copa Amèrica. 
En aquest últim cas, la marca Barcelona ha pesat 
tant que per primera vegada en la història d’aquest 
certamen mític s’ha incorporat la ciutat al logo oficial 
de la competició. 

—Barcelona és cada 
vegada més internacional 
i oberta; l’actiu principal 
és la gent.

“La ciutat creix, i l’actiu principal és la gent. Quan 
vaig venir per primera vegada, el 1991, si no 
parlaves espanyol estaves perdut. Ara és una ciutat 
molt més internacional i oberta. Barcelona és 
una ciutat moderna amb una Fira moderna”, opina 
 Black man. 
La Fira exemplifica per a ell la transformació de 
la ciutat. “Primer només hi havia els recintes de 
 Montjuïc, que són bonics i tenen encant, però són 
antics i no responen al que requereix un esde·
veniment de tecnologia... L’atracció més gran va 
ser veure com es va passar d’unes instal·lacions 

Ambició 
i projecció 

—Mike Blackman 

El director general de l’Integrated Systems Europe 
(ISE), el saló audiovisual més gran del món per a 
professionals, va arribar a Barcelona un 17 d’agost. 
Mike Blackman havia estat abans a la ciutat, però 
sempre per qüestions de feina. La primera, el 1991, 
per fer una xerrada sobre els ordinadors Macintosh al 
Palau de Congressos. Però aquell estiu del 2017 venia 
amb la família a bord d’un creuer. Va ser el mateix 
dia en què les Rambles es van convertir en l’escenari 
d’un malson. 
L’atemptat terrorista del 17-A va marcar la visita dels 
Blackman. “Entrant al port vam rebre la notícia; 
la meva família estava molt espantada, però vaig 
pensar que no ens podíem quedar al vaixell i els 
vaig convèncer que la policia i les autoritats feien 
la seva feina”, explica Mike Blackman. I l’endemà van 
desembarcar.
Llevat de les Rambles, van decidir igualment recórrer 
la ciutat. El taxista que va parar es va convertir en un 
guia improvisat però efectiu durant tota la jornada. 

“Ens va portar a la Sagrada Família, a la casa Batlló, 
vam recórrer el passeig de Gràcia..., fins i tot ens va 
suggerir un restaurant. Ens va transmetre la seva 
passió per la ciutat”, recorda Blackman. Barcelona 
va exercir la seva màgia. Es va imposar la millor cara 
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“Amsterdam era una ciutat ideal, amb molt carisma 
i bona atmosfera. Vam considerar totes les possibi·
litats, vam visitar molts edificis, però no eren prou 
grans... Havíem d’instal·lar carpes, però al nord 
d’Europa i a l’hivern no són la millor opció. I nosal·
tres necessitàvem créixer”, afirma. 
El procés de selecció d’un altre emplaçament per 
a l’ISE va començar amb una llarga llista de ciutats. 
Michael Blackman i l’equip van mirar per tot Europa. 
Buscaven una ciutat que complís diversos requisits. 
El primer, que permetés el creixement del saló en 
un termini de, com a mínim, deu anys. El segon, que 
tingués prou hotels i a un preu assequible. El tercer, 
que fos accessible i amb prou vols. La llista es reduïa. 
Era difícil competir amb Amsterdam. Van considerar 
Londres, Frankfurt, Milà... 

—Ens havíem de moure a 
una ciutat amb carisma, i 
Barcelona és única en això.

“Vam considerar moltes ciutats. L’espai per a l’es·
deveniment a Londres no era prou gran; a Milà era 
gran, però no tenia hotels a prop; París tenia instal·
lacions grans, però els hotels no s’adaptaven al 
que necessitàvem...”, manté Blackman. També van 
preguntar als clients, tant exhibidors com visitants, 
què consideraven que havia de tenir una bona seu. 
I les respostes sempre pivotaven entre el preu raonable 
per allotjar-s’hi, la facilitat per arribar-hi i també per 
moure’s dins la ciutat, bons restaurants, llocs on anar..., 
i l’idioma. “I basant·nos en aquests criteris, l’opció 
de Barcelona sempre estava entre els primers 
llocs. I hi havia una altra cosa. Quan mires ciutats 
a Europa, Amsterdam té carisma. Si ens havíem de 
moure, havia de ser a una altra ciutat amb carisma..., 
i Barcelona era única en això.” 

La decisió estava presa. El trasllat de l’ISE es va anun-
ciar el 2019 per celebrar la primera edició a Barcelona 

de més de 100 anys a unes de les més modernes 
 d’Europa. Això és un reflex de com ha canviat la 
ciutat”, manté el director general de l’ISE.
Les xifres de Fira Barcelona del 2022 i les previsions 
per al 2023 reflecteixen la consolidació d’aquesta infra-
estructura i el pes que té en l’economia i la projecció 
internacional de la ciutat. Després dels difícils anys de 
la pandèmia i de la suspensió obligada de les activitats, 
el 2022 es van celebrar més de 250 esdeveniments als 
recintes de Montjuïc, Gran Via i el CCIB, entre salons, 
congressos i altres actes. El Mobile World Congress 
va obrir el calendari i va aportar el 20 % de la factu-
ració —211 milions el 2022—, seguit per altres grans 
fires com ara Alimentaria, l’ISE o el Seafood Expo 
Global. Fira Barcelona també ha potenciat l’activitat 
a l’exterior i ha coorganitzat esdeveniments a Mèxic, 
el Brasil, l’Argentina o els Estats Units. 
Abans d’aterrar el seu esdeveniment a Barcelona, 
Mike Blackman va assistir a gairebé totes les edicions 
del Mobile (que es va establir definitivament a la 
ciutat l’any 2006). “Barcelona és ambiciosa, i els 
polítics empenyen perquè la tecnologia sigui un 
sector important, i això és encoratjador. N’és una 
prova el que ha fet Hoffman amb el Mobile. Darrere 
l’esdeveniment veus no només tota una ciutat, 
sinó també el govern de Catalunya implicat.”

D’Amsterdam a Barcelona
“La primera vegada que em vaig entrevistar amb 
els responsables de Fira, quan la seu encara era 
a Amsterdam, els vaig dir que algun dia l’ISE seria 
l’esdeveniment més gran que organitzarien, i em 
van contestar que tothom deia el mateix. Nosaltres 
vam créixer a Amsterdam fins a ser l’esdeveniment 
més gran d’Holanda”, explica Blackman. Confessa 
que sempre va mirar altres ciutats, perquè sabia des 
del començament que la capital holandesa no dispo-
sava de prou espai per respondre al potencial de 
creixement que tenia. 
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mostrat de veritat la realitat que és (en 15.000 metres 
quadrats) i el creixement ambiciós que s’ha fixat per 
als anys vinents. 
En l’última edició (la del 2023), aquest saló audio-
visual s’ha consolidat com el nou gran congrés que 
se celebra a Fira Barcelona. Va tancar amb més de 
58.000 assistents de 155 països, xifra que va superar 
les expectatives i en va materialitzar la potencialitat, 
amb la reserva de més espai —enguany eren sis 
pavellons per acollir més d’un miler d’expositors— 
per a l’edició vinent. 

El nou escenari
A més d’impactar directament en la seva celebració, 
l’ISE també és un termòmetre dels canvis que la 
pandèmia ha imposat a tots els nivells i a escala 
global. La indústria audiovisual s’ha vist implicada 
especialment en aquests canvis. 

—Tothom s’ha acostumat 
a parlar a través de la 
pantalla.

“Hi ha dues coses significants que han canviat amb 
la Covid·19. Una és el teletreball. Les empreses 
s’han plantejat si realment necessiten tenir la 
gent tot el dia a l’oficina, i aquí la tecnologia juga 
un paper principal. El meu equip, que sempre ha 
estat repartit en diferents ciutats, a Amsterdam, 
Munic, Londres o Malta —a les quals ara se suma 
l’oficina de Barcelona, amb un equip permanent de 
cinc persones—, ja feia videoconferències setma·
nals, però... Quanta gent havia sentit a parlar abans 
de la pandèmia de Zoom o Teams? Ara tothom s’ha 
acostumat a veure’s i parlar·se en vídeo”, manté 
Blackman.
I el segon canvi? “El veiem en el comerç. Amazon va 
explotar durant la pandèmia, la gent s’ha acostumat 

el gener del 2020. “No ens vam equivocar. Quan la 
gent ve, se’n va amb ganes de tornar. En termes 
d’acollida la ciutat és molt bona, la relació qualitat 
preu i la varietat de l’oferta són molt bones. Hi tens 
de tot, els millors restaurants, i a un preu molt més 
assequible del que pagues pel mateix a Nova York, 
Londres o París.” 

La indústria tecnològica
Reconeix que la indústria tecnològica a Barcelona 
no és tan potent com en altres ciutats europees. 

“El sector ara es concentra al nord d’Europa i al 
Regne Unit. El mercat i la indústria ID és a Gran 
Bretanya, Alemanya, França, Itàlia... Espanya 
podríem situar·la en la vuitena posició a Europa.” 
Tanmateix, opina que Catalunya avança en la direcció 
en què ho va fer Baviera quan el Govern d’aquesta 
regió alemanya va incentivar l’arribada d’indústria 
tecnològica i grans empreses com Microsoft o Apple 
van decidir instal·lar-se a Munic. 
A diferència d’altres certàmens que es mouen pel món, 
l’aposta de Blackman és ferma: Barcelona. Precisament, 
un dels objectius és fixar en l’imaginari dels exhibi-
dors i els visitants el lloc i la data. Barcelona i l’última 
setmana de gener. “Hem fet un seguiment de la gent 
que feia tot el procés d’inscripció i després no venia. 
Al començament era del 15 %, i la raó principal 
que ens deien era que tenien feina o que estaven 
malalts... Nosaltres volem ser l’esdeveniment més 
important de la seva agenda. Que l’última setmana 
de gener estigui bloquejada per als professionals 
d’aquest sector. Que siguin tots a Barcelona, i com 
més coses passin aquells dies a la ciutat, millor.” 

La pandèmia va truncar els plans ambiciosos d’enlai-
rament de Blackman a la ciutat i la primera edició ja 
no es va poder desplegar amb tota la magnitud que 
s’havia planejat. Havien contractat 17.000 metres 
quadrats d’espai, però van haver de redimensionar 
la cita. I no ha estat fins enguany que l’ISE ha 
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lona Global, “que no hi ha en altres ciutats, almenys 
no a aquest nivell”. 

—Barcelona és més 
proactiva que reactiva.
En el difícil exercici de resumir Barcelona en unes 
quantes paraules, a Blackman només li fan falta uns 
segons: “És una ciutat que ofereix oportunitats, 
orientada clarament al futur i amb ambició. L’ISE va 
arrencar a Ginebra, que va ser un lloc genial, però 
per a un esdeveniment europeu no era el lloc ideal. 
Vam considerar moltes ciutats, i a Amsterdam 
les autoritats ens van ajudar molt, sobretot al 
començament. Però a Barcelona ha estat diferent. 
Des del primer moment, la Fira, l’alcaldessa, totes 
les organitzacions van venir a dir·nos com podien 
ajudar. Vaig tenir la sensació que la ciutat ens volia 
i volia que triomféssim. Això, a aquest nivell, no ho 
hem vist en altres ciutats. Barcelona, a diferència 
d’altres ciutats, és més proactiva que reactiva, que 
és com són la majoria.” 

a comprar en línia, i les botigues han de canviar si 
volen continuar atraient clients. Comprar no ha de 
ser una tasca, ha de ser una experiència. Comprar 
ha de ser sinònim de passar·s’ho bé, i la tecnologia 
obre moltes possibilitats: maneres de mostrar els 
productes a través de pantalles, realitat virtual... 
He vist botigues de cotxes que tenen un sol model 
i hi projecten diferents colors i accessoris.”

Blackman està convençut que en un parell d’anys 
molts comerços de moda faran servir la realitat 
augmentada i els clients no s’hauran d’emprovar les 
peces. Un mirall escanejarà el client, li prendrà les 
mides i projectarà sobre la seva imatge un model, 
i un altre, i un altre, i un altre... Després, la comanda 
s’enviarà directament a casa. O les immobiliàries 
podrien oferir als clients visites a pisos sense haver 
de moure’s de l’oficina. “S’obre un món de possibili·
tats”, insisteix Blackman. 

“La pandèmia ha comportat molts canvis, internet 
s’ha convertit en una eina indispensable, cada 
vegada s’exigeixen pantalles de més qualitat... 
La Covid·19 ha accelerat molt la innovació tecno·
lògica. L’ISE és un catalitzador de tot aquest 
desenvolupament, i Barcelona, amb el port i per la 
ubicació, pot ser la gran porta d’entrada de tota 
aquesta indústria pel sud d’Europa.” 

Sobre la ciutat, Blackman només expressa reserves 
sobre una qüestió: la seguretat. “Sé que es treballa 
per millorar aquest aspecte. És molt necessari 
contenir els carteristes, perquè és un tema del qual 
es parla i que els competidors de Barcelona fan 
servir en contra de la imatge de la ciutat, i és una 
llàstima, perquè la ciutat és tan increïble...”

Per materialitzar les potencialitats de Barcelona, 
Blackman planteja crear incentius, també fiscals, per 
atreure grans empreses tecnològiques i afavorir un 
ecosistema empresarial ampli. Alhora, destaca com 
a punts forts de la ciutat la capacitat d’atreure talent 
i el paper i la influència d’organitzacions com Barce-
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“El menjar és transversal, i en el cas de Barce-
lona la restauració és una de les seves primeres 
indústries, i si hi sumem l’alimentació, encara té 
molt més pes”, afirma Massanés, que reivindica el 
fenomen Bulli i el Fòrum de la Gastronomia, “que 
el 2005 va ser clau per posicionar la imatge de 
Barcelona, que en aquell moment no tenia cap 
tres estrelles. Què vam fer? Aprofitar el poten-
cial del Bulli, del Celler de Can Roca i de la 
resta. Tots es trobaven fora de la ciutat en sentit 
estricte, però van posicionar Barcelona al món.” 

El paper de les ciutats i la concentració de les 
persones en aquest centre i l’àrea metropolitana 
ha canviat substancialment el sistema alimentari: 

“Abans vivíem molt més a prop de moltes de les 
coses que menjàvem. És veritat que mai no han 
estat totes... Per exemple, tenim una gran gastro-
nomia del bacallà i no en tenim a prop... Però la 
gent estava més repartida pel territori. Ara tots 
vivim concentrats, però tots mengem i hem d’en-
tendre que la nostra vida està molt condicionada 
per això.” 

—La càrrega econòmica 
de l’alimentació s’ha 
dividit entre tres i la de 
l’habitatge s’ha multiplicat 
per tres.
Massanés lamenta que prevalgui “aquesta imatge 
rica i despreocupada de l’alimentació, perquè 
l’alimentació té, entre altres coses, unes conse-
qüències directes en la salut, en la diabetis, 
l’obesitat...”. En aquest sentit, reflexiona: “La gent 
es queixa que el menjar és car, però..., el menjar 
és molt econòmic en relació amb el nostre nivell 
de vida! En els cinquanta últims anys, la càrrega 
que representa l’alimentació sobre el pressupost 

La marca  
gastronòmica 
—Toni Massanés 

Tant és qui respongui. Tant és en què treballi o d’on 
vingui. Una cosa destaca sempre quan algú es refereix 
a Barcelona i als seus punts forts. I aquesta cosa és la 
gastronomia. La imatge de la ciutat, la projecció inter-
nacional i, sobretot, la qualitat de vida li deuen molt 
a un sector del qual no es reconeix tota la transcen-
dència i el potencial. 
Qui sí que milita en aquesta lliga, des de fa dècades, 
és Toni Massanés. Aquest gastrònom dirigeix la 
Fundació Alícia, un centre de recerca sobre la cuina, 
un laboratori de l’alimentació responsable que 
treballa perquè tots mengem millor. Des del rigor 
científic, Massanés promou l’alimentació sana, soste-
nible i bona. Ho fa des de la Fundació Alícia, a més 
d’escriure llibres i articles, dirigir estudis, participar 
en comitès científics i congressos i fer conferències 
arreu del món. 
Bullinià convençut, va participar en aquella onada 
que va superar el gastronòmic i ho va canviar tot. 
Aquí, i també fora. La mirada àmplia i el coneixement 
del món que té sumen valor al receptari tradicional 
més pròxim que ha inventariat. A les jornades REACT 
va plantejar les possibilitats que obre aquest sector en 
una ciutat com Barcelona.
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ràpids, els afrontem, però els col·lapses lents no 
els percebem. És un problema.” 

—Afrontem els col·lapses 
ràpids, però els lents 
no els percebem.

“Què passa? La sostenibilitat és una cosa per a la 
posteritat, i el problema és que a la posteritat, per 
definició, sempre li passa al davant la prioritat”, 
afirma Massanés, que fa un paral·lelisme amb els 
combustibles fòssils: “Tenim clar que cal deixar de 
fer-los servir, però comença la guerra d’Ucraïna 
i tornem a recuperar-los i a obrir les mines de 
carbó, perquè és prioritari, perquè hem de salvar 
l’avui. I demà ja pensarem en el demà.”

Valors esencials
Opina que la pandèmia sí que va permetre el retro-
bament amb alguns valors essencials que potser el 
benestar havia relegat, però que es va apostar per 
la tecnologia, es va accelerar la digitalització, es va 
advocar per una nova economia, per la intel·ligència 
artificial... I tanmateix, des del punt de vista alimen-
tari, no es van plantejar polítiques noves ni estratè-
gies a llarg termini. “La idea de sempre, créixer i 
basar aquest creixement en una nova economia 
tecnològica, no és que sigui dolent, però pot ser 
perillós.”

Massanés proposa per a l’horitzó 2030 tenir més 
en compte alguns indicadors sobre la salut plane-
tària i els problemes que afecten directament la 
societat, com ara l’explosió de la diabetis a Espanya 
o el problema de l’obesitat infantil. I, en paral·lel, 
posar en valor i treballar realitats com les de l’índex 
Bloomberg Healthiest Country, que afirma que el país 
encapçala la llista dels més sans del planeta. 

real de les famílies s’ha dividit entre tres i, en 
canvi, la de l’habitatge s’ha multiplicat per tres.” 

L’Organització de les Nacions Unides per a l’Alimen-
tació i l’Agricultura (FAO), que treballa per millorar la 
seguretat alimentària, ha advertit que, per ser soste-
nibles, les metròpolis han de tenir una regió alimen-
tària, un sistema connectat i resilient a  l’entorn. 

“Des del punt de vista d’oferta alimentària, Barce-
lona encara es percep com un lloc on hi ha 
aquest sistema. Com que vivim en un país arrugat, 
tenim una riquesa i una diversitat molt marcades.” 

—El producte és el 
paisatge més de prop i 
el paisatge és el producte 
més de lluny.

“El paisatge i el producte és el mateix. El producte 
és el paisatge més de prop i el paisatge és el 
producte més de lluny. Tenim un país variat, i això 
és boníssim. No només per a la gastronomia i per 
a la nostra alimentació, que ens diuen que és la 
més sana del món, també ho és per a la biodiver-
sitat del planeta, i, per tant, aquest és un bé que 
cal preservar”, insisteix Massanés.
Per això reivindica la responsabilitat de Barcelona, 

“que ha d’exercir la capitalitat, generar i disse-
nyar el futur, però cal incloure-hi aquesta realitat. 
La visió de modernitat de la ciutat també ha 
 d’incloure com es gestiona el sistema alimentari”. 

“Si no ens plantegem les qüestions relacionades 
amb el sistema alimentari i la sostenibilitat és 
perquè hi ha un col·lapse lent. Nosaltres gesti-
onem els col·lapses ràpids. Arriba la pandèmia. 
S’exigeix rapidesa, d’un dia per l’altre ho tanquem 
tot. Es va analitzar el problema i es va veure que 
moltes coses es podien tancar, però no el sistema 
alimentari. Els desastres ràpids, els col·lapses 
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millor. Potser no som una potència en aeronàu-
tica, encara que es fan moltes coses, però sí que 
som una potència en menjar. Ho som! Ens ho 
diuen des de fora! Aprofitem-ho!”, insisteix.

—La cultura sempre va 
vinculada al fet de si ens 
estimem o no.
Toni Massanés es refereix amb admiració a l’alta 
autoestima i el valor que altres països, com França 
o Itàlia, donen als seus productes. I com, a més de 
formar part de la seva personalitat, realment creuen 
que el seu menjar és el millor del món i que també és 
el millor que poden oferir. La seva bandera indiscu-
tible. La que relacionen amb la seva identitat i també 
amb el plaer. “Això és cultura, la cultura sempre va 
vinculada al fet de si ens estimem o no... Quan 
ens estimem estem totalment eufòrics, i quan no 
ens estimem estem fatal. Aquí, a més, tenim una 
certa beneiteria provinciana...”, lamenta.  
El local i l’universal, el creatiu i el regional s’han 
d’alimentar i retroalimentar. “Hem d’identificar i 
veure el nostre valor. No podem crear un sistema 
alimentari de prestigi per als que venen i un altre 
per a nosaltres. La botiga del barri, la que articula 
socialment, és molt important que existeixi, per 
moltes grans cadenes que hi hagi. Ja està bé que 
n’hi hagi, però no cal que ens hi reflectim, que 
ens reflectim en les cadenes de pizzeries o de 
pasta... El que ens fa bons, rics, sans i sostenibles 
són els nostres productes, conèixer-los, valo-
rar-los, cuidar-los, cuinar-los, consumir-los...” 

Arribats a aquest punt, un pas més: “Com que som 
bons, sans i sostenibles, com que som un referent 
en gastronomia, pensem què necessita el món 
per al futur, en què som bons per poder oferir al 
món, i fem-ne una de les claus del desenvolupa-
ment, creem sinergies a Barcelona.” 

—En la revolució bulliniana, 
l’autoestima va jugar un 
paper primordial, allò va 
ser un canvi de paradigma.

“Estem sans perquè tenim un sistema de salut 
universal que és una joia i perquè mengem molt 
bé perquè la dieta mediterrània és molt variada, 
encara que estiguem enamorats de 30.000 
coses de l’altra punta del món. En la revolució 
bulliniana, que va convertir la cuina en una revo-
lució cultural multicèntrica, l’autoestima va jugar 
un paper primordial. El Bulli va significar un canvi 
de paradigma. Va fer canviar la manera de pensar. 
Els científics de referència ho reconeixen. I això 
va fer que als ulls del món estiguéssim molt ben 
posicionats des del punt de vista de salut i del 
que s’oferia. Tothom volia venir.”

Vincula l’autoestima amb el que és propi. “No s’han 
de fer restaurants per als turistes, n’hi ha d’haver, 
però no han de ser la bandera. Els restaurants 
han de ser per a la gent que viu al lloc. Si ara fem 
un Port Olímpic nou i no hi van els barcelonins, 
no triomfarà. Quan anem a un lloc, volem menjar 
el que es menja en aquell lloc. Els monuments 
estan molt bé, però no t’expliquen on ets com ho 
fa la cuina.” 

L’experiència gastronòmica
Ni la digitalització, ni les pantalles, ni la realitat 
augmentada, que permet descobrir tantes coses, 
no poden competir amb la sensació de menjar-se una 
bona escudella o una oliva esfèrica. “No és el mateix! 
El menjar és experiència, i Barcelona pot jugar a 
la lliga de les grans capitals gastronòmiques del 
món. Té talent, hi ha molts cuiners talentosos, 
com més restaurants obrin i més variats siguin, 
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Una altra aposta consisteix a encapçalar la “ciutat 
intel·ligent i també amiga de la gent gran”. 
En aquest sentit, afirma: “Molta gent viu sola a 
Barcelona, i vol ser autònoma. Hem d’inventar el 
futur per a aquestes persones, per a la seva salut 
i benestar. La ciutat ho necessita, i el món també.” 

Tornant als restaurants i considerant-los indústria 
cultural, com un centre d’interpretació o fins i tot 
una galeria d’art que mostra la cultura d’un lloc, 
l’entorn i el paisatge, el poder de transformació és 
enorme. “Quan vas de viatge, saps on ets pel 
menjar. Tot està vinculat, la salut, la sostenibilitat, 
el plaer, el gust, el bon gust, el fet que unes coses 
ens vinguin de gust i d’altres no... L’única via 
que ens ha donat l’evolució, tant biològica com 
cultural, el que ens ha fet humans, i també l’única 
oportunitat per sobreviure és que no separem 
futur, sostenibilitat i plaer.” 

“Nosaltres, que hem aconseguit ser els qui unim 
millor aquests conceptes, hem d’aprofitar els 
sistemes d’intel·ligència artificiial, la tecnologia 
blockchain, la biotecnologia, les ciències de la 
vida..., i llavors se’ns obre un món de possibilitats. 
Nosaltres som els qui estem més ben  posicionats 
per treballar en això, i els experts en smart cities, 
els visitants i els turistes estaran encantats 
de venir a Barcelona a veure com de bé hi viu 
la gent.”

La seva aposta consisteix en com fer servir la tecno-
logia i el coneixement per desenvolupar, per exemple, 
una gestió més personalitzada de la salut i propiciar 
la creació d’empreses i empreses emergents al voltant 
de tot aquest sector. En aquest ecosistema hi tenen 
cabuda des dels estudis clínics que impulsen alguns 
hospitals com el Clínic fins a les universitats i els 
centres de recerca, i cita, per exemple, el Predimed 
(Prevenció amb dieta mediterrània), un assaig clínic 
nutricional i multicèntric per a la prevenció primària 
de les malalties cardiovasculars. 
En aquest camp, la Fundació Alícia ha impulsat, per 
exemple, estudis per desenvolupar proteïnes altera-
tives o iniciatives com la plataforma Menjar bé durant 
el tractament del càncer, un web pioner en el desen-
volupament del qual han participat oncòlegs, nutri-
cionistes i personal sanitari de recerca i hospitalari 
i també l’Institut Català d’Oncologia.

—La tasca de la recerca 
bàsica ha d’acabar 
 repercutint en la botiga 
del barri.

“Som bons en recerca i som líders en la generació 
de coneixement, encara que després fallem en la 
transferència. Nosaltres col·laborem amb algunes 
empreses que fan desenvolupament al País Basc 
perquè allí els donen tots els ajuts. Nosaltres tenim 
les millors universitats d’Espanya en aspectes de 
salut, de tecnologia, tenim la Universitat de Barce-
lona (UB), la Universitat Politècnica de Catalunya 
(UPC), la Universitat de Girona (UdG) en turisme, 
la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) en 
tecnologia alimentària, l’IRTA, el Clínic, Can Ruti..., 
i no ho estem aprofitant. La tasca de tota aquesta 
importantíssima recerca bàsica ha d’acabar reper-
cutint en la botiga del barri.” 



ANA MAIQUES 
SISÓN PUJOL
ANDREU VEÀ 

TALENT 
INNOVADOR
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L’última radiografia de l’ecosistema digital de 
Barcelona constata la consolidació d’aquest sector 
i el prestigi creixent de la ciutat com el hub d’inno-
vació més gran del sud d’Europa, amb més d’un 
miler d’startups establerts a la ciutat i la presència de 
centres tecnològics de multinacionals estrangeres. 
Així ho reflecteix l’informe Tech hubs overview, 
elaborat per la fundació Mobile World Capital, en 
col·laboració amb l’Ajuntament de Barcelona i la 
Generalitat, i presentat el mes de febrer passat. 
L’estudi comptabilitza un total de 96 companyies 
estrangeres que han triat instal·lar un centre digital 
a Catalunya, el 99% a l’àrea metropolitana de 
Barcelona, ciutat que concentra el 78% del total. 
Entre els hubs destacats figuren els de Microsoft, 
Google, Intel, Pepsico o Sanofi. 
L’arribada d’aquests centres s’ha disparat al llarg 
dels darrers cinc anys, fins i tot durant la pandèmia. 
Des de el 2018 el número de hubs se n’ha més que 
doblegat. Gairebé vuit de cada deu empreses s’han 
establert físicament a Barcelona Ciutat i d’aquestes el 
46% estan ubicades al districte tecnològic 22@. 
L’accés al talent internacional i la disponibilitat de 
professionals locals, l’ecosistema digital i empresarial, 
els costos i la fiscalitat són els motius que han portat 
aquestes empreses a instal·lar-se a la ciutat. Segons 
els promotors de l’informe, en aquest camp Barcelona 
competeix al mateix nivell que Madrid i Lisboa i una 
mica darrere de París i Londres i les companyies 
inverteixen una mitjana de 6,3 milions d’euros per 
obrir-ne el hub a la ciutat. Per països, la majoria 
procedeixen dels Estats Units, Alemanya i França.
Més de 65% d’aquestes empreses pertanyen a tres 
sectors: gaming (32%), solucions industrials (21%) 
i salut (13%). Durant l’any 2022 l’hub mitjà de 
Barcelona comptava amb un equip de 160 persones. 
De fet, la dimensió dels centres ha escalat durant els 
últims anys i actualment gairebé el 40% dels hubs 
disposen de més de cent persones a la seva plantilla.
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El repte  
de l’escalada
—Ana Maiques

El 2010 Ana Maiques va ser nominada per l’IESE 
com una de les emprenedores de menys de 40 anys 
més influents a Espanya. Un any després, va fundar 
a Barcelona i juntament amb Giulio Ruffini, Neuro-
electrics, amb què desenvolupen tecnologia per 
tractar malalties neurològiques. Han creat un dispo-
sitiu mèdic en forma de gorra amb elèctrodes 
que permet monitoritzar l’activitat elèctrica del 
cervell. Cada elèctrode genera un pols elèctric capaç 
de provocar una estimulació neuronal no invasiva 
i molt precisa pensada per reduir crisis epilèptiques, 
millorar una depressió o millorar la qualitat de vida 
de pacients amb Alzheimer. 
La carrera emprenedora de Maiques va començar 
molt abans, el 2001, quan Starlab, l’empresa belga en 
què treballava, va fer fallida i juntament amb Ruffini 
van decidir comprar la filial que tenia a Catalunya. 
Ell, físic i matemàtic aporta la investigació científica. 
Ella, economista, el coneixement del mercat i el finan-
çament necessari per aterrar l’aplicació d’aquesta 
ciència al món real. 

L’impacte econòmic que genera anualment aquest 
ecosistema se situa per sobre dels 1.400 milions 
d’euros i les previsions són optimistes, els autors de 
l’informe calculen que superarà els 2.000 milions 
l’any 2025.
Tres emprenedors de sectors i perspectives diferents 
relaten la seva experiència i els reptes que afronta 
Barcelona per escalar en innovació i així diversificar 
una economia local molt basada en el sector serveis. 
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ciutats com París o Boston o fins i tot Lisboa, crec 
que cal fer una aposta molt més ferma i clara com 
a ciutat. Està molt bé la gastronomia, la qualitat de 
vida, però també hem d’atreure més talent i més 
empreses i fer les coses que sabem fer. Continuem 
sense visibilitzar Barcelona al món més enllà de la 
qualitat de vida. No n’hem sortit”.

—Tots els sectors tenen 
capacitat de creixement, però 
cal apostar fermament per un.
El sector de la salut, que ella coneix bé, és on creu 
que la ciutat està ben posicionada, encara que consi-
dera també que l’àmbit relacionat amb les energies 
renovables tenen molt de potencial. “Tots els sectors 
tenen capacitat de creixement, el tema és a quina 
fas l’aposta. Cal apostar fermament per un, sense 
oblidar els altres, i crec que tenim molt potencial al 
món de la salut, les renovables i la indústria agro-
food”, remata Maiques. 
Aquesta empresària defineix l’emprenedoria sobre 
la base de tres conceptes: una visió (una bona idea), 
ser brillant (perquè hi ha molta gent competint) 
i creure’s el projecte. I la diferència entre triomfar 
o no triomfar rau en la bona execució d’aquesta idea 
brillant. 
Amb Neurolectrics viatja per tot el món i si hi ha una 
ciutat on creu que Barcelona es pot fixar cita París 
com un bon exemple: “La iniciativa de Macron per 
posicionar França a l’Escale Up Europe, és enco-
ratjadora; ve de l’obsessió d’aconseguir que a 
Europa hi hagi més unicorns i més empreses que 
competeixin a nivell mundial, els americans ho fan 
molt bé, a Catalunya estem aprenent i hi ha ciutats 
a Espanya que han fet un esforç gegant. València 
ha canviat molt, Màlaga també al món tecnològic, 
Madrid…”. 

Entre Barcelona i Boston
Encara que creada a Barcelona, Neuroelectrics, que 
ara ven a més de 45 països, va obrir una altra oficina 
a Boston el 2014, any en què Maiques va rebre el 
tercer premi de la Unió Europa per a Dones Innova-
dores. Des de llavors aquesta empresària va i ve. Viu 
entre Boston i Barcelona i coneix bé els ecosistemes 
empresarials i emprenedors de totes dues ciutats.
“Barcelona té molt bona qualitat de vida i atrapa 
molt de talent de tot Europa perquè la gent vol 
viure a la ciutat”, manté Maiques. Aquesta empre-
sària opina que “tenim universitats molt bones a 
nivell tècnic, molt potents, hi ha un talent científic 
i un ADN molt creatiu… Som molt bons publicant, 
el que ens manquen són projectes de primer nivell, 
de nivell internacional d’empreses que escalen i que 
atreguin talent de fora però per quedar-se, perquè 
siguin projectes que competeixin a nivell global amb 
les grans empreses asiàtiques i americanes”. 
I a Boston? “Allà hi ha empreses que són líders al 
seu sector, que han rebut finançaments molt grans. 
Nosaltres hauríem d’intentar ser més atractius en 
aquest aspecte, hauríem d’entendre que el fet que 
hi hagi projectes grans i companyies grans que 
escalin és molt important, hauríem de ser més tech 
friendly i més business friendly”. 
Maiques insisteix que a aquesta creativitat li cal 
finançament perquè les empreses creixin, “també 
ens falta cultura internacional, ens falta anglès, 
ens falten eines de business development. Ens falta 
escalar internacionalment”. I destaca la tasca que 
han dut a terme ciutats com Lisboa, “que han fet 
esforços fiscals per atraure i retenir talent i els ha 
funcionat”.
Sobre l’evolució de Barcelona, “en algunes coses 
hem millorat perquè sí que tenim algunes empreses 
que estan competint a nivell mundial, molt inno-
vadores… I crec que hi ha sectors que estan crei-
xent molt a Barcelona, però si ens comparem amb 
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Compara aquest vincle emocional que caracteritza 
Barcelona amb altres ciutats. “Per mi Barcelona té 
un paral·lelisme amb Nova York, que encara que 
veus i identifiques els seus problemes, és una 
ciutat que t’omple l’esperit”. 

Tot i les crítiques, no creu que Barcelona estigui en 
decadència, “però en ser tan viva i emocional, tot el 
que ha passat durant els darrers anys l’ha afectat. 
La societat viu moments i la ciutat, com les 
persones o les famílies, intenten adaptar-se als 
canvis. Estem vivint un canvi de paradigma i això 
afecta. Diria més aviat que Barcelona és una ciutat 
ferida que té coses a millorar, però que continua 
sent atractiva i tira endavant”. 

Es declara partidària de la crítica constructiva “i sóc 
la primera a dir que Barcelona està bruta, però no 
només això determina la ciutat. El que determina 
la ciutat és que és viva i vibrant, que t’entra pels 
sentits, per la gastronomia, per l’arquitectura, 
pel clima, per la seva oferta musical, per la seva 
oferta cultural, per les seves tradicions… És una 
ciutat oberta a tothom”. 

—Barcelona marca tendències 
però no ens ho creiem; forma 
part del nostre caràcter.
Marca tendències? “Les marca, però no ens ho 
creiem. Forma part del nostre caràcter veure 
sempre el got semibuit, com els aficionats barce-
lonistes que van guanyant i segueixen patint. 
Barcelona marca tendències i hi ha molta gent 
jove que està fent les coses molt bé. De vegades 
ens deixem portar per un corrent de negativisme 
que resta més que suma”. 

Planteja el disseny com a motor de competitivitat. 
El seu estudi, Nomon Design, és una agència de bran-
ding especialitzada en petites i mitjanes empreses a 
què proporciona un servei integral, “molt enfocat 

El disseny  
com a motor 
—Sisón Pujol 

Sisón Pujol s’ha especialitzat en proporcionar solu-
cions de disseny que contribueixen de manera inno-
vadora al creixement dels negocis. Especialitzada en 
petites i mitjanes empreses, fa trenta anys que pren 
el pols al sector a través de la gestió del disseny, la 
comunicació i el màrqueting. Reconeix l’ADN creatiu 
de Barcelona, la llum, la gastronomia, la història, 
la cultura…. “Hauries de venir amb tots els sentits 
tancats per no sentir alguna experiència. Som una 
ciutat positiva, bonica, amb bon clima”, manté. 
Es declara una orgullosa barcelonina, però d’adopció. 
Ella reivindica els seus orígens des del primer minut. 
És de Camprodon. 
“Les marca Barcelona és resilient perquè la ciutat 
és vibrant. Pot passar moments més alts o més 
baixos però no deixa indiferent ningú, és fàcil 
establir-hi un vincle emocional”, manté Pujol. 
Ha estat presidenta de l’Associació de Directors d’Art 
i Dissenyadors Gràfics, consultora d’ACCIÓ i Membre 
del Clúster de Disseny, impulsat i dinamitzat pel 
Barcelona Centre de Disseny (BCD).

—Barcelona com Nova York, 
malgrat els seus problemes, 
t’omple l’esperit.
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tendim a ser força selectives. Quan vull anar a un 
menú ràpid sé què busco i quan busco l’experi-
ència busco l’experiència”. 

Com a sectors emergents de Barcelona, Sisón Pujol 
clarament aposta per la innovació creativa. “Per tot 
allò que té a veure amb la creativitat, arquitectes, 
interioristes, dissenyadors industrials, gràfics, de 
moda… Tota aquesta indústria, aquest teixit de 
persones creatives que pel motiu que sigui, deci-
deixen desenvolupar la seva carrera a Barcelona, 
s’ha de cultivar i empènyer-se, perquè realment 
en aquest aspecte som bons i molt únics. Hi ha 
països amb més capacitat tecnològica i innovació. 
Hi ha països nòrdics amb un disseny molt correcte 
i perfecte. Nosaltres a més d’això, perquè el 
coneixement es pot adquirir, tenim la guspira que 
ens dóna el lloc on hem nascut. Sembla un tòpic, 
però és cert. Som alegres”. 

—Els recursos creatius ajuden 
les empreses a ser més compe-
titives i a créixer.
L’estratègia hauria de centrar-se doncs en impulsar 
la connexió entre la faceta creativa i la productiva. 
“A nivell d’institucions es fa força, hi ha associ-
acions i la creativitat aquí està més que recone-
guda, però potser les empreses no s’acaben de 
trobar. Potser el que demanaria tant al nostre 
col·lectiu com a les institucions és que ajudin les 
empreses a utilitzar aquests recursos creatius, 
que les ajudarà a ser més competitives ia créixer”. 

Precisament, a la segona edició del REACT, Sisón 
Pujol i Salvi Plaja (president de l’Associació de 
Disseny Industrial del Foment de les Arts i el Disseny, 
ADI-FAD) van moderar una taula rodona sobre el 
paper del disseny en el desenvolupament econòmic 
de Barcelona en què es va abordar aquest distan-
ciament entre l’ecosistema puixant en indústries 
creatives i l’externalització d’aquest servei per part 

al creixement relacionat amb eines de disseny. 
El dissenyador gràfic té moltes vessants i el nostre 
propòsit consisteix a fer créixer negocis. Són 
petites empreses familiars, que és d’on vinc jo, amb 
recursos limitats i que sovint necessiten acostar-se 
a la innovació o a la creativitat, necessiten consul-
tories de creixement. Els dissenyadors podem 
adaptar metodologies i criteris a diferents mides 
d’empresa i ajudar-los a situar-se al mapa, a ser 
competitius, a sortir al món”. 

Un llenguatge comú
Està convençuda que Barcelona és una ciutat ambi-
ciosa. “Tenim la sort que de mica en mica els 
casos d’èxit d’empreses que van funcionant es 
van convertint en exemple per a d’altres. Hi ha 
moltes empreses a les quals ajudar, que poden fer 
el salt. Els que estem donant aquest servei, totes 
les indústries creatives i les empreses, que n’hi ha 
moltes, petites i mitjanes, a Barcelona i el teixit 
empresarial que hi ha al voltant, hem de treballar 
per trobar un llenguatge comú”, diu.
“Creativitat i empresa s’han d’alinear, han de 
trobar aquest plànol conjunt, no cal posar tot 
noms en anglès, no tota la innovació ha de ser 
tecnològica, també pot ser creativa. Hem de ser 
genuïns i empàtics perquè hi ha moltes oportuni-
tats i no se n’aprofiten”. 

—Tenem a ser força selectius, 
els termes mitjans no funcionen.
“Té valor el que està als extrems, són els termes 
mitjans els que no funcionaran. Si fas un producte 
molt globalitzat, molt estandarditzat que és de 
moltíssima qualitat i que té un preu extraordinari 
i una utilitat extraordinària, això ha de funcionar. 
Un producte genuí, emocional i vinculat al territori 
també pot funcionar. Però si ets al mig, si no ets 
ni una cosa ni l’altra… ho tens difícil. Les persones 
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de preguntar també com podem ajudar aquestes 
empreses perquè aquest talent pugui despla-
çar-se”. Perquè puguin desplaçar-se i tot i així, el sou 
sigui competitiu. 
“Els sous els determina el mercat… però entre 
el temps que perds en el transport, la manca de 
qualitat de vida, la dificultat per conciliar… això 
fa que la gent s’ho pensi dues vegades. Em consta 
que hi ha empreses amb bon producte i capacitat 
per exportar i que no troben gent”. 

Les indústries creatives representen més del 13% dels 
llocs de treball a Barcelona segons dades de l’Ajun-
tament. A més del disseny, la producció i l’exhibició 
artística, l’artesania, el mercat de treball audiovisual 
i multimèdia, la indústria cultural i els mitjans de 
comunicació configuren aquest extens món. Per això, 
l’ampli ventall de perfils professionals. I malgrat la 
seva diversificació i extensió per tota la ciutat, el 
22@ ha esdevingut una àrea especialment densa en 
empreses dedicades a aquestes indústries creatives. 

La geografia innovadora
El Disseny Hub Barcelona (DHUB), amb seu a la plaça 
de les Glòries, s’ha designat com a nucli aglutinador 
dels àmbits creatius a Barcelona i alhora en espai de 
trobada entre el món cultural, empresarial i formatiu 
vinculat al sector. Altres pols estan en gestació, com 
l’Urban Tech Hub, un centre pensat per generar idees 
a l’àmbit de l’urbanisme i l’arquitectura i que s’ins-
tal·larà a l’antiga fàbrica de gel La Sibèria o l’Ideal 
Centre d’Arts Digitals, amplien el projecte d’innovació 
en indústries creatives de Palo Alto. 
La transformació de l’històric edifici de Correus per 
convertir-lo en un nou centre d’activitat econòmica, 
amb empreses, emprenedors i formació a la carta, 
és una altra de les apostes de futur. Al projecte, 
batejat com a New Post Barcelona hi estan implicades 
tres institucions públiques: Correus, l’Ajuntament 
de Barcelona i el Consorci de la Zona Franca de 

de moltes empreses. Van abordar el perquè per a 
moltes empreses el disseny es continua considerant 
una despesa en lloc d’una inversió i així, l’impacte de 
les indústries creatives sobre el teixit general de la 
indústria acaba sent molt baix. 

Produir la diferència
Les empreses sempre han velat per l’eficiència, 
mentre que el disseny ho ha fet per la diferència; 
produir la diferència de manera eficient és, doncs, la 
clau en què basa l’èxit Sisón Pujol. “Està bé potenciar 
el disseny i la creativitat, però també cal contri-
buir a normalitzar-lo. Els que treballen en crea-
tivitat s’han d’integrar a les empreses i donar-li 
la importància que té —insisteix Pujol— s’han de 
superar alguns clixés... Molts dissenyadors només 
pensen a treballar en un estudi quan hi ha moltes 
empreses on podrien créixer professionalment”. 

Pel que fa a la formació, Pujol considera que l’oferta 
és bona. “Potser estem generant unes expecta-
tives que després no es poden complir, però és 
veritat que l’oferta formativa és molt atractiva i 
per això també vénen estudiants d’altres països. 
Vénen a Barcelona perquè és una ciutat atrac-
tiva, vibrant… una experiència completa per a 
qualsevol jove estudiant. Amb una bona oferta 
d’escoles de disseny i també d’escoles de negoci. 
El mix és boníssim. La qüestió que ens hem de 
plantejar és si aquests estudiants deixen aquí el 
seu talent”. 

La mobilitat aquí també hi juga el seu paper. “Hi ha 
un bon teixit empresarial al voltant de Barcelona 
amb empreses que ja estan contractant disseny, 
però de vegades és difícil contractar talent que 
vulgui treballar en aquestes empreses. Moltes són 
a l’àrea metropolitana de Barcelona o als  polígons 
industrials i aquí també hi ha un problema de 
mobilitat. La gent jove es mou amb bicicleta, amb 
transport públic… Com arriben? Aquí ens hauríem 
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La innovació 
connectada
—Andreu Veà

Fa vint anys que no viu a Barcelona, però cada 
mes Andreu Veà torna a la ciutat. Aquest inquiet 
enginyer de telecomunicacions té molts fronts oberts. 
El seu singular perfil tecnològic, innovador, creatiu 
i, sobretot, connector de persones —encara que 
també connector d’idees amb empreses i connector 
d’empreses amb mercat—, l’han portat a liderar 
i materialitzar nombrosos projectes. És un pioner 
d’Internet, emprenedor al sector de les telecomuni-
cacions, va ser president del capítol espanyol de la 
Internet Society i Digital Champion for Spain a finals 
del 2014, és a dir, ambaixador de l’Agenda Digital de 
la Unió Europea.
La seva activitat professional va arrencar coincidint 
amb els primers passos del sector d’Internet a 
la seva etapa de popularització i accés a nivell 
domèstic. Va ser membre fundador d’Asertel —el 
quart proveïdor d’Internet a Espanya— i després va 
dirigir l’estratègia d’Internet de Retevisión-Auna en el 
moment en què es va liberalitzar el mercat i va acabar 
el monopoli de Telefónica. L’any 1999 Andreu Veà 
també va crear, impulsar i va ser vicepresident del 
Punt Neutre d’Internet a Catalunya (CATNIX), inici-
ativa que després s’estendria a Galícia (GALNIX). 

Barcelona (CZFB) com a soci financer i encarregat de 
la seva explotació. 
L’ambiciosa transformació de l’edifici suposarà una 
inversió de 53 milions d’euros a càrrec del CZFB. 
L’objectiu, a més de reunir en un mateix espai tres 
mons —l’empresarial, l’acadèmic, startups— i a joves 
que busquen feina, és que aquesta activitat irradiï en 
un barri severament dependent del turisme i que posi 
les bases per convertir la Via Laietana en un altre eix 
dinnovació. 
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Stanford li va canviar la vida. D’alguna manera va 
suposar un nou començament “sense feina i en 
una de les ciutats més cares del món… Vaig haver 
d’inventar coses i vaig començar a portar joves 
emprenedors catalans… Els llogava una habitació de 
casa meva i els posava en contacte amb empreses 
de Silicon Valley. Em vaig oferir al COPCA, que 
després seria ACCIÓ. Al principi feia com d’am-
baixador de bona voluntat… I la cosa va anar crei-
xent. Vaig portar més de 600 empreses, cosa que 
ara serien startups, dotze de les quals s’hi han 
instal·lat”, afirma Veà. 

Filosofia IP
Un cop l’any —fins que la pandèmia ho va impedir— 
Veà reuneix el nucli dur d’IP en una calçotada —en 
una masia propera a l’estació d’alta velocitat del 
Camp de Tarragona—, en què s’ha consolidat com el 
principal acte social, lúdic i inspiratiu del grup. Una 
mena de festa disruptiva on afloren talents i idees i on 
també han arrencat projectes que avui són significa-
tives realitats. 
“Vénen unes 250 persones de 98 ciutats de cinc 
continents, alguns vénen de Stanford, altres de 
Harvard, de Londres, de Múrcia… Hi ha gent que 
voldria estar i no hi és i tampoc deixo entrar polí-
tics…”, admet Veà.
D’aquestes trobades han sortit iniciatives com el 
‘calçot estratosfèric’, que va viatjar fins a Palma de 
Mallorca en un globus d’heli o, a la darrera edició, 
el 29 de febrer de 2020 (a les portes del confinament 
pandèmic), el projecte per crear un robot per fer 
proves de PCR. 

—Vam decidir crear màquines 
per robotitzar un procés 
manual molt feixuc.
“Vam pensar què podíem fer davant la situació que 
estava provocant el Covid-19 i llavors ja vam veure 

L’origen d’Internet
El 2002 es va doctorar en telecomunicacions amb una 
tesi sobre la creació d’Internet amb què es va guanyar 
el respecte i amistat de Vinton Cerf, considerat el 
pare d’Internet, i de la mà del qual, Veà va aterrar a la 
Universitat de Stanford. 
Va canviar la direcció de Retevisión per Stanford, 
on va crear la plataforma Who is Who in the Internet 
World, un treball continuat i sostingut que va desem-
bocar el 2013 al seu llibre Com creem Internet, amb 
entrevistes gravades a més de 350 professionals 
implicats en la seva creació. 
Al llarg d’aquests anys, Andreu Veà ha compartit la 
seva activitat professional amb la docència impartint 
classes a l’Escola d’Enginyeria La Salle als Màsters 
de Comerç Electrònic i el de Xarxes i Serveis de 
Telecomunicacions Avançats. Col·labora amb Futura 
Networks, és organitzador del Campus-Party Tech 
Festival, realitza conferències per tot el món i 
assessora organismes públics i privats. 
Un cop a Califòrnia, va contribuir al llançament 
i implantació d’empreses espanyoles de base tecno-
lògica a Silicon Valley i el 2008 va crear la Interesting 
People community (IP), un grup de professionals 
de diferents especialitats i nacionalitats, altament 
qualificats i que comparteixen inquietud i interès per 
la innovació. D’IP han nascut les diferents divisions 
dels‘warriors’ que capitaneja Veà, catorze en total, 
i entre elles, la CovidWarriors. 
“Si poses gent interessant junta, passen coses 
interessants. Si ho fas de manera sostinguda en el 
temps, aleshores passen coses explosives”, afirma 
Andreu Veà. I això és IP. 

—Si poses gent interessant 
junta, passen coses interes-
sants.
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—Si haguéssim patentat 
el robot, encara estaríem fent 
licitacions.
Andreu Veà insisteix que a “IP ajudem sempre sense 
esperar res a canvi. Sempre he tingut una visió 
oberta. Què vols, fer diners o impacte? Jo volia 
impacte, si haguéssim patentat el robot, encara 
estaríem fent licitacions i les licitacions públiques 
ja sabem tots com van”. No en va ‘Uneix-te a la lluita! 
No demanis permís, ja demanaràs perdó’ és un dels 
lemes del grup.
IP és l’origen de moltes coses. “En crear els Covid-
Warriors, vaig fer una crida a IP i en 24 hores ja 
tenia 80 persones al meu costat. Persones molt 
potents, enginyeres, investigadores, metges… 
la majoria dones. Durant la pandèmia, com era una 
guerra, vam anomenar al grup Warroom. Cada dia 
a les 9.30 hores ens reuníem, i ho vam fer durant 
300 dies”. 
Andreu Veà s’ha especialitzat a organitzar una elit 
de la societat civil per proposar solucions. “No ens 
vam organitzar contra, sinó en un pla paral·lel a 
l’administració pública, que es va quedant noque-
jada… Totes les donacions la vaig donar a cuina, no 
a consergeria… Em va trucar Quim Torra —presi-
dent de la Generalitat en aquell moment—, però 
l’únic polític que es va posar a la meva disposició va 
ser la mà dreta d’Isabel Ayuso”. 

—La gestió de l’administració 
es basa en la desconfiança.
Està convençut que els polítics, però sobretot el 
sistema frena la innovació. “També hem creat la 
divisió CancerWarriors i el de ClimateWarriors, 
perquè com que no es fa res a Catalunya com a 
energies renovables i no s’aproven ni plantes folto-
voltaiques ni eòliques i estem en una emergència 
climàtica, almenys afavorim des de la societat civil 

que els robots per a les PCR eren urgents. En 
canvi, l’administració pública va optar per comprar 
tests d’antígens, que van fallar molt i en molts 
sentits… Nosaltres vam decidir dissenyar màquines 
per robotitzar un procés que és manualment molt 
feixuc”, explica Veà.
En aquella darrera calçotada, hi havia directors 
d’hospitals, científics, investigadors de primer nivell 
i vam impulsar una línia de producció de robots. 
Dels quatre primers, dos robots es van instal·lar a 
hospitals de Catalunya i dos a Madrid. Els vam fer 
amb una mena d’impressió 3D”.
Andreu Veà va haver de confinar-se i aïllar-se ja aquell 
març del 2020, després de participar, com a selecci-
onador nacional, al programa de millors aplicacions 
mòbils de les Nacions Unides. La pandèmia començava 
a estendre’s globalment i s’havia reunit amb altres 
professionals de la Xina, l’Iran o Itàlia. Quan va sortir 
de la quarantena havia creat i registrat els Covid-
Warriors, una associació sense ànim de lucre formada 
per voluntaris professionals, alts directius i mecenes 
de tots els àmbits units en la lluita contra el Covid-19 
amb tres objectius: sumar voluntariat (organitzacions 
proactives, talent emprenedor, iniciatives tecnolò-
giques i finançament), connectar (amb les neces-
sitats concretes detectades a nivell logístic, sanitari 
social o psicològic) i accelerar (iniciatives pròpies o ja 
existents que amb la tecnologia i el poder del pragma-
tisme d’equips multidisciplinaris experts amplifiquin 
l’impacte contra el Covid-19). 

Reconeixement
“Els nostres robots són molt més barats que els 
d’altres empreses i els regalem als hospitals. Em van 
nomenar Home d’Espanya el 2020, i he rebut 27 
premis en els darrers 30 mesos. La realitat supera 
la ficció. La cosa era que unes empreses d’Anda-
lusia donaven diners a un català —ell— que viu a 
Madrid perquè contractés uns bascos per fer unes 
màquines per proveir hospitals”, reflexiona. 
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però això és de llibre i ho estem fent al revés, 
a Catalunya i a Espanya”.
Aposta pels sectors de tecnologia i biologia com els de 
més potencial per a la ciutat, perquè està convençut 
que avancem cap a una transformació salvatge en 
què tot el que es pugui automatitzar s’automatitzarà, 
“i cal tenir en compte el factor multiplicador. Allà 
on puguis instal·lar tecnologies de la informació 
passaran moltes coses i es podran resoldre moltes 
coses, en biotecnologia, en salut… Aquests són 
sectors amb un factor multiplicador molt gran”. 

—Quan el mercat adopta un 
projecte, és innovació; si no, 
has fet un invent.
Està convençut que administració i realitat “funci-
onen en mons paral·lels i el món subsidiat és cada 
cop més gran…”, lamenta. I una última apreciació: 
“De totes aquestes màquines respiratòries que 
es van inventar durant la pandèmia… quantes 
estan funcionant? Els meus robots segueixen 
funcionant a 18 hospitals de 14 províncies. Això és 
innovació. Quan t’adopta el mercat, fas innovació. 
Quan fas un invent és un invent. A Espanya i Cata-
lunya som bons fent invents, però el que és inno-
vador és que això ho adopti el mercat”.

que la gent es puguin instal·lar plaques a casa seva”, 
diu. 
“La gestió de l’administració es basa en la descon-
fiança, que és el que et diu la paraula certificat. 
Hem aixecat més de vuit milions d’euros i ni un va 
ser públic i hem donat els robots gratuïtament als 
hospitals. Si instal·lar els quatre primers va ser dur, 
després en vam fer 14 més i així 18 hospitals tenen 
les nostres màquines per fer PCRs”, afegeix Andreu 
Veà. Ara està treballant en la implantació d’un robot 
esterilitzador, “que una feina que ara requereix 
manualment entre 36 i 72 hores queda reduïda en 
uns pocs minuts… és espectacular. No pararé fins 
que no s’implanti”, adverteix. 

Del taller a l’empresa
Sobre la realitat de Barcelona i el pols innovador, 
Andreu Veà es manifesta crític. “Però ho he dit a 
tothom i ho mantinc: sempre ens passa el mateix 
i passa des de l’Edat Mitjana, sabem crear tallers, 
però no empreses. Quan una universitat diu, han 
creat 111 startups, d’aquí cinc anys en quedaran 
dos. Fem petites empreses i la probabilitat de 
morir d’una petita empresa és més alta que la d’una 
empresa mitjana o gran”. 
I per què no ho fem? “Perquè no tenim diners. 
Bé, ara comença a haver-hi capital risc… però aquí 
has d’acabar hipotecant casa teva. Amb la feina que 
costa aixecar cinc milions a Barcelona, a Palo Alto 
aixeques el doble. És veritat que tenim empreses 
d’èxit, però són tres o quatre, com Wallbox, 
Holaluz… I al final acaben marxant a la borsa de 
Madrid a agafar diners o que algú les compri. 
Sempre ha passat”.
Reconeix certa transformació a Barcelona, l’efecte 
del 22@ i l’atracció de talent, “és clar, tenim un bon 
clima, una marca, som amables, sortim a la nit… 
Però la gent potent que ve, després se’n va, perquè 
tens un impost de patrimoni i perquè et sagnen a 
impostos, especialment a Catalunya. En èpoques de 
crisi caldria eliminar impostos. No sóc  economista, 
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Recerca científica 
capdavantera
—Luis Serrano

Catalunya ha agafat velocitat per posicionar-se en la 
cursa tecnològica i científica europea. El sector ha 
fet un salt durant els últims anys amb la posada en 
marxa de diversos centres capdavanters com són 
l’Institut de Ciències Fotòniques (Icfo), creat el 2002; 
el Barcelona Supercomputing Center (BSC), el 2005; 
el Parc de Recerca Biomèdica de Barcelona, el 2006, 
i el sincrotró Alba, el 2010. Quatre grans infraestruc-
tures que avui són una realitat, però que aspiren a 
créixer molt més. 
A més, fa uns mesos es va presentar un nou projecte 
per construir un segon sincrotró, l’Alba II, a les 
instal·lacions del primer, a Cerdanyola del Vallès, 
la qual cosa representa duplicar la superfície actual 
i guanyar 40.000 metres quadrats. Això possibilitarà 
el desenvolupament d’un futur Parc de Ciència i 
Tecnologia Alba, on es podran instal·lar empreses i 
centres de recerca nous relacionats amb el desenvo-
lupament de fàrmacs, xips i energies verdes a partir 
d’aquest sistema complex d’accelerador de partícules. 
En paral·lel, el BarcelonaSupercomputing Center 
espera l’arribada d’un ordinador quàntic que s’inte-
grarà al supercomputador MareNostrum per estar 
totalment operatiu a finals de l’any vinent al recinte 
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Luis Serrano. De manera que va triar Barcelona, 
i avui el CRG ha aconseguit situar-se entre els millors 
centres a escala internacional.

—Sempre he pensat que 
Barcelona havia de ser 
el Boston d’Europa quant 
a innovació.

“Barcelona continua tenint un atractiu molt gran. 
Potser el que he trobat a faltar en aquests dotze o 
quinze anys és, des del punt de vista de la ciència, 
que no hem estat capaços de vendre aquesta 
imatge de Barcelona des d’aquesta perspectiva 
científica i industrial. O no l’hem aprofitat tot 
el que podíem tenint en compte l’atractiu de la 
ciutat i el nivell dels centres i les universitats que 
tenim. Sempre he pensat que Barcelona havia de 
ser el Boston d’Europa quant a innovació”, opina 
Luis Serrano, que va arribar a la ciutat procedent de 
Heidelberg a finals del 2006 per dirigir el programa 
de Biologia de Sistemes del CRG i se’l va nomenar 
director a mitjans 2011. 
Serrano reafirma el potencial de la ciutat, reflectit 
en la quantitat d’empreses emergents que s’han creat 
durant els últims anys i els centres de recerca que 
estan en marxa. Tanmateix, manté que amb una 
inversió més gran per part de les administracions, 
de l’Estat, de la Generalitat i de l’Ajuntament de 
Barcelona, el salt podia haver estat més gran. 
Si bé Catalunya, en el camp de la recerca científica, 
atreu pràcticament la meitat dels fons europeus 
que entren a l’Estat, aquest investigador adverteix: 

“Crec que la Generalitat hauria d’invertir-hi més... 
No parlem de mil milions, sinó de posar 50 milions 
més al sistema; amb això el salt seria espectacular.” 

“Hi ha hagut una cosa que sí que es va fer durant 
els temps més durs de la crisi. Quan, malgrat les 

de la UPC. Llavors serà el més ràpid d’Europa, 
juntament amb dos projectes més que es troben en 
marxa a Finlàndia i Itàlia. 
Als grans projectes biomèdics que desenvolupen els 
hospitals Clínic i Vall d’Hebron, cal afegir un altre 
actor que aviat entrarà en escena: el Mercat del Peix, 
que consolidarà la Ciutadella del Coneixement com a 
punt neuràlgic de ciència i recerca a la ciutat. Sobre 
aquest últim projecte, Luis Serrano, director del 
Centre de Regulació Genòmica (CRG), hi té molt a dir.

Un centre de referència
Fundat l’any 2000, el CRG és un institut internacional 
de recerca biomèdica d’excel·lència. L’amplitud de 
temes, enfocaments i tecnologies permet als trenta 
grups de treball abordar una gamma àmplia de 
qüestions fonamentals en ciències de la vida i la 
biomedicina. La recerca es divideix en quatre àrees 
principals: regulació genètica, cèl·lules mare i càncer; 
biologia cel·lular i del desenvolupament; bioinfor-
màtica i genòmica, i biologia dels sistemes. El CRG 
funciona com una fundació sense ànim de lucre, 
finançada per la Generalitat, l’Estat i la Fundació 

”la Caixa”, i també hi participa la Universitat Pompeu 
Fabra. El Centre Nacional d’Anàlisi Genòmica, que 
duu a terme projectes de seqüenciació i anàlisi de 
l’ADN, també està integrat al CRG. 
Luis Serrano dirigia el programa de Biologia Estruc-
tural i Computacional al Laboratori Europeu de 
Biologia Molecular (EMBL), a Heidelberg (Alemanya), 
quan Miguel Beato, el primer director del CRG, el va 
anar a buscar. A l’EMBL, Serrano va centrar el seu 
treball sobre el plegament i el disseny de proteïnes, 
i havia estat nomenat cap del Grup de Laboratori el 
1993 i investigador principal sènior el 2003. La seva 
carrera estava més que consolidada a Alemanya, però 
la proposta de Beato consistia a convertir el CRG 
en un referent mundial. “Hi havia entusiasme, i la 
possibilitat de fer coses noves a Barcelona”, recalca 
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Els promotors són la Universitat Pompeu Fabra (UPF) 
—just al costat hi ha el seu campus de la Ciutadella—; 
el Barcelona Institute of Science and Technology 
(BIST), que agrupa sis centres de recerca públics, 
i també hi col·laboren organitzacions privades; 
 l’Institut de Biologia Evolutiva (IBE), impulsat per la 
mateixa UPF, i el Centre Superior d’Investigacions 
Científiques (CSIC). També hi participen l’Ajuntament, 
la Generalitat, la Fundació Pasqual Maragall i la 
Universitat de Barcelona (UB) i l’Autònoma (UAB).

La Ciutadella del Coneixement
El futur recinte, que s’alçarà on hi havia el mercat 
central de peix de la ciutat –d’aquí el nom– i que fins 
fa poc era un aparcament de l’empresa municipal 
BSM, ocuparà una superfície de 46.000 m2 i constarà 
de tres edificis, per als quals s’ha previst una inversió 
de 104 milions d’euros. Hi treballaran uns 1.200 
investigadors. 
El Mercat del Peix és la peça destacada de la Ciuta-
della del Coneixement, una de les apostes de futur 
de l’Ajuntament de Barcelona, on, a més de les infra-
estructures de recerca científica, està en marxa 
la posada al dia dels edificis patrimonials del parc 
(el Museu Martorell, l’Hivernacle, l’Umbracle i el 
Castell dels Tres Dragons), la biblioteca central de 
l’Estat, que s’alçarà al costat de l’Estació de França, 
o l’activitat científica del zoo.
L’edifici més gran del complex del Mercat del Peix 
serà el del BIST, amb 24.700 m2 per a 800 inves-
tigadors i una seixantena de grups de recerca de 
quatre dels centres d’aquesta entitat: el Centre de 
Regulació Genòmica (CRG), l’Institut de Bioenginyeria 
de Catalunya (IBEC), l’Institut Català de Nanoci-
ència i Nanotecnologia (ICN2) i l’Institut de Recerca 
Biomèdica de Barcelona (IRB Barcelona). 
El segon bloc tindrà 7.300 m2  i acollirà el Centre 
de Recerca i Innovació per al Benestar Planetari 
de la UPF. Serà un espai de trobada d’investigadors 

dificultats, la Generalitat va mantenir el suport a la 
recerca i no es va desmantellar tot el que s’havia 
creat a l’etapa d’Andreu Mas-Colell. Però ara 
falta una aposta decidida. Lògicament, Barcelona 
sempre serà una ciutat de turisme, això és inne-
gable, però afegir aquesta altra cara de Barcelona 
com a motor d’innovació i Barcelona com a motor 
de talent..., aquí és on crec que cal donar un impuls 
decidit”, manté aquest científic. 
Els pilars d’aquesta Barcelona del talent són, indiscu-
tiblement, els centres de recerca d’hospitals i univer-
sitats i l’atracció de capital i la creació d’empreses 
emergents, especialment dinàmica durant els últims 
temps. “És que en els cinc o sis últims anys s’han 
creat més empreses emergents a Barcelona que a 
tot l’Estat espanyol”, afegeix. 
Conscient de la necessitat i la importància de trans-
ferir els resultats de la recerca a la societat, el 1999 
Luis Serrano va participar en la creació de Diverdrugs, 
a Barcelona, una de les primeres empreses biotecno-
lògiques espanyoles. Va ser confundador de Cellzome 
(a Heidelberg), EnVivoPharmaceutical (a Boston) i 
Triskel Pharmaceuticals (a Dublín) i forma part del 
Consell Científic Assessor de Diverdrugs, EnVivo-
Pharmaceutical, Entomed (Estrasburg) i Cellectis 
(Estrasburg). Juntament amb Maria Lluch, el 2020 
va fundar Pulmobiotics, SL, una empresa preclínica 
que fa servir la biologia sintètica per desenvolupar 
tractaments i vacunes nous per a diversos tipus de 
malalties pulmonars. 
En aquesta línia, recalca la importància del futur 
Mercat del Peix, pel que comporta quant a concen-
tració d’instituts de biomedicina en una mateixa 
zona. Aquesta iniciativa mostra com poques fins 
on pot arribar l’acord institucional en favor de la 
ciència aplicada a la millora de les condicions de vida 
de les persones, de la societat i del planeta, que són 
les dimensions d’aquest projecte, nascut per ser un 
referent internacional. Una desena d’actors, entre 
administracions i entitats, ho han fet possible. 
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20 milions, és convenient que hi estiguin a prop. 
I això cal planificar-ho. Crec que hi ha. iniciatives 
molt prometedores, però que caldria articular-les 
una mica millor, i imbricar-hi el sector privat i el 
públic.” La concentració crea massa crítica i fa més 
atractiu el lloc. 

“Tenim una oportunitat d’or i cal planificar-la bé. 
Hem de tenir clares quines són les fortaleses quant 
a recerca i desenvolupament i veure com podem 
apostar i atreure no només capital risc, sinó també 
les grans indústries. Que vinguin no només a vendre, 
sinó a innovar, a investigar, a fer desenvolupament.” 
El repte és aconseguir que la recerca que es fa es 
tradueixi en empreses, i no només en empreses emer-
gents de cinc empleats, “sinó que arribin a 200 o 300 
empleats i que, alhora, atreguin grans empreses 
farmacèutiques”.

—Si volem empreses i desen-
volupament, cal reduir la 
burocràcia.
Un altre aspecte que s’ha de millorar, si realment 
s’ambiciona un salt quantitatiu al sector, és la comple-
xitat burocràtica que implica el sistema actual. 

“Tant des del Govern central com des de la Genera-
litat, si realment volen que Barcelona, o qualsevol 
altra zona de l’Estat, sigui supercompetitiva, cal 
tornar cap al model amb el qual es va iniciar tot el 
procés del canvi de recerca a Catalunya, que és cap 
a les fundacions privades, que no vol dir que no hi 
hagi un control de com gastes els diners, però no et 
consideren un ajuntament.” 
El sistema d’auditories i justificació de despeses 
consumeix un temps excessiu i improductiu a 
aquestes organitzacions. “El sistema hauria de ser 
més flexible i competitiu. No pot ser que tinguis 
un pla de recerca nacional i deu anys després et 
demanin que recuperis el tiquet d’un taxi. Això no 

de diferents ciències, tant experimentals com socials 
i humanitats, que desenvoluparan projectes pluridis-
ciplinaris en salut planetària, sistemes complexos i la 
ciència de dades, la intel·ligència artificial, l’economia 
i la gestió del canvi climàtic, la pèrdua de biodiver-
sitat o el dret i la governança globals.
L’Institut de Biologia Evolutiva (IBE) ocuparà el tercer 
immoble, de 6.500 m2. Es tracta d’un centre de la UPF i 
el CSIC centrat en la recerca en evolució i biodiversitat. 
El conjunt constarà d’un primer nivell subterrani 
per a serveis comuns i d’un segon nivell, de 7.000 m2, 
integrat a la xarxa d’aparcaments municipals de BSM, 
que serà el primer que es concep com a hub de serveis 
de mobilitat. Tindrà punts de recàrrega elèctrica, 
lloguer de vehicles compartits, estacionament segur 
de bicicletes i VMP, àrea de recollida de paqueteria 
i centre de microdistribució de mercaderies.

—Les empreses necessiten 
espai al costat dels centres 
de recerca.

“Hi ha una cosa que em preocupa, que he dit des 
del començament, que és que portarem centres de 
recerca, però no s’ha reservat lloc perquè s’ubiquin 
les empreses, per exemple. D’una banda, diem 
que cal desenvolupar el sector empresarial i crear 
empreses innovadores, però quan es reparteix 
l’espai ja no hi ha lloc per posar empreses emer-
gents i empreses de mida mitjana.”
Serrano insisteix que als llocs d’èxit, quan es crea 
una concentració de centres de recerca, el que és 
lògic és crear un espai per a les companyies relaci-
onades amb aquests centres. “Si ara algú vol crear 
una empresa emergent de biomedicina competi-
tiva, amb els diners que obté dels inversors no pot 
comprar l’equipament que necessita. Ha d’estar 
a prop dels centres de recerca. Fins i tot encara 
que siguin de mida mitjana, amb una inversió de 
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a més de la Sagrada Família, podríem mostrar la 
ciutat emprenedora, mostrar aquesta altra cara 
de la ciutat, que la gent sàpiga que tenim centres 
que competeixen a escala mundial, hospitals que 
fan assajos clínics pioners, universitats potents... 
Cal posar-ho en relleu i que es conegui.”
L’impacte de la pandèmia al centre que dirigeix Luis 
Serrano, com en tants altres llocs, s’ha traduït, per 
exemple, en l’assumpció del teletreball com una opció 
real per combinar amb el treball presencial. Un altre 
canvi ha estat la mobilitat de part del personal. 

“Hem hagut de reemplaçar empleats d’adminis-
tració que han canviat de feina. Hi ha gent que 
s’ha replantejat la vida, i això ha comportat alguns 
canvis. Potser això ho veurem d’aquí a uns anys 
amb la gent jove i la seva manera d’enfocar la vida. 
Cada vegada més gent és de l’opinió que treballa 
per viure i no viu per treballar.” 
Luis Serrano reconeix que els investigadors són molt 
vocacionals, però manté: “Sí que és cert que abans 
la majoria de gent que acabava la tesi continuava 
en el camp de la recerca, però ara un 50 % dels 
estudiants, quan l’acaben, no continuen la carrera 
investigadora. Decideixen fer altres coses. Consi-
deren que la carrera investigadora és molt llarga... 
Sí que crec que hi ha un cert canvi en la percepció 
de com enfocar el món.” 
Ara per ara no és un tema que l’alarmi, considera que 
cal donar suport als investigadors formats al país 
perquè siguin competitius, “però no passa res per 
portar gent de fora que aporti, i tampoc no passa 
res si la gent d’aquí marxa per dirigir grups als 
Estats Units o a Cambridge, o on sigui... Això està 
molt bé”, opina, i reconeix que “Barcelona és una 
destinació atractiva per a aquests científics. Tenim 
molta gent investigadora, i molt bona, que ens 
escriu per venir al centre i no tenim lloc.” Al CRG, 
el 65 % dels investigadors venen d’altres països. 
Com a objectiu marc en un horitzó 2030 i focalitzant 
en Barcelona, Luis Serrano prioritza el fet d’intentar 

compensa, i crec que tothom cada vegada és més 
conscient del problema. Si volem atreure empreses 
i facilitar el desenvolupament, cal disminuir la 
burocràcia.”
Serrano no eludeix el control financer dels centres, 
i comenta: “En altres països, per exemple, ho fan 
de manera aleatòria. Els centres són innocents 
mentre no es demostra el contrari, i a l’atzar, de 
tant en tant, t’inspeccionen fins a l’últim paper i si 
has enganyat et cau el pèl, però no ho fan cada dia, 
perquè no compensa.” 
Un altre aspecte relacionat amb la gestió que qües-
tiona aquest investigador és el plantejament dels 
concursos públics. “Vam aconseguim que no es 
rebaixés el límit dels concursos a 15.000 euros i 
s’ha mantingut en els 50.000, però en altres països 
del nostre entorn els centres no van a concurs 
públic si no és per sobre dels 200.000 euros”, 
destaca Serrano. 

Més demandes 
“Quan era a Alemanya i algú creava una companyia, 
no tributava per les accions que li havien donat com 
a inversor, sempre que les mantingués un nombre 
d’anys determinat. Aquí no. Tot i que amb la llei nova 
hem millorat, encara no estem al nivell d’altres països. 
Si volem atreure grans empresaris, cal pensar com 
fer-ho, sense que sigui injust per al sistema, però que 
també sigui atractiu per als inversors.”

—La pandèmia ha canviat 
la manera de treballar.
Millorar el nivell general d’anglès i aprofitar el 
patrimoni científic i tecnològic per promocionar 
la ciutat són altres qüestions que tenen marge de 
millora. “En moltes ciutats europees, quan arribes 
als aeroports, a més de vendre’t llocs per visitar, 
et donen un altre tipus d’informació. A Barcelona, 
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porar-la en molts processos de recerca. Però més 
enllà del seu camp és conscient que “els canvis són 
radicals i que els desafiaments que venen són molt 
importants, i a tots els nivells”. 
Un altre dels projectes que impulsa el CRG, en aquest 
cas amb el Laboratori Europeu de Biologia Molecular 
(EMBL) de Barcelona, està alineat amb aquests desafi-
aments. Es tracta del Collaboratium for Modeling 
and Predictive Biology, una mena de coworking 
científic d’elit que acollirà els millors experts 
mundials per avançar cap a l’anomenada biologia de 
predicció. Sense una plantilla fixa d’investigadors, 
l’objectiu és atreure talent internacional, ja sigui en 
forma d’empreses capdavanteres o científics que 
puguin fer una estada al centre i debatre, compartir 
idees i treballar amb grups de recerca locals per 
avançar en el desenvolupament de models predictius. 

facilitar la transferència dels centres de recerca a 
l’empresa privada per crear llocs de treball nous 
i fer el pas següent amb les empreses emergents. 

“Hem aconseguit estar en un punt en què en creem 
moltes, i ara toca fer el salt amb inversions grans 
i atreure la gran indústria, que no només vingui 
a vendre, sinó que estableixi aquí els centres de 
desenvolupament. I articular espais, crear ciutade-
lles del coneixement on es concentrin centres de 
recerca, empreses, hospitals, generar ecosistemes 
i no repartir-los per tot Barcelona. Cal fer tres o 
quatre pols d’atracció.” 
Aquest investigador, com tants d’altres, ha sumat a 
la seva entrega a la ciència una militància a favor de 
la ciutat per consolidar Barcelona com un referent 
europeu en el seu camp. Una cosa així com un extra 
de responsabilitat. “És que en altres llocs, com ara 
Cambridge —on es va doctorar—, ja es dona per fet. 
Allí ningú no fa lobby perquè el sistema ja funciona. 
La diferència entre un país anglosaxó i un país 
mediterrani és que a l’anglosaxó la ciència es dona 
per inclosa en l’estructura, i a ningú se li ocorre 
discutir-ho. En un país com Portugal o Espanya 
necessites o bé un primer ministre, com el que va 
tenir Portugal, o bé un Andreu Mas-Colell perquè 
les coses avancin.” 
En aquest sentit, opina: “El perill de dependre 
d’aquests lideratges, és que, quan se’n van, les 
coses perillen. A Anglaterra no hi ha una figura que 
canviï el sistema. El sistema funciona per si sol, 
com a Alemanya. Nosaltres treballem per impulsar 
Barcelona. En canvi, a Cambridge o a Munic ningú 
no en discuteix la capacitat d’innovació o atracció. 
Aquí cal empènyer.” 

Desafiaments nous 
“El món està canviant radicalment, i cal pensar cap 
on anem. La intel·ligència artificial canviarà moltes 
coses”, insisteix Serrano. El CRG estudia com incor-
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A l’organigrama actual d’HP, el seu lloc se situa dos 
nivells per sota del director general. Treballa amb 
gent formada arreu del món i es mou per tot el 
món. “He tingut la sort de viure en molts llocs 
i continuo pensant que Barcelona és una ciutat 
molt atractiva. Tots ho diem..., el clima, el menjar, 
la gent, l’entorn, el context, les infraestruc-
tures... És una ciutat que batega de manera molt 
especial, però penso que podria ser més ambi-
ciosa”, opina aquesta executiva. 

—Barcelona no ha decidit 
fermament quin és el seu 
objectiu.
Una de les coses que segons Sanmartín ha comportado 
la pandèmia és la necessitat, més que mai, de fer-se 
preguntes i, sobretot, qüestionar-se el perquè de les 
coses. El per a què. L’objectiu. “Vivim un canvi d’era. 
Hem passat de l’era industrial, tecnològica i de 
la informació a l’era del purpose. Barcelona ha 
de decidir què vol ser. Té l’oportunitat de ser un 
centre d’innovació de referència i no acaba de 
treure-li el suc que podria. Hi ha l’oportunitat, però 
no hi ha la voluntat de plantejar-se seriosament 
què farem. Convertirem la millor ciutat d’innovació 
tecnològica, d’empreses emergents d’Europa al 
voltant del sector que triem? Tenim un sector rela-
cionat amb la salut i el turisme amb molt potencial, 
però aquest desig encara no està escrit.” 

En un moment, com l’actual, en què molta gent, i 
especialment el talent, pot triar la ciutat on viure, 
Guayente apressa a definir i potenciar les singula-
ritats de Barcelona. En què és bona i què pot oferir. 
Quin és el seu valor. “Barcelona té un punt de 
partida immillorable, però li falta definir el per 
a què, i per a mi és important que es posicioni 
com una ciutat d’innovació. Ho pot fer. En aquest 
món híbrid i remot ha de triar en quins sectors 

El canvi  
de paradigma
—Guayente 
Sanmartín

Guayente Sanmartín és una de les executives 
principals de la multinacional nord-americana HP 
i ha desenvolupat la seva carrera professional en 
aquesta organització, fet que li ha permès viure i 
treballar en diferents ciutats del món. Nascuda a 
Barcelona, en acabar Enginyeria en Telecomuni-
cacions a la UPC, va fitxar per HP. París va ser la 
primera destinació. Després d’un any a França va 
tornar a Barcelona com a enginyera i després es 
va mudar a Singapur per dirigir el departament de 
vendes de Gran Format a l’Àsia. 
Va encadenar Singapur amb els Estats Units, on 
durant cinc anys va dirigir diferents àrees de negoci, 
primer des de Silicon Valley i després des de Houston. 
Va tornar a Barcelona quan li van proposar la direcció 
general i la vicepresidència de l’àrea de Gran Format, 
una divisió que té la seu central a Sant Cugat del 
Vallès. Fa set mesos, Guayente Sanmartín i la seva 
família van tornar a Silicon Valley, des d’on dirigeix 
el negoci mundial d’ordinadors personals, un dels 
negocis més grans de la companyia americana. 



C
O

N
E

IX
E

M
E

N
T

 I 
C

R
E

IX
E

M
E

N
T 77

LU
IS

 S
E

R
R

A
N

O
G

U
A

Y
E

N
T

E
 S

A
N

M
A

R
T

ÍN

“L’engranatge d’aquest ecosistema requereix 
diverses peces, i a diverses escales, a escala 
local i també global. Per això, HP, una empresa 
centrada i establerta als Estats Units, va decidir 
expandir-se i establir-se en altres ciutats, perquè 
volia atendre un mercat global, que alhora té 
necessitats diferenciades. La companyia té a 
Sant Cugat un dels centres d’innovació més 
grans del món, on es creen i s’exporten més 
patents”, explica Sanmartín. 
HP va aterrar al costat de Barcelona fa gairebé 
quaranta anys, amb la posada en marxa del Centre 
Internacional, i el 2019 va apujar l’aposta amb 
l’obertura d’un nou Centre d’Excel·lència d’Impressió 
3D i Fabricació Digital d’HP de peces plàstiques i 
metàl·liques, un dels més importants del món en 
desenvolupament d’aquesta tecnologia. Des d’allí 
l’empresa coordina 25 centres més de demostració 
d’aplicació d’HP a escala mundial.

—Si Barcelona fos una 
planta industrial, tindria 
el millor terreny.

“Quan una empresa com la nostra decideix 
instal·lar-se en un emplaçament, el que ens 
interessa és que hi hagi un ecosistema d’inno-
vació al voltant, perquè això ens beneficia a tots. 
Barcelona continua sent un gran referent, per 
l’atractiu com a ciutat i per les persones que hi 
viuen. Té un talent que vol innovar. Té tecnologia. 
El que necessita és augmentar l’ambició d’on vol 
anar.” En conclusió: “Si Barcelona fos una planta 
industrial, tindria el millor terreny.” 

Sanmartín, que ha viscut a Singapur, afegeix un 
exemple d’urbs que ha definit i executat el seu 
propòsit: “Singapur és una ciutat gestionada 
amb un objectiu clar. La ciutat és realment 
com una gran empresa. Ha tingut diferents 

se singularitzarà, i la salut és un camp en què ja 
treballa i en el qual pot créixer.” 

La ciutat com a organització
De la mateixa manera que una empresa defineix 
objectius i plans estratègics, Sanmartín demana a la 
ciutat que defineixi el seu. “És que la ciutat és una 
organització, com ho és una empresa, i una orga-
nització no funciona si no té les coses definides 
i escrites. Els plans estratègics serveixen per 
saber on volem arribar, quins són els objectius. 
I no tots els objectius han d’estar encaminats 
a fer un munt de diners. Precisament, l’atractiu 
de les ciutats és que poden tenir objectius que 
repercuteixin en la societat, els seus objectius 
han de repercutir en les persones.” 

L’aposta de Sanmartín gira entorn de la innovació en 
els sectors de salut i turisme. Manté que el turisme 
configura una indústria molt important per a Barce-
lona sempre que se’n gestioni bé l’oferta. “Si vens 
sangria, vindrà gent que busca sangria. Si fas 
una oferta de la millor moda del món i, a més, 
tens un atractiu d’un turisme tecnològic i fas 
una bona oferta cultural..., el turisme serà molt 
enriquidor, per a qui ve i per a qui viu a la ciutat. 
I això és la transformació.” 

Barcelona va avançant en aquest sentit? “Crec que 
hi ha moltíssima iniciativa, hi ha molta gent 
amb moltes ganes de convertir Barcelona en un 
centre d’innovació per a empreses emergents. 
Del que tinc dubtes és si l’entorn públic ajuda 
o afavoreix prou que això passi.” Com a exemple, 
Sanmartín esmenta les facilitats que els empresaris 
troben en alguns països, com als Estats Units, “on en 
24 hores es pot muntar una empresa”, i també els 
avantatges fiscals. “Per tenir capacitat d’innovar 
fa falta molt capital, i no tindràs capital si poses 
uns impostos tan elevats. Facilitar l’ecosistema 
és molt important.” 
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A propòsit del sector públic, “és el company de 
viatge necessari, no es pot fer una aposta 
d’aquesta magnitud sense el sector públic”, 
adverteix Sanmartín. 
Un altre apunt a favor de la ciutat i d’aquesta gene-
ració de talent és l’oferta formativa. “Tenim centres 
de referència, i, per descomptat, l’educació és 
clau, però n’hi ha suficients?”, es pregunta aquesta 
enginyera. “Una ciutat que ha canviat a escala 
universitària és Amsterdam, perquè va decidir 
que volia ser la universitat d’Europa. Ho fan tot 
en anglès. És molt atractiva en preus, perquè, tot 
i que és més cara que una de pública a Espanya, 
és accessible per a força gent, i s’ha convertit en 
aquest centre de referència europeu en educació 
superior.” 

“Per què no ho ha fet Barcelona? D’entrada, has 
de fer tota l’educació en anglès, perquè sigui una 
oferta atractiva per a tothom. Tenir molta oferta 
universitària bona és un atractiu brutal de talent, 
i si tens talent tens la capacitat de generar coses 
noves, idees noves, empreses noves, tens més 
innovació, més ocupació...”.

El canvi de paradigma a què es refereix Guayente 
Sanmartín, aquest pas de l’era de la tecnologia i la 
informació a l’era del propòsit, ha arribat accentuat 
per la pandèmia. “La pandèmia ens ha fet reflexi-
onar. Tinc unes estadístiques internacionals que 
diuen que el 68 % dels directors generals de les 
companyies estan revaluant la cultura de les 
seves empreses. El 33 % dels empleats deixarien 
la feina si els forcessin a tornar a anar-hi cada 
dia. El món ha canviat, tots hem reflexionat i 
ens hem plantejat què volem fer més que abans. 
Això és un gran canvi. Quan algú expliqui la 
nostra època amb perspectiva històrica parlarà 
de l’època prepandèmia i postpandèmia, perquè 
hauran canviat moltes coses.” 

propòsits durant molts anys i, quan la Xina 
no estava oberta, va ser el centre econòmic 
d’Àsia. Després es va haver de redefinir i ara s’ha 
convertit en un centre de salut i tecnologia per 
a l’Àsia. Ho tenen molt clar i treballen per a això. 
I aquesta és la gran diferència. Singapur té el 
propòsit i Barcelona no el té.”

Un altre apunt. Aquest, sobre Califòrnia, “que és l’ex-
cel·lència de totes les grans empreses. A Cali-
fòrnia tenen la sort de ser un lloc perfecte on hi 
ha molt capital i moltíssimes empreses, i el que 
volen és continuar sent el que són, que el centre 
del món tecnològic no se’ls escapi”.

En quina ciutat s’hauria de fixar 
Barcelona?

“No cal mirar a ningú. Cal definir-se en funció del 
que un vol ser. La ciutat ha de veure què té. I té 
talent, innovació, infraestructures... El que fan 
els altres poden ser referències, però cadascú 
ha d’analitzar les seves pròpies capacitats. 
No podem ser Silicon Valley perquè, d’entrada, 
no tenim la quantitat d’empreses tecnològiques 
que ells tenen. Potser hem de triar un sector 
més específic, en què es pugui treballar en 
remot, que amb els teus mitjans et puguis dife-
renciar en els objectius, i crec que el tema bio 
i salut encaixa en això. Ara es tracta d’ambició 
en la cerca d’aquest propòsit i que el sector 
públic ajudi. Que posi la infraestructura perquè 
sigui més atractiu per a l’inversor i per al talent. 
Tot això és una cadena.”

—Si tens talent pots 
generar idees noves, 
empreses noves, tens més 
innovació i més ocupació.
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lliurem per fer que la gent pugui treballar efici-
entment allí on sigui. Ha estat duríssima aquesta 
transformació, però s’ha d’afrontar amb energia, 
no amb rebuig.” 

“Les infraestructures que té Barcelona rela-
cionades amb la recerca i amb la implantació 
d’empreses noves han de ser rellevants per a 
la ciutat, han de créixer més. No pot ser que un 
percentatge tan baix treballi en innovació, han 
de ser molts més. Fa falta escalar. Necessitem 
empreses de mil o dos mil empleats relacionats 
amb la innovació. I com ajudem a escalar? Doncs, 
amb el suport del sector públic i donant facili-
tats al capital.”

 

Crisi climàtica, responsabilitat compartida
En aquest canvi de paradigma s’imposa, o s’hauria 
d’imposar, un factor transversal i clau, que és l’acció 
activa per fer front al problema ambiental i reacci-
onar davant l’emergència climàtica. “Igual que les 
persones ens replantegem què volem fer, també 
ho han de fer les empreses; cal plantejar-se 
seriosament com ser sostenibles, com enfocar 
aquesta innovació en aquest camp.” 

“La consciència de la sostenibilitat és fonamental 
i té diversos pilars. Un dels nostres fundadors 
va dir: ‘La millora de la societat no és feina d’uns 
quants, sinó la responsabilitat que compartim 
tots.’ Crec que ara totes les companyies som 
responsables de deixar una societat millor i 
de tenir en compte que el món està canviant, 
i que el tema climàtic és un problema per a la 
societat.” 

—La transformació s’ha 
d’afrontar amb energia, 
no amb rebuig.
Tots els estudis assenyalen la capacitat de resiliència 
i recuperació que té la marca Barcelona. La ciutat 
que gairebé tothom ha visitat o vol visitar. La ciutat 
mediterrània i acollidora, amb un patrimoni arquitec-
tònic, cultural i gastronòmic envejable. “Barcelona 
és feliç, però hem d’evolucionar més ràpidament, 
continuar innovant. El futur del planeta, l’ocu-
pació, la salut o l’educació són sectors en què 
podem fer moltes coses. Ara hauríem d’estar 
corrent”, adverteix Sanmartín. 
En un paral·lelisme entre empresa i ciutat, Sanmartín 
explica: “A HP cada crisi es planteja com una gran 
oportunitat de transformar-se, d’evolucionar, 
de canviar... Barcelona hauria de fer el mateix. 
La pandèmia ha estat una gran oportunitat per 
a HP, per veure com pensem els productes que 



MARIA 
TSAVACHIDIS
HILA OREN

ESPAI URBÀ EN 
TRANSFORMACIÓ
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Mobilitat  
intel·ligent 
—Maria Tsavachidis

Si hi ha una cosa que pot determinar —i determina— 
des de la qualitat de vida de les persones fins a 
l’accés als serveis o la productivitat econòmica, és la 
mobilitat. En la mobilitat rau el problema i, alhora, la 
solució. Aconseguir que la mobilitat urbana sigui un 
sistema eficaç i eficient és un dels reptes principals 
i més ambiciosos que tenen plantejades totes les 
ciutats, sense excepció.

“Hem construït les ciutats per als cotxes. Passa 
a Barcelona i a tot el món, potser amb algunes 
excepcions al nord d’Europa, als Països Baixos, 
però en general aquest és el patró, i ara el repte 
és veure com transformem les ciutats per reduir la 
contaminació i adaptar-nos als nivells fixats per la 
Unió Europea, com ho fem per ser més sostenibles. 
Cal buscar solucions i cal actuar”, adverteix Maria 
Tsavachidis, directora general de l’European Institute 
of Innovation and Technology (EIT) Urban Mobility.  
Tsavachidis té tan clar quins són el pes i la importància 
dels sistemes de mobilitat a les ciutats com que els 
canvis no es poden fer en quatre anys. “Cal anar pas 
a pas. Però cal començar ja. Barcelona va en molt 
bona direcció”, assegura. Les superilles, el redisseny 
del paisatge urbà, el canvi d’usos en eixos viaris com 
la Diagonal o la Meridiana i el reforç del sistema 
del transport públic són alguns dels aspectes que 
analitzarà aquesta experta en mobilitat i espai urbà. 
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a la ciutat; l’auge dels patinets elèctrics i les bicicletes. 
“Ara tenim un mix de diferents modalitats de 
transport en un mateix espai.” 
La imatge que captura aquesta lectura l’ofereix, per 
exemple, l’avinguda Diagonal, per on circulen el 
tramvia, els autobusos, els cotxes, les bicicletes i els 
patinets i per on caminen els vianants. Una imatge 
que ha canviat després d’uns pocs anys destinant 
més espai per a vehicles que no són cotxes. I arribats 
a aquest punt, una menció especial a la bicicleta: un 
vehicle que, sense ser nou, ha adquirit un aire revolu-
cionari pels canvis que el seu ús massiu comporta, no 
només en benefici de la castigada qualitat de l’aire 
a les ciutats, sinó en els sistemes de mobilitat de les 
ciutats i, en conseqüència, en els hàbits dels seus 
usuaris. 

—Cal reduir l’ús del cotxe 
i incentivar la bicicleta.
La bicicleta és revolucionària? “Depèn de com 
defineixis revolucionària... No és un artefacte nou, 
sempre hi ha estat... Però sí que és veritat que 
l’impacte ha canviat. Abans la bicicleta era per a 
qui no podia tenir un cotxe, o no tenia carnet de 
conduir, era per als infants. I és veritat que això 
ara és diferent. El propòsit principal de tenir més 
gent utilitzant la bicicleta és reduir les emissions, 
reduir la pol·lució, reduir el soroll... Aquesta sí que 
és la revolució. I ara l’important és pensar com ho 
podem fer perquè més persones es desplacin amb 
bicicleta. Cal incentivar l’abandonament del cotxe 
i que anar amb bicicleta sigui el més cool. També el 
fet de portar bicicleta diu de tu. Anar en bici és una 
cosa positiva. Si la fas servir estàs demostrant que 
t’interesses pel clima, per la contaminació, per la 
salut, pels teus veïns…”  
Des del 2015 s’ha més que duplicat l’extensió d’infra-
estructura ciclista a Barcelona, fins a assolir els 240 
quilòmetres de xarxa actuals. L’objectiu és acabar 

Doctora en Enginyeria de Trànsit per la Technical 
University of Munich (TUM), abans d’assumir la 
direcció de l’EIT Urban Mobility, Tsavachidis va ser 
responsable d’innovació a Siemens, on va treballar 
més de vint anys. Viu a Barcelona des de finals del 
2018, quan la Unió Europea va seleccionar la candi-
datura encapçalada per la ciutat —i integrada per 12 
ciutats més, 17 empreses i 18 universitats de 15 països, 
principalment Alemanya i Holanda— com a seu 
d’aquest institut d’innovació i tecnologia. L’objectiu és 
buscar solucions a la mobilitat en les ciutats i trobar 
nous usos als espais urbans per assegurar l’accessi-
bilitat, la sostenibilitat i l’eficiència dels sistemes de 
transports. Es tracta d’una plataforma publicoprivada 
internacional; en el seu moment, la primera iniciativa 
europea que unia les tres branques de coneixement, 
empresa, educació i recerca, amb les ciutats. 
Amb un pressupost de partida de fins a 400 milions 
d’euros de la Unió Europea (més les aportacions dels 
socis privats), en constituir-se l’EIT Urban Mobility 
es va fixar com a objectiu de cara al 2026 comptar 
amb el suport de 180 startups, alliberar espai destinat 
als vehicles en el 90% de les ciutats que participen en 
la iniciativa, llançar 125 nous productes i incrementar 
la mobilitat compartida. El centre de Barcelona té 
quatre subseus —a Copenhaguen, Munic, Praga i 
Helmond— on hi ha els altres hubs de recerca.

Micromobilitat
“Barcelona és una ciutat molt oberta, molt 
cosmopolita, que combina tradició i modernitat. 
És molt única. Sents parlar català i molts idiomes 
d’un munt de gent de fora que viu a la ciutat. Té mar 
i platja. És una ciutat oberta al món, jove, vibrant, 
dinàmica... Les coses s’estan movent, hi ha canvis, 
innovació... No tot és perfecte, però les coses 
s’estan movent”, afirma Maria Tsavachidis. Va arribar 
procedent de Munic fa quatre anys i, amb la irrupció 
de la pandèmia, destaca com a canvi tangible i evident 
durant aquest temps l’increment de la micromobilitat 
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els espais, quines àrees verdes creem a la ciutat, 
veure quines necessitats tenen la gent gran i els 
infants i com fem espais disponibles per a ells... 
I a més, cal tenir en compte com mantenir una bona 
accessibilitat per als qui no poden anar a peu o en 
bici.” Aquesta experta en mobilitat sosté que amb 
aquests plans integrals, “Barcelona no només està 
traient fora els cotxes de les superilles, sinó que ho 
fa tenint la certesa que hi ha connexions d’autobusos, 
que el transport públic té freqüències, que es 
creen noves línies, recorreguts circulars... cal crear 
opcions alternatives de mobilitat.” 

“No es tracta només de prohibir”, afirma, “sinó de 
donar opcions. Per això Barcelona és una de les 
líders en la transformació de les ciutats. París n’és 
un altre exemple. No podem dir que la mobilitat 
sigui perfecta a París, però pots veure cap a on 
va el futur: s’estudia el concepte de la ‘ciutat dels 
15 minuts’. Cal establir aquests models i després 
anar escalant-los a tota la ciutat.” 

—Barcelona és una de les 
líders en la transformació de 
les ciutats. París n’és un altre 
exemple.
Veurem ciutats sense cotxes? “I tant! Ja hem vist 
com les ciutats treien els cotxes dels centres 
històrics, i això anirà a més; la qüestió és poder 
donar alternatives a la ciutadania. Cal tenir temps 
per dibuixar i posar en marxa aquestes alternatives 
de transport públic, de transport a demanda. Però 
han de ser alternatives reals, que no hàgim d’esperar 
20 minuts per agafar un autobús, que allà on 
siguis puguis tenir la possibilitat de demanar un taxi 

—que també forma part de la xarxa del sistema de 
transport públic—, i que sigui assequible. En això ja 
s’està treballant en ciutats més petites, i crec que sí, 

aquest any 2023 amb 272,6 quilòmetres. Segons 
les dades de l’Ajuntament, cada dia es fan 22.000 
desplaçaments amb bicicleta o vehicles de mobilitat 
personal (VMP), un 11% més que durant l’any passat 
i un 23% més que abans de la pandèmia. Defini-
tivament, l’espai públic està canviant. Ha canviat. 
I el transport públic?

“També hi ha hagut una transformació significativa 
en el transport públic, i han estat canvis en positiu 
comparat amb el d’altres ciutats. Les freqüències 
de metro, per exemple, han millorat, però hi 
ha un aspecte que cal treballar, i molt, que és 
l’accessibilitat. Per agafar un tren gairebé sempre 
s’ha de pujar o baixar escales. Cal mirar les coses 
des del punt de vista de qui té un impediment, i s’ha 
de reconèixer que en accessibilitat no hi ha hagut 
prou progrés, no són actuacions fàcils d’abordar 
perquè cal canviar infraestructures. Al final, hem 
vist més canvis en superfície que al subsol”, reconeix 
Tsavachidis. 
L’accessibilitat i la bretxa de gènere són alguns 
dels altres aspectes que ha abordat l’EIT Urban 
Mobility: “Les ciutats han d’estar molt atentes a 
aquest aspecte. Les dones continuen sent les que 
cuiden, les que tendeixen a cuidar els infants i la 
gent gran. Cal tenir molt en compte que les dones 
fan servir més el transport públic i pateixen més 
la inaccessibilitat. Si fem el transport més adaptat 
a elles, voldrà dir que està més adaptat a tota la 
població. Estant atents als problemes que elles 
tenen, arreglem els problemes d’accessibilitat de 
molta gent.” 

Superilles
La directora de l’EIT Urban Mobility no té cap dubte 
sobre la idoneïtat de les superilles. “Barcelona ho està 
fent realment bé en aquest sentit. Són un exemple 
sobre com ordenar l’espai públic des d’un sistema 
holístic. L’urbanisme ha de dissenyar com situem 
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un Eixample. Però això no és el que importa. El 
que realment importa és el concepte i l’objectiu. El 
principi de dissenyar aquest espai públic perquè sigui 
més inclusiu, i aquest és el principi en el qual es fixen 
les altres ciutats, i el traslladen. La superilla marca un 
model de futur, de com volem viure en una ciutat i de 
com ha de ser una ciutat. És un punt de referència.”

Maria Tsavachidis està convençuda que “s’ha anat 
massa lluny” per ara tornar enrere i desmantellar 
les superilles. “Ja estem en un punt de no retorn. 
Malgrat les crítiques que puguin generar, aquí hi 
va haver una visió, i el més important, no només es 
va pensar sinó que es va materialitzar. Es pot fer 
d’una manera o d’una altra, però s’ha fet, i en això 
Barcelona ha estat bona, ha estat capaç d’ensenyar 
què és el que volíem, s’ha fet i s’estan veient els 
beneficis en termes de reducció de la pol·lució, els 
negocis estan funcionant millor, tenen més clients...”

Un dels efectes secundaris que s’atribueixen a les 
superilles és el col·lapse viari als seus voltants. La 
solució per a un barri pot convertir-se en un problema 
per al veí d’un altre barri que s’ha de desplaçar. 

“És que cal oblidar-se del cotxe. Cal buscar i oferir 
alternatives.” La mobilitat és el gran repte, sosté 
aquesta experta, perquè les emissions de carboni 
que han baixat en altres sectors no ho han fet en la 
mobilitat. “És un tema molt complex, i realment 
no podem assenyalar cap ciutat que ho estigui 
fent tot bé. Cada ciutat és diferent, però crec que 
Barcelona n’és líder en la visió i en la materialització. 
El lideratge polític és determinant.”

Taxes per descontaminar
Un estudi de l’EIT Urban Mobility sobre diferents 
mesures de transport sostenible per millorar la 
mobilitat va abordar una de les mesures més 
controvertides: les tarifes de congestió. “Mirem 
l’impacte per reduir els elements negatius, creant 
alhora un interès econòmic. Cada mesura que 

que ho veurem en ciutats més grans i que veurem 
ciutats sense cotxes. Com podem ser una de les 
100 ciutats triades per la Comissió Europea com a 
ciutat intel·ligent i climàticament neutre per al 2030 
si encara basem la nostra mobilitat en els cotxes? 
Això no és possible tret que esperem fins al 2050, 
quan els cotxes siguin tots elèctrics, però això no 
passarà en els propers trenta anys, així que fins al 
2030 cal buscar fórmules perquè hi hagi menys 
cotxes a les ciutats i més transport públic, bicis 
i gent caminant. Barcelona ho està fent.” 

—Venen persones de tot 
arreu per veure què són les 
superilles i com funcionen
D’entre 400 candidates, l’abril del 2022 la Comissió 
Europea va escollir un centenar de ciutats per parti-
cipar en la missió “Cent ciutats intel·ligents i climà-
ticament neutres per al 2030”. Barcelona va ser una 
de les elegides (també Madrid, Sevilla, València, 
 Valladolid, Vitòria i Saragossa). L’objectiu de la convo-
catòria és que aquest centenar de ciutats es conver-
teixin en centres d’experimentació i innovació, perquè 
totes les ciutats europees puguin assolir aquest 
objectiu el 2050. En definitiva, un reconeixement 
i una empenta al compromís de la ciutat en la lluita 
contra el canvi climàtic, amb la implantació de 
polítiques com el Pla Clima, la Declaració d’emer-
gència climàtica i l’adaptació de l’Agenda 2030.

Nous models
“Fa quatre anys que estem parlant de les superilles. 
Persones d’arreu del món estan venint a Barcelona 
a veure què són, com funcionen... A la meva ciutat, a 
Munic, estan fent una superilla en un barri del centre. 
Evidentment no pot ser igual que les superilles de 
Barcelona, perquè cada ciutat té la seva estructura 
i les seves característiques pròpies, i Munic no té 



E
S

PA
I U

R
B

À
 E

N
 T

R
A

N
S

FO
R

M
A

C
IÓ 93

M
A

R
IA

 T
S

A
V

A
C

H
ID

IS
H

IL
A

 O
R

E
N

primer lloc, reduir les emissions; en segon lloc, com 
millorar els desplaçaments dels ciutadans que venen 
des de fora de la ciutat, cosa que implica més transport 
públic i millor; i en tercera posició, l’accessibilitat al 
transport. Un altre objectiu, la gestió de les dades. 

“És una altra de les grans àrees en què es pot 
innovar”, declara la directora de l’Urban Mobility. 

“Amb aquesta informació es pot millorar la connexió 
entre els diferents tipus de transport, optimitzar 
freqüències, reduir esperes... necessitem aquestes 
dades. Cal implementar polítiques per recollir-les 
i generar informació perquè els ciutadans puguin 
moure’s millor.” Un altre repte en l’horitzó 2030 és 

“escalar les superilles. Estendre-les. Fer-les créixer”. 
I a continuació, una altra reflexió: “Si les superilles 
s’estenen, Barcelona serà una ciutat encara millor 
al 2030, i el que preocuparà serà com ho fem per 
frenar el turisme, cal abordar aquest tema.” 
El turisme pot ser sostenible? “No ho sé... El turisme 
en si mateix crea molta mobilitat. El transport, 
la gent volant a Barcelona des de totes les parts 
del món. Això no és sostenible en relació amb 
el que volem aconseguir amb la missió ‘Cent 
ciutats intel·ligents i climàticament neutres per al 
2030’. Però dir que cal reduir el turisme... Com? 
S’han provat coses, les taxes per als creuers, la 
regulació dels apartaments turístics... No sé com cal 
solucionar-ho, però és un tema a abordar.” 

En la primera edició de les jornades REACT, a distància 
i pràcticament en confinament global, es va parlar, 
i molt, de com la pandèmia canviaria les persones, 
canviaria les ciutats, ho canviaria tot. Ara, amb la 
normalitat molt recuperada, Tsavachidis declara que sí, 
que potser moltes coses han tornat a ser com eren fa 
tres anys, “però la consciència de la gent ha canviat. 
Hem vist que les coses podien ser diferents i també 
millors. Hem vist el que és viure en una ciutat sense 
cotxes. Tothom vam veure els canvis que això 
suposava. L’aire tenia més bona qualitat, les ciutats 
feien més bona olor, se sentien els ocells... Hem vist 

prens té un cost per a la ciutat i per al contribuent. 
De vegades només mirem el cost, sobretot quan 
es tracta de mobilitat, però no es miren tant els 
beneficis, i aquests haurien de prevaler més, també 
des d’una perspectiva econòmica. Si una mesura 
és bona per al medi ambient, ha de ser bona per a 
l’economia.”
Com tantes altres ciutats, i malgrat les advertències, 
els estudis i les mesures que ja s’apliquen, Barcelona 
encara sobrepassa els límits d’emissions fixats per la 
Unió Europea. “Aquest ha de ser l’objectiu prioritari. 
Cal veure on viu la gent, qui està més exposat a la 
pol·lució, i cal fer-ne fora els cotxes perquè si no 
serà molt difícil baixar aquests indicadors.” L’altre 
gran repte és com s’articula la mobilitat entre la ciutat 
i la seva àrea metropolitana. 

—A l’àrea d’influència de les 
grans ciutats s’ha de millorar 
el servei ferroviari.

“El transport en l’àrea d’influència de les grans ciutats 
requereix millors transports públics i, especialment, 
trens, un servei que ha de millorar. La complicació 
en aquesta qüestió, que es planteja en totes les 
àrees metropolitanes, és que hi ha diferents nivells 
de responsabilitats; l’Ajuntament té autoritat sobre 
el trànsit, però altres administracions tenen altres 
competències, la Diputació, la Generalitat, l’Estat... 
i si continuem tenint gent que ve amb cotxe a la ciutat, 
caldrà buscar maneres perquè puguin aparcar-lo en 
algun punt i seguir el trajecte en transport públic. 
Què funciona? Un altre cop, unes bones connexions 
de tren. I aquí, des del meu punt de vista i des de la 
meva perspectiva, considero que ha d’haver-hi molt 
de diàleg. És un tema molt complex que només es 
podrà solucionar amb una col·laboració molt forta.”
Recapitulant objectius i reptes relatius a la mobilitat 
per a la Barcelona del 2030, Tsavachidis prioritza: en 
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 El punt 
de trobada
—Hila Oren 

Seguint el fil i situats en l’escenari poscovid, Hila Oren, 
experta en màrqueting i brànding especialitzada en 
espais públics i fundadora i directora general de Tel 
Aviv Global, un ens municipal orientat a posicionar la 
ciutat en el món i en l’era digital, coincideix precisament 
en el canvi de percepció dels espais públics i en el 
seu potencial per convertir-se en veritables punts de 
trobada. “Cal fer un salt en la visió i la gestió dels 
espais urbans comuns. Si realment volem ser una 
ciutat innovadora, aquí està la clau: s’ha d’estendre 
aquest tipus d’espais i els seus objectius. Fem-
los funcionals, que tinguin wifi, mobles exteriors 
que realment estiguin adaptats al clima, a les 
necessitats, permetin treballar-hi, reunir-nos-hi, 
estar-hi còmodes, segurs... Cal promoure l’activitat 
a l’aire lliure a les ciutats, i més en una ciutat 
mediterrània com Barcelona”, sosté Oren. 
La tesi d’aquesta experta en emprenedoria i ciutats 
intel·ligents ha guanyat arguments després de la 
pandèmia. “Una de les conseqüències evidents en 
totes les ciutats del món és la solitud. La gent se 
sent molt més sola. Això és molt preocupant. Més 
sola i més envellida. Quants diners ens estem 
gastant de manera particular i des de l’àmbit 

els beneficis de les ciutats sense cotxes. I tornant 
a la normalitat, també la mobilitat ha canviat, i 
ha canviat la percepció dels canvis. Si s’imposen 
noves regles, si es prohibeix l’ús del cotxe en una 
zona... Crec que ara s’accepta millor i això és molt 
important. Les normes s’assumeixen millor, i així 
implementar noves mesures i regulacions resulta 
més fàcil.”
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descobrir Barcelona. “Va ser molt especial, molt 
brillant, allà hi havia experts de tot el món, i 
realment vaig sentir que era el lloc on s’havia 
d’estar, on s’intercanviaven idees i es detectaven 
la tendències en innovació.”  

Caminant la ciutat
“Vaig passejar bastant pel Gòtic i pel port... Crec 
que Barcelona és una ciutat molt especial, perquè 
és alhora molt mediterrània i molt europea. 
L’oferta culinària és increïble. Pots menjar de tot, 
tenir de tot, gaudir de la seva arquitectura, de l’art, 
de la moda, del disseny... tot això combinat és 
increïble. A més, és una ciutat oberta i acollidora. 
Té preus assequibles per a la gent que ve de fora 
i és molt accessible. Arribes a l’aeroport, surts 
en quinze minuts, tens un taxi a la porta, en vint 
minuts ets a la ciutat, els hotels estan bé... Hi ha 
aspectes a millorar, clar, però la sensació és 
la d’una ciutat acollidora i professional alhora. 
És una combinació única.” I a tot això afegeix un 
altre aspecte absolutament estratègic: la ubicació 
de la ciutat, “al mig del globus, accessible per 
a tothom, per als qui venen d’Estats Units o 
d’Àsia. Definitivament, Barcelona és un punt de 
trobada estratègic. Un punt de trobada en el pla 
intel·lectual i també en el pla físic”. 
Tan impressionada va quedar Hila Oren que Barcelona 
i Tel Aviv van estrènyer aliances. En l’edició següent, 
la ciutat va guanyar el premi del saló. “Aquest 
reconeixement ens va donar un extra en valor 
afegit, ens va conèixer tothom. Va començar a 
venir gent de molts països. Part de la meva feina 
era posicionar Tel Aviv, i això realment ens va 
ajudar a situar-nos com una smart city global. 
Ens va empènyer a complir expectatives i a 
millorar, a tirar endavant. Van començar a venir 
delegacions d’altres ciutats a veure què fèiem, 
i també van començar a venir delegacions de 
Barcelona.” 

públic en metges i en medicaments? Els espais 
públics ben dissenyats poden ser part de la 
solució, un mitjà per combatre la solitud, per 
trobar-nos, per articular-nos com a ciutat... Això 
és ara el que importa i el que les ciutats haurien 
d’abordar buscant solucions intel·ligents.”

—Els espais públics ben 
dissenyats poden ser part 
de la solució.
La plataforma-app Tel Aviv Global, impulsada pel 
govern municipal el 2011 i de la qual Hila Oren va 
ser la màxima responsable, proporciona informació 
i serveis personalitzats i específics a la ciutadania en 
funció de la seva ubicació i els seus interessos. També 
els permet participar directament en plans del govern, 
com els mateixos pressupostos municipals. L’objectiu 
era crear una connexió directa entre la ciutat i els 
seus veïns, oferint també serveis d’alerta quan, per 
exemple, hi ha obres en un barri, o descomptes o 
ofertes o informació personalitzada. La seva posada 
en marxa i l’objectiu de la ciutat per posicionar-se 
com una start-up city de manera global es va traduir 
en l’obertura de la base de dades municipals al públic 
i també en la cobertura wifi gratuïta a tota la ciutat, 
fins i tot a la platja. 
El 2014, i amb aquesta plataforma com a reclam 
principal, Tel Aviv es va endur el primer premi del 
saló Smart City Expo. Va ser precisament aquest 
congrés, encara que en l’edició anterior, el que va fer 
que Hila Oren visités per primera vegada Barcelona. 

“Al principi m’ho vaig estar pensant, no sabia si 
anar-hi. Tenia molta feina i aleshores l’Smart City 
Expo no estava tan posicionat internacionalment, 
i francament, no creia que ens servís de gaire... 
però m’equivocava, i molt!” 
El que Hila Oren va trobar a l’Smart City Expo va 
canviar la seva percepció de l’esdeveniment i li va fer 
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una connexió entre espais. Si realment es vol 
assegurar l’èxit d’aquest esdeveniment, cal 
instal·lar moltes pantalles a terra per saber què 
està passant al mar. Si es produeix aquesta 
connexió entre mar, platja i gent, serà un gran 
esdeveniment. Si no, no repercutirà en la ciutat.”
Pel que fa a la Copa Amèrica, Fira Barcelona, les 
pantalles, la tecnologia, la difusió i les connexions... 
En l’última i reeixida edició de l’Integrated Systems 
Europe (ISE) van quedar patents les possibilitats que 
aquest esdeveniment esportiu nàutic obre a la ciutat i 
el repte que suposa la seva retransmissió. Un exemple 
de com l’ús de l’última tecnologia obre la porta a un 
ventall de possibilitats que Barcelona es prepara per 
aprofitar. En tots els nivells. El director de producció 
televisiva de l’esdeveniment, Stephen Nuttall, va ser 
un dels noms destacats de l’ISE d’enguany. 
Els experts en retransmissions esportives asseguren 
que el seguiment de les competicions marítimes és 
un dels més complexos des del punt de vista tècnic, 
perquè el mar és una superfície en canvi constant i 
sense delimitació física, res a veure amb un camp de 
futbol, un teatre o un circuit de Fórmula 1. El desple-
gament televisiu previst no té precedents. S’utilit-
zaran helicòpters amb càmeres d’última generació, 
als pals de les embarcacions, micròfons a prova 
d’aigua... Un desplegament mai vist que es desenvo-
luparà a la ciutat amb l’objectiu que les proves que 
es disputaran al mar es puguin seguir a través de les 
pantalles o els mòbils. 
Per arribar més enllà de Barcelona, està previst que 
55 televisions portin el senyal a 190 països. L’orga-
nització de la Copa Amèrica preveu un ‘creixement 
substancial’ respecte als 942 milions d’espectadors 
acreditats per Nielsen en l’última edició celebrada 
a Auckland, Austràlia. Una aposta més gran per les 
xarxes socials, amb continguts creats especialment, 
serà un element fonamental per fer créixer aquestes 
xifres i captar un públic més jove. En definitiva, un 
ventall d’oportunitats que ja s’estan gestant a la ciutat. 

La Barcelona global
“Barcelona és una ciutat global encara que no 
es refereixi a si mateixa com a tal. Què vull dir 
amb això? Que sempre hi ha una tensió entre 
Barcelona i Madrid, però Barcelona també mira a 
París, a Londres i a Nova York. Barcelona és una 
ciutat global perquè és un lloc on s’intercanvien 
idees. Un exemple claríssim: el Mobile World 
Congress. Fira Barcelona hi té un paper principal 
i protagonista per ser l’impulsor d’aquest 
intercanvi d’idees. Quan això es produeix, els 
taxistes han de donar servei a tothom i han de 
millorar el seu idioma. Tothom ha de canviar. 
Si ens fixem en els rànquings sobre Barcelona 
el 2010 i el 2023, globalment s’ha millorat. No en 
tinc cap dubte. Ara hi ha més gent invertint en 
Barcelona.”
Enamorada declarada de Barcelona i de les seves 
platges, Oren és totalment partidària d’organitzar més 
esdeveniments a l’aire lliure, per això la seva aposta 
per la ‘posada al dia’ de places i espais públics. Advoca 
per connectar més el port i una platja que considera 
que té més potencial d’ús, amb la ciutat i la ciutadania. 

“Si fos la Fira de Barcelona, muntaria algun 
esdeveniment al port, que no tot passi als edificis 
edificis.”   

—Barcelona és una ciutat 
global perquè és un lloc on 
s’intercanvien idees.

Connexions 
Esdeveniments com la Copa Amèrica, que se celebrarà 
la tardor del 2024, remen en aquesta direcció. 

“Però cal anar amb compte amb aquest tipus 
d’esdeveniments, perquè els fets principals no 
passaran a la platja, sinó al mar, i hi ha d’haver 
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s’identifiquen aquests punts forts i amb valor 
afegit, endavant! Però el que està clar és que 
Barcelona és una ciutat coneguda i reconeguda a 
tot el món, i això s’ha d’aprofitar. I una altra cosa: 
Barcelona ja està molt enfocada als negocis, no 
cal que siguin innovadors, són les eines les que sí 
que han de ser innovadores.” 
Aquesta Barcelona dinàmica, oberta, amb una marca 
resilient, globalment coneguda i que té el poder de 
generar un somriure quan es pronuncia el seu nom 
pel món... En quina ciutat s’hauria de fixar? “Jo diria 
que en una ciutat com Liverpool, per exemple. 
Barcelona és bona en esports, en art, en música... 
Com Liverpool, que no és Londres, no és la capital, 
però atreu molt negoci i inversió. Em refereixo 
que cal mirar el model. Tots mirem ciutats com 
Londres, Copenhaguen... Però Barcelona ja és molt 
forta. No vull que Barcelona sigui més forta, sinó 
mantenir el que és. Estar segurs que els negocis i 
la indústria estan enfortits, que funcionen. I aquí 
també hi incloc el turisme. Crec que un cert tipus 
de turisme relacionat amb aquestes fortaleses 
de la ciutat aporta a Barcelona un valor afegit. 
Visitants interessats en l’arquitectura, el disseny, 
la gastronomia... i disposats a pagar per això.”

—Smart es abordar la solitud 
dels ciutadans i aportar 
estratègies per gestionar 
la crisi climàtica.
Barcelona ha consolidat el saló Smart City Expo com 
un punt de trobada de ciutats de tot el món. Un lloc 
on s’exhibeixen noves realitats urbanes, nous models 
de negoci i nova tecnologia. Un lloc on el mateix 
concepte smart ha evolucionat i s’ha adaptat. “Smart 
és abordar la solitud dels ciutadans i aportar 
estratègies per gestionar la crisi climàtica”, apunta 

—No es tracta de ser una 
ciutat intel·ligent sense més 
ni més, es tracta de fixar 
uns objectius i assolir-los.

“Les solucions smart, la cultura audiovisual, la 
tecnologia i les dades són excel·lents si saps 
com utilitzar-les. Són eines, no l’objectiu. No es 
tracta de quines eines tenim, ni de quines 
eines fem servir; es tracta de saber què volem 
aconseguir i si ho podem aconseguir a través 
de la tecnologia, els mòbils o com sigui. No es 
tracta de ser una ciutat intel·ligent sense més ni 
més, es tracta de fixar uns objectius i assolir-los, 
la tecnologia forma part de  l’estratègia”, insisteix 
Hila Oren. Llavors, per a aquesta experta en marca i 
posicionament de ciutat, per quins àmbits i quin tipus 
d’economia hauria de promoure Barcelona? 

“Per qualsevol tipus de negoci relacionat per l’estil 
de vida. La gent de tot el món té cada vegada més 
temps i està més interessada en el seu benestar, 
i això és un paraigua increïble. L’arquitectura, l’art, 
la moda... Si preguntes a qualsevol persona del 
món què li passa pel cap quan pensa en Barcelona, 
és això. Per què inventar un nou objectiu? Cal mirar 
quines fortaleses té la ciutat i apostar-hi.” 
Hila Oren dibuixa el mapa de fortaleses. I de nou es 
refereix a la ciutat oberta que és Barcelona, la seva 
arquitectura, el seu art, la seva gastronomia... “La gent 
d’arreu del món vol visitar la ciutat!”, insisteix, 

“la tecnologia s’ha d’utilitzar per posicionar 
Barcelona amb més força en aquesta indústria 
d’art, de disseny, de gastronomia, de moda... 
Cal analitzar a fons en què és bona la ciutat, s’ha 
d’identificar molt bé el unique selling point de 
Barcelona, i ajustar-hi la ciutat. Les universitats, 
la biomedicina? No ho sé, potser també. Si 
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Hila Oren. “Les ciutats han de tenir més arbres, 
i han de buscar la manera que els ciutadans 
puguin estar fora de les seves cases a la nit si fa 
calor, i potser això implica instal·lar càmeres per 
garantir la seguretat...” 

“El que està clar és que l’espai públic ha 
d’estar disponible les 24 hores del dia. Hem de 
considerar el canvi climàtic. Cada generació té 
els seus reptes, i ara és el clima, la mobilitat... 
I és en l’espai públic on tots ens podem trobar i 
buscar solucions junts. Aquesta és ara la meva 
obsessió. El meu objectiu. Aquests són ara els 
nous reptes de les ciutats smart. Recuperar 
i repensar els espais públics.”



RÉMI PARMENTIER
VÍCTOR VIÑUALES 

SOSTENIBILITAT 
I ECONOMIA

RÉMI PARMENTIER
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El canvi  
necessari
—Víctor Viñuales

“Sabem molt, fem poc. Aquest és el drama 
del nostre temps”, manté el sociòleg Víctor 
Viñuales. Especialitzat en temes de sostenibilitat, 
desenvolupament humà i cooperació internacional, 
Viñuales és cofundador i director de la Fundació 
Ecologia i Desenvolupament (Ecodes), nascuda el 
1992. La seva visió del món i plantejament vital 
es poden llegir a la ‘Caja de herramientas para los 
constructores del cambio’, un decàleg tan contundent 
com constructiu que encoratja l’acció col·lectiva i en 
què incideix en la importància de les persones per 
marcar la diferència. “Fan falta constructors de 
somnis”, diu.
La seva ‘caixa d’eines’ gira entorn dels problemes de 
l’aigua al món. No en va el Panell Intergovernamental 
del Canvi Climàtic (IPCC) es manifesta, sobretot, 
a través de l’aigua: més sequeres, més inundacions, 



S
O

S
T

E
N

IB
IL

IT
A

T
 I 

E
C

O
N

O
M

IA 109

V
ÍC

T
O

R
 V

IÑ
U

A
L

E
S

R
É

M
I P

A
R

M
E

N
T

IE
R

països, a les regions, a les ciutats, als pobles, en 
les professions... Hi ha un cert ADN quan veus 
l’hospital de Sant Pau... Allí hi va haver, en el seu 
moment, una gran obertura a la innovació, es va 
pensar com havia de ser un hospital i es va fer amb 
l’ambició que fos un dels millors del món. Aquesta 
ambició de mirar enfora i interpel·lar-se sobre el 
millor que està passant ha estat una constant.” 

L’agenda comuna 
En aquestes característiques particulars que 
Viñuales detecta en ciutats i comunitats, aquest ADN 
estructural conviu amb una agenda comuna que 
interpel·la el conjunt del planeta: el canvi climàtic. 

“Després d’aquest estiu, es va dir que entre les deu 
ciutats europees mes colpejades pel canvi climàtic, 
sobretot a l’estiu, hi havia Barcelona i Madrid i crec 
que València i Saragossa.”

El cert és que entre l’1 de juny i el 31 d’agost del 2022 
la temperatura mitjana va ser de 24 graus, 2,2 graus 
per sobre de la mitjana en relació amb el període 
1810-2010. I després d’un estiu ple d’onades de calor i 
una tardor amb l’octubre més càlid de la història, els 
registres climàtics ja constaten la subtropicalització 
de la península. 
Els termòmetres cada vegada assoleixen registres 
més alts, tant en mínimes com en màximes. Les 
dades de l’Agència Estatal de Meteorologia (Aemet) 
indiquen que el 2022 va ser l’any més càlid de la 
sèrie històrica. I entre l’1 de setembre del 2021 i el 30 
d’octubre del 2022 la quantitat de precipitació va ser 
un 26 % inferior al període de referència. El febrer va 
ploure un 80 % menys del que és normal; el maig, un 
65 % menys, i l’octubre, prop d’un 35 % menys.
Ja el mes de desembre, l’Observatori Fabra de 
Barcelona, situat a Collserola, a 411 metres d’altitud, 
va superar dos dies la temperatura més alta des que 
va entrar en funcionament, fa 109 anys. El dia 24 va 
assolir 21,7 graus i el dia 25 va arribar fins als 22,1 

més zones costaneres amenaçades per l’augment del 
nivell del mar, desaparició accelerada de les glaceres... 
I, com a conseqüència, els equilibris existents es 
trenquen amb més freqüència. Però el document no 
consisteix en una descripció, ni en una enumeració 
dels problemes relacionats amb l’aigua i la falta 
d’aigua, sinó que aporta reflexions, idees i ànim als 
qui treballen i dediquen el seu temps perquè les coses 
canviïn. 

—A Barcelona hi ha 
un interès per estar 
connectats amb el que és 
nou, amb el que és pioner 
i amb el que és innovador.
Comencem per Barcelona: “Una ciutat són els 
seus habitants, i per a mi Barcelona i la seva gent 
han estat una font d’inspiració i innovació. Una 
característica que sempre ha tingut Barcelona 
és que ha estat mirant el món. Altres zones han 
estat replegades, entotsolades..., però a Barcelona 
sempre hi ha hagut un interès per veure què 
passa i interactuar amb els qui definiria com els 
milloradors del món.” 

“Sempre he tingut molt bones relacions, molt bones 
connexions i molt bons còmplices a la ciutat, tant 
a la societat civil com a l’administració. Moltes 
vegades, en altres administracions públiques hi 
ha gent una mica més feta a l’antiga, però, llevat 
d’excepcions, a Barcelona hi ha un interès per 
estar connectats amb el que és nou i amb el que 
és pioner.” 

Viñuales manté que Barcelona ha sabut mantenir al 
llarg dels anys aquest caràcter obert, cosmopolita i 
curiós, “perquè forma part del seu ADN”. I afegeix: 

“En siguem conscients o no, hi ha un cert ADN als 
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L’escalfament específic que es produeix a les ciutats, 
anomenat illa urbana de calor, té un peatge alt. Un 
informe publicat a The Lancet i capitanejat per l’Ins-
titut de Salut Global de Barcelona (ISGlobal) va 
detectar una calor addicional urbana d’1,5 ºC (amb 
oscil·lacions entre ciutats). Un 4,3 % de la mortalitat 
total de l’estiu i l’1,8 % de la mortalitat de tot l’any es 
podrien haver evitat, segons l’informe, augmentant la 
coberta arbòria fins a un 30 % de l’espai urbà, ja que 
es reduirien les temperatures.

Preocupació i ocupació
Abordar el canvi climàtic és prioritari. “Crec que 
hem guanyat molt en preocupació, però encara 
ens falta guanyar molt en ocupació...”, adverteix 
Viñuales. “Preocupació seria quan ets en un balancí 
i et mous molt, però no canvies de lloc. No canvies. 
El que ens canvia és el que fem. El que faci jo i el 
que facis tu. Les preocupacions no ens canvien. 
Pots pensar molt en alguna cosa i donar-hi moltes 
voltes..., però això no ens canvia.” 

L’ocupació requereix una preocupació prèvia. Explica 
aquest sociòleg que quan era a l’aeroport de Barcelona 
per assistir a la cimera del clima a Egipte, el mes de 
novembre passat, l’encarregada de facturar l’equi-
patge va deduir que hi anava i li va demanar que, si 
us plau, fessin alguna cosa, que ella tenia dues filles 
i que cal fer alguna cosa. 

“Hi ha una preocupació pel demà, pels fills... 
Això s’ha estès i hem començat a veure la 
multidimensionalitat del canvi climàtic. De sobte, 
hem vist que hi ha hagut gent que ha mort per 
cops de calor. La calor mata! I aquest estiu s’han 
quantificat les morts anormals que hi ha hagut. 
Ens hem adonat que el canvi climàtic no és el 
mateix per a tothom, afecta de manera diferent qui 
té un habitatge adaptat i aïllat i qui té un habitatge 
que no ho està”, reflexiona. 

graus, temperatures que superen les màximes que 
fins ara es tenien registrades aquest mes, que eren de 
20,6 graus el 16 de desembre del 2015 i de 20,4 graus 
el 30 de desembre del 2021. Durant la nit del 25 al 26 
la temperatura mínima va ser de 15,9 graus, xifra que 
constitueix un altre rècord, gairebé un grau més que 
el que es va registrar el 15 de desembre de 1989. 

“Crec que després d’aquest estiu, milions de 
persones al món han obert els ulls, i mentre 
que abans hi havia un cert encapsulament de la 
consciència, o, dit d’una altra manera, si fins fa 
poc una fracció petita de la societat era conscient 
del que comportarà aquest canvi climàtic, de sobte, 
el 90 % o més de la societat va viure —i no és el 
mateix llegir que viure— a les seves carns diverses 
coses”, reflexiona Viñuales. 
En primer lloc, aquest sociòleg insisteix que les 
ciutats no estan fetes per a aquestes temperatures 
inhumanes. Que els ciutadans es van adonar que al 
seu carrer no hi ha arbres i que als carrers on sí que 
n’hi ha s’hi està millor quan el termòmetre puja. 
Que també es van adonar que el seu habitatge 
tampoc no està adaptat per a aquestes temperatures. 

“Tampoc la ciutat de Londres no està preparada, 
i, de sobte, quan els estudis deien que potser 
s’assolirien els 40 graus en la dècada de 2040 
o 2050 i s’assoleixen el 2022, es comencen a 
plantejar coses, com ara que potser calia pintar de 
blanc els sostres dels autobusos perquè no tenen 
aire condicionat. Cal adaptar-se, i amb rapidesa”, 
conclou.

“Qualsevol ciutat ara hauria d’estar en fase de 
repensar-se, redissenyar-se i refer-se. Caldrà 
desasfaltar, caldrà transitar per camins, caldrà 
pensar com fer el que un amic de Barcelona diu: 
la cinquena façana... Què passa amb les teulades? 
No és el mateix una ciutat al costat del mar que 
una que no ho està, però el desafiament del canvi 
climàtic ens interpel·la a tots.” 
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el compte del restaurant. D’una altra manera, com es 
pot pagar una factura tan elevada?

Corresponsabilitat
“Cada ciutadà ha d’assumir la seva part del compte. 
De la mateixa manera que la ciutat estaria neta si 
cadascú escombrés el seu tros de vorera. Es tracta 
de saber quin tros de vorera ens toca a cadascú... 
Aquesta atmosfera de corresponsabilitat és la 
que cal generar a la ciutat. Després passa que en 
aplicar aquestes mesures hi haurà problemes, hi 
haurà embolics... Però, sempre poso un exemple: 
la punta de llapis perfecta és la que no ha escrit 
mai. Quan et poses a escriure, la punta del llapis es 
deforma. És que som imperfectes, però cal fer-ho.”

“Quan realment es transformen les coses és 
quan fem coses i es corregeix. És així com 
l’Apol·lo va arribar a la Lluna. El 95 % del temps 
la trajectòria era equivocada. Llavors, van anar 
corregint, corregint, i així fins a arribar-hi. El que 
és important és fer. Ha passat amb la conversió en 
zona de vianants de molts carrers. En les primeres 
decisions, a les obres, la gent es queixa molt. Però 
després, quan estan fetes, tothom diu que quina 
meravella. A tothom li va bé, als visitants, als 
comerciants, que venen més... També cal assumir 
que les transicions costen. Quan un decideix 
que farà una vida més activa, potser durant les 
primeres setmanes té molts cruiximents..., doncs, 
bé...” El que per a uns és el sistema clàssic de prova-
error, per a d’altres bé pot ser l’urbanisme tàctic. 
A Barcelona, la primera expulsió de cotxes d’un carrer 
es va portar a terme fa ni més ni menys que mig 
segle. El 1973, el llavors alcalde franquista de la ciutat, 
Enric Masó, va declarar la suspensió del trànsit a 
l’àrea delimitada per la Rambla, la plaça de Catalunya, 
Fontanella, Via Laietana i Ferran. És a dir, la zona 
de Portal de l’Àngel i els carrers adjacents. Que fos 
una decisió ‘de caràcter experimental’ i amb horaris 

Adonar-se’n
“I potser algú intenta dormir i té 30 graus de 
temperatura al dormitori, així no es pot dormir... 
I ens hem adonat que dormir és fonamental perquè 
el nostre sistema immunitari funcioni. Ens hem 
adonat que hi ha persones amb horaris i feines al 
sol, i que amb aquestes temperatures no es pot. 
I que ara comença la calor abans i que les escoles 
i els instituts no estan adaptats... Què fem? Fem 
voltes a la rotonda. En podem sortir per una via 
que ens permeti adaptar-nos, però alhora aquesta 
adaptació pot agreujar el problema.”

I així és com ciutadans que s’hi havien resistit, ara 
decideixen instal·lar l’aire condicionat a totes les 
habitacions, en lloc d’optar per altres mesures, com 
canviar finestres... “El canvi climàtic ens interpel·la 
a tots, i a tots els nivells. Les temperatures 
també són inhumanes per als tomàquets, per als 
cultius... Hem d’actuar en moltes dimensions i 
amb molta urgència, i això és tasca de les ciutats. 
Crec que BCN pot ser pionera. De fet, actuacions 
que s’estan fent, com les superilles, poden 
perfectament caminar en la direcció de refrescar 
el clima de les ciutats.” 

En aquest escenari de desafiament, de canvi i de 
transformacions urbanes se situa el programa 
de la Unió Europea per tenir ciutats intel·ligents 
i neutres climàticament el 2030, del qual formen 
part cent ciutats, entre les quals hi ha Barcelona, 
Madrid, Sevilla, València, Valladolid, Vitòria-Gasteiz 
i Saragossa. “Les seves emissions directes, els 
seus edificis, el seu transport públic potser 
representa el 15 % de les emissions... ¿Què passa 
amb els habitatges, la mobilitat, les indústries, 
els bars, els hospitals...? Cal fer un canvi i una 
transformació que interpel·li el conjunt de la ciutat”, 
diu Viñuales, que opina que les urbs no podran assolir 
l’objectiu de ser neutres climàticament si no apliquen 
un principi de corresponsabilitat, del que correspon 
a cadascú. Com un grup d’amics que es reparteixen 
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climàtica a qualsevol sector. Al sector empresarial, 
social, educatiu..., aquest lideratge col·lectiu, 
el que s’exigeix per fer les transformacions a les 
ciutats.” 

Les dues injustícies

És optimista? Caldrà esperar un canvi generacional? 
“No ens podem permetre esperar. El canvi climàtic 
comporta dues grans injustícies, molt grans.” 
Una és la injustícia intrageneracional i l’altra és la 
intergeneracional. La primera la pateix gent d’una 
mateixa generació que pel fet d’haver nascut en altres 
llocs del món viu les conseqüències d’un problema 
que pràcticament no ha generat. “Quan hi ha més 
catàstrofes atmosfèriques a l’Amèrica Central, 
per exemple. Allí viuen les conseqüències d’una 
situació que no han creat, perquè a Hondures 
emeten 1,08 emissions per persona al dia, i als 
Estats Units, 16, o a Espanya, entre 6 i 7.” 

La injustícia intergeneracional. “És una altra 
injustícia enorme. La gent jove que amb prou 
feines ha pres decisions sobre el que calia fer i, de 
sobte, serà la més perjudicada, perquè li hem robat 
el futur. És una mica forta l’expressió, però fins i 
tot hi ha gent que diu que hem colonitzat el futur.” 

—El colonialisme era 
extreure recursos d’altres 
llocs, ara extraiem 
recursos del futur.

“Fins ara, el colonialisme era extreure recursos 
d’altres llocs del món, però actualment extraiem 
recursos del futur, amb la qual cosa aquesta gent 
que viurà en el futur serà molt més pobra del que 
hauria de ser-ho. Té tota la raó del món a indignar-
se i a dir que això no pot ser. No podem esperar 
que aquesta generació assumeixi posicions de 

no va evitar en aquell moment inicial l’oposició 
fèrria dels més de cinc-cents comerciants de la zona. 
Només l’èxit palpable i comptable dels ciutadans que 
van atapeir els carrers i la millora consegüent en la 
facturació de les botigues van calmar els ànims. Cinc 
dècades després d’aquella decisió, que després es va 
estendre a altres zones i a altres ciutats, el debat ara 
gira entorn de les superilles i els eixos verds. 

Lideratge compartit i multiactor
Com tantes altres mesures i decisions impopulars 
d’entrada —tots els moviments comporten reaccions 
en cadena, més o menys incòmodes, més o menys 
qüestionables, més o menys evitables—, implantar 
eixos verds i estendre la conversió en zona de 
vianants també requereix lideratge polític. Viñuales 
matisa i dibuixa un altre paradigma: “El mer 
lideratge polític està molt exposat al pim pam 
pum del curtterminisme electoral... Crec que el 
lideratge ha de ser compartit i multiactor.” 

—Som davant un cas 
d’emergència que requereix 
la mobilització col·lectiva.

“Cal construir col·lectivament un somni col·lectiu, 
en el qual hi hagi l’administració pública, és clar, 
però també els actors econòmics, socials, culturals, 
que sigui la ciutadania activa la que l’assumeixi. No 
es pot delegar en el fet que els polítics ja ho faran. 
No. Tant de bo tot fos més senzill. Tant de bo.”

No som davant una crisi puntual, i no es pot gestionar 
de manera puntual. “És un cas d’emergència, i 
les situacions d’emergència requereixen aquest 
moviment col·lectiu de voluntaris. Crec que en 
aquest moment es tracta d’això. Hem de fer 
aquesta mobilització de la voluntat col·lectiva i no 
delegar. Hi ha d’haver, i ja passa, pioners de l’acció 
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de l’energia, problemes amb els combustibles 
fòssils, la interrupció de les cadenes de 
subministrament... La imatge del vaixell encallat 
al Canal de Suez... Hem tingut diferents crisis i se 
superposen. És com quan ets a la platja i veus que 
va venint una onada i una altra i una altra... Hem 
vist això i, en realitat, si ho observem bé, el que 
hem vist és que a les raons que ja hi havia en el seu 
moment se n’han afegit d’altres.” 

“Per raons climàtiques, tots érem conscients que 
calia fer el pas a les energies renovables, però a 
aquestes raons climàtiques s’han afegit les raons 
econòmiques, perquè en els deu últims anys el preu 
de les renovables s’ha dividit per deu. Per raons 
econòmiques, ara potser és millor posar panells 
solars. Amb la guerra, a més, hem descobert —i 
Alemanya més— que és molt insegur dependre 
d’energies llunyanes. Ja no és només un tema de 
preus... Aprovisionar-te amb la teva aigua o el teu 
sol és molt més segur que esperar que les cadenes 
de subministrament funcionin...”

—No hi pot haver una 
bona salut humana en un 
planeta malalt.

“Amb la pandèmia, el que hem vist és que en 
realitat la salut del planeta, la dels animals i la 
nostra estan interconnectades. Perquè una bona 
part de les infeccions que patim tenen a veure 
amb la zoonosi, la transferència de malalties dels 
animals. La convicció que no hi pot haver una bona 
salut humana en un planeta malalt s’ha fet més 
general.”

Viñuales cita el concepte One Health, reconegut per 
l’Organització Mundial de la Salut com un moviment 
interdisciplinari per crear col·laboracions entre 
organitzacions de salut animal, humana i ambiental 
que treballen a escala local, nacional i mundial amb 

lideratge. El problema és que els directius d’avui, 
que prenen decisions avui, ja han d’actuar d’una 
altra manera. Això exigeix un gran desafiament, 
i és que cal fer un gran reciclatge mental dels 
directius d’avui. Quan es parla del tema educatiu..., 
sí, d’acord, però no tenim un segle per canviar.” 

“A la Cimera de Glasgow ja es va dir que havíem 
de reduir l’emissió de gasos a la meitat per a l’any 
2030, i això és aquí, a la cantonada. No tenim 
temps. Cal estendre la responsabilitat a la gent que 
tenim cabells blancs, perquè els trenta últims anys, 
des del 92, s’han emès la meitat dels gasos amb 
efecte d’hivernacle des de la revolució industrial. 
L’última generació, i, a més, la que en gran manera 
ja ho sabia, ho va certificar a la Cimera de Rio 
de Janeiro del 92, i malgrat això hem continuat 
emetent gasos.” 

—Ara per ara no som 
uns bons antecessors per 
a la generació que ve. 

“La gent jove, amb raó, pot dir: ‘Què heu fet?’ I és 
veritat que ara els ciutadans també gaudeixen del 
que els seus antecessors han fet, per bé i per mal. 
Nosaltres construïm la generació dels que vindran 
després, podem ser uns bons antecessors o uns 
mals antecessors, i ara per ara no som uns bons 
antecessors.” 

Després de la pandèmia
Durant la pandèmia, quan l’emergència va passar 
davant la urgència, quan mig món estava tancat i 
gairebé no volaven avions, es van vaticinar molts 
canvis. Com ha influït la Covid-19 en la visió del món? 
Ha provocat canvis estructurals?

“El que passa és que en tres anys hem tingut la 
pandèmia, la guerra a Ucraïna, l’augment del preu 
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Quants dies podria ser autònoma la ciutat de 
Barcelona o Madrid? Dos, tres...?”

“Crec que les ciutats també han de pensar en clau 
de resiliència, en clau de prevenir crisis. Seria 
irresponsable que els gestors de les ciutats només 
pensessin en clau positiva, que les coses aniran bé, 
que no hi haurà més crisis, perquè, justament, el 
que veiem és que en ve una darrere l’altra. Aquest 
estiu, Barcelona va declarar l’emergència per falta 
d’aigua, i Sevilla també... La concatenació de 
problemes ara és més freqüent, i les ciutats, per si 
mateixes, són fràgils, perquè consumeixen molts 
recursos i en produeixen pocs.”  

Més sobirania
Per afrontar aquest futur amb més crisis i més 
superposades, afirma: “El meu suggeriment per a 
les ciutats seria que vegin maneres per reforçar la 
seva sobirania en el que és bàsic, perquè no és el 
mateix dependre en un grau del 90 % que en un 
del 50 %. Ets dependent, continues sent-ho, però 
no tant. Podem prescindir de moltes coses, però 
si no tenim energia, si no tenim aliments, si l’aigua 
no està assegurada... En el que és bàsic seria bo 
que les ciutats incrementessin la seva capacitat de 
sobirania energètica, alimentària, hídrica..., com, 
per exemple, instal·lar més aljubs per recollir l’aigua 
de la pluja... I l’altra cosa, les bones relacions amb 
el territori. Una cosa és ser independent amb bons 
amics i una altra és no tenir-ne. Bons amics que et 
poden ajudar a tenir bones relacions amb l’entorn, 
amb la conca de la qual prové l’aigua.”  

—Hem de canviar d’escala 
i provocar i propiciar 
canvis més ràpids.

l’objectiu d’assolir una salut òptima per a les persones, 
els animals i el medi ambient. Calvin Schwabe, un 
veterinari entrenat en salut pública, va encunyar el 
terme per primera vegada en un text de medicina 
veterinària el 1964, en què reflectia les semblances 
entre medicina animal i humana i accentuava la 
importància de col·laboració entre veterinaris i 
metges per ajudar a solucionar problemes de salut 
global. 

“Hem d’integrar aquests tres enfocaments, i crec 
que és veritat que la urgència de la pandèmia va 
fer que s’ajornessin algunes coses, però també 
és veritat que el rumb de canvi cap a la transició 
verda, en una mesura o una altra, és més present.” 

Viñuales cita un estudi sobre la biosfera i el pes dels 
mamífers al món que conclou que els humans, els 
animals domèstics i la ramaderia representen el 96 % 
del pes dels mamífers i que només un 4 % correspon 
a altres animals. “Ho hem envaït tot, no hem deixat 
espai, i aquí la frase tan contundent que va dir el 
secretari general de les Nacions Unides: ‘Estem 
lliurant una batalla suïcida contra la natura. És 
suïcida perquè com més guanyem, més perdem. 
Estem oblidant que som natura.’” 

—Les ciutats per si 
mateixes són fràgils 
perquè consumeixen molts 
recursos i en produeixen 
pocs.
Potser el futur de les ciutats és que deixin de créixer, 
que es redistribueixi la població... O és inevitable 
que les ciutats siguin cada vegada més grans i el 
seu creixement és imparable? “La meva impressió 
és que les ciutats, per si mateixes, són fràgils. Si 
s’interrompessin les cadenes de subministrament... 
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A la carta, l’entitat recull set peticions en el grau de 
compliment de les quals es pot llegir el grau d’impli-
cació i la feina pendent de cada ciutat. Les accions 
són les següents. Aplicar polítiques per reduir la 
contaminació i la congestió, com ara les restriccions 
d’accés i circulació als vehicles contaminants, direc-
tament o a través de la implementació de mesures 
com les zones de baixes o zero emissions, les àrees de 
prioritat residencial o les àrees de trànsit restringit. 
Convertir el transport públic en el pilar fonamental 
de la mobilitat, amb l’objectiu d’assolir un sistema 
100 % elèctric i renovable el 2030, i intervenir i imple-
mentar mesures per garantir entorns escolars segurs 
i saludables. 
Apostar per la infraestructura ciclista i la bicicleta 
com a sistema de mobilitat activa elegible per part 
del ciutadà per als desplaçaments habituals, a més 
de fomentar i incentivar els desplaçaments amb 
bicicleta als centres educatius i a la feina, que és una 
altra de les iniciatives que es reclamen, com també 
tornar l’espai al vianant a través de la generalit-
zació de recorreguts continus per als vianants i les 
conversions en zona de vianants, reordenar l’espai 
urbà i adoptar la compatibilitat dels entorns urbans 
i la biodiversitat a través de la seva renaturalització. 
I, per acabar, comprometre’s amb els valors límit de 
contaminació de l’Organització Mundial de la Salut 
(OMS) com a objectiu que s’ha d’assolir per millorar 
la qualitat de l’aire la dècada vinent. 

Sobre si Barcelona està ben enfocada quant a aspectes 
de mobilitat, arquitectura o consum, Viñuales afirma: 

“La meva impressió, com deia Sant Agustí, és que 
quan em miro a mi mateix soc un pecador, però 
quan em comparo, soc un sant. La resposta és 
que amb el que s’hauria de fer no ho està. Anem 
amb retard. Barcelona va amb retard quant al 
que s’hauria de ser. Però comparativament va 
millor que altres. Tanmateix, ens trobem en una 
situació en què hem de canviar d’escala i provocar 
i propiciar canvis més ràpids.” 

Per exemple, la rehabilitació integral d’habitatges. 
“Fins ara se’n feien al voltant d’unes 25.000 o 
30.000 a l’any. Però a Espanya hi ha 26 milions 
d’habitatges. A aquest ritme, els acabaríem de 
rehabilitar cap a l’any 3062..., serem vells. Cal 
trobar maneres i dreceres per fer les coses més 
ràpidament, per fer-les d’una manera diferent a 
la qual estem acostumats. Per la manera com 
funciona l’Administració pública, les fem, però 
molt lentament, i les hem de fer més ràpidament. 
Imaginem que l’estiu vinent és tan intens com 
l’anterior, doncs, és clar, ens flagel·larem, i amb raó, 
i pensarem com hem pogut ser tan carallots de no 
fer res durant aquest any que hem passat?”

Més compromís, més acció
En el marc de la campanya europea Clean Cities i 
aprofitant l’inici del Congrés Nacional de Medi Ambient 
que se celebrava el novembre del 2022, Ecodes, l’entitat 
que dirigeix Víctor Viñuales, va enviar una carta a 
totes les comunitats autònomes i als 149 municipis 
més poblats per implicar les institucions més properes 
a la ciutadania en el procés de descarbonització del 
transport i la transformació de la mobilitat. La missiva, 
subscrita per 43 organitzacions compromeses amb la 
transició justa, advertia del rol decisiu de les ciutats, on 
segons ONU Habitat, l’organisme de les Nacions Unides 
per a l’habitatge i el desenvolupament urbà, viurà el 
60 % de la població el 2030. 
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Militància blava
–Rémi Parmentier

La llista és llarga, i els desafiaments encara més: 
El canvi climàtic. La biodiversitat marina. La conser-
vació de la pesca. L’Àrtic i l’Antàrtida. La política 
marítima. La seguretat nuclear. El control d’armes. 
La contaminació tòxica. La producció neta. La gestió 
de l’aigua. El consum sostenible. La governança i el 
comerç internacional... Aquests són alguns dels temes 
en què ha treballat i treballa el grup Varda. 
Kelly Rigg, Elaine Lawrence i Rémi Parmentier van 
decidir invertir la seva dilatada experiència com 
a activistes a provocar canvis. A canviar coses a 
favor de les persones i el planeta. Com? Dissenyant 
i implementant projectes i campanyes, assessorant, 
analitzant escenaris nous i assenyalant-ne i denun-
ciant-ne d’altres. Dibuixen alternatives. Aposten 
per regenerar i impulsar canvis en positiu. Fa que 
s’hi dediquen amb Varda vint anys. En el cas de 
Parmentier, cal sumar a aquestes dues dècades 
gairebé trenta anys més en el moviment ambiental 
internacional. 
Va començar a treballar amb Amics de la Terra 
a França i després va ser un dels fundadors de 
Greenpeace Internacional. Va ser membre de la tripu-
lació i líder de campanya dels primers viatges de l’ago-
sarat Rainbow Warrior cap a la dècada dels setanta i 
començament dels vuitanta, i va estar al peu del canó 
d’aquesta organització fins al 2002, quan va deixar 
la direcció política de Greenpeace Internacional per 
formar Varda Group, des d’on actua avui dia. 
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“Segur que ja es nota la freqüència creixent 
de fenòmens meteorològics extrems, i això 
només és el començament. Dubto que la ciutat 
estigui preparada encara per adaptar-se al que 
ve, especialment a la pujada del nivell del mar”, 
alerta. No té cap dubte sobre que si cal fer alguna 
cosa perquè les ciutats siguin millors és adaptar-se 
als impactes del canvi climàtic i facilitar la transició, 
la transformació energètica i la transformació 
ambiental. Barcelona avança en la bona direcció? 

—Els joves tenen dret 
a estar enfadats, el seu 
futur està hipotecat.
“Tinc la impressió que la ciutat busca la porta de 
sortida d’un model caduc que ve de 1992, però 
no sé si la troba, aquesta porta de sortida. Els qui 
van néixer el 1992 ja tenen 31 anys. Aquesta és la 
generació que ha de trobar la clau de la porta de 
sortida. Per cert, el 1992 també va ser l’any de la 
Cimera de la Terra a Rio de Janeiro, on es van signar 
els convenis de l’ONU sobre canvi climàtic i sobre 
la diversitat biològica. Les promeses que es van fer 
llavors a les generacions futures, és a dir, en primer 
lloc, a la generació del 92, no s’han complert, i 
aquella generació i la que la va seguir, la ‘generació 
Greta’, tenen tot el dret del món d’estar molt 
enfadats, perquè el seu futur està hipotecat”. 

Cel i mar
En lloc de fixar-se en una altra ciutat per millorar, 
Parmentier manté que Barcelona, com la resta 
d’urbs del món, s’hauria de fixar en “el cel i el mar: 
ambdós reflecteixen i condicionen l’estat del medi 
ambient i del clima”. 

Una de les apostes de Barcelona és consolidar-se com 
a punt de referència de l’economia blava al Medite-

Com a defensor del medi ambient, Rémi Parmentier 
ha treballat amb líders, ministres de govern, 
científics, activistes i experts i ha aprofundit en 
temes relacionats amb el desenvolupament sostenible, 
la política ambiental, la salut pública o la política 
marina. De fet, va ser un dels artífexs de la prohibició 
mundial de l’abocament al mar de rebutjos nuclears 
industrials, en una campanya que es va dur a terme 
durant quinze anys. 
Entre moltes altres accions, Parmentier va ser un dels 
impulsors i ideòlegs de la Comissió Global de l’Oceà 
i va coordinar, com a secretari d’aquesta entitat, el 
desenvolupament de polítiques i l’evolució del full de 
ruta per recuperar-lo.
Més recentment, el 2017, va impulsar la campanya, 
juntament amb l’ONG BLOOM, per reclamar respon-
sabilitats i accions a l’Organització Mundial del 
Comerç sobre l’eliminació dels residus pesquers 
nocius. També va formar part, des que es va crear 
el setembre del 2017, com a expert independent, del 
Consell Assessor per a la Transició Ecològica de 
Pedro Sánchez. 

—És imprescindible 
que la ciutat es desperti 
per preparar-se per als 
impactes que s’anuncien.
Parmentier va venir a Barcelona per primera 
vegada a començaments dels anys 80. D’aquella 
visita recorda una ciutat que vivia d’esquena al mar. 

“Una cosa que va canviar arran dels Jocs Olímpics 
del 92”, diu. Com a ciutat costanera, considera que 
Barcelona té una barreja d’oportunitats i riscos. 
“És imprescindible que la ciutat es desperti per 
preparar-se per als impactes que s’anuncien 
amb l’elevació del nivell del mar a causa del canvi 
climàtic.” 
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el desembre de l’any passat, durant la COP de la 
Biodiversitat a Montreal, es va adoptar el compromís 
de protegir el 30 % de la superfície terrestre i 
oceànica a escala mundial abans de l’any 2030. Un 
gran avenç. “Que està molt bé, però a mi també 
em preocupa l’altre 70 %”, assevera. 
Sobre el futur de Barcelona i el tipus de negocis 
que la ciutat hauria d’impulsar, Parmentier alerta 
sobre la vulnerabilitat econòmica i ambiental que 
representa la dependència exagerada del turisme, 

“com es va poder constatar durant la pandèmia. 
Cal desenvolupar models nous”.
“Fa dos anys, a les jornades REACT, quan 
Barcelona em va demanar una reflexió i 
recomanacions sobre l’economia blava, vaig 
proposar que el port ja es preparés per rebre 
els vaixells del futur, que es propulsaran amb 
hidrogen i motors eòlics. Tanmateix, aleshores 
em van contestar que preferien apostar pel gas 
natural líquid (GNL). Però ara, després de l’aposta 
per l’hidrogen verd a Espanya de Maersk, la 
naviliera més gran del món, espero que Barcelona 
s’adoni que si no canvia perdrà una gran 
oportunitat.” 
Un parèntesi per constatar l’aposta: el mes de febrer, 
la filial d’Enagás, Scale Gas, i l’armador noruec 
Knutsen van inaugurar el primer vaixell de submi-
nistrament de GNL construït a Espanya. Es va fer en 
una drassana de Gijón, amb una aportació de nou 
milions d’euros per part de la Comissió Europea. 
El vaixell, que tindrà la seu d’operacions al Port de 
Barcelona, funcionarà com una estació de proveïment 
mòbil i proporcionarà GNL als vaixells que fan servir 
aquest tipus de combustible —350 a tot el món— que 
atraquin a Barcelona o hi passin.
El port manté que la posada en marxa d’aquest 
vaixell forma part d’una operació estratègica per 
aconseguir atreure a Barcelona embarcacions que 
funcionen amb GNL com a combustible i que avui 
dia es proveeixen en ports del Mediterrani que 

rrani. Amb 16,67 quilòmetres de costa, la ciutat busca 
en aquesta economia vinculada a l’aigua i al mar una 
palanca de creixement vinculada a la creació d’ocu-
pació a partir de la formació i la innovació. D’argu-
ments, no en falten, amb el port com un dels motors 
i generadors d’activitat. Aquesta xarxa d’economia 
blava disposa dels centres de recerca i formació 
vinculats al mar, amb entitats com l’Institut de 
Ciències del Mar (ICM-CSIC) o la Facultat de Nàutica 
de la Universitat Politècnica de Catalunya (UPC), i 
d’espais per a la pràctica esportiva i nàutica a la platja 
o als clubs públics i privats de la ciutat, com el Centre 
Municipal de Vela o la Fundació Navegació Oceànica 
Barcelona, a més del Port Olímpic i la Nova Bocana, 
en plena transformació. 
Parmentier aplaudeix l’aposta, però amb una 
condició implacable: “L’economia blava ha de 
ser responsable i sostenible ambientalment i 
socialment, ha de ser transformativa i s’ha de 
traduir en fets positius concrets. I no s’ha de fer 
a esquena de la ciutadania. Ho va dir recentment 
el secretari general de l’ONU, Antonio Guterres: 
‘Tolerància zero amb el greenwashing (el rentat de 
cara superficial)’.”
I hi afegeix: “Tolerància zero amb el bluewashing, 
que és el mateix en el context de l’oceà i 
de l’anomenada economia blava.” El 2025 se 
celebrarà a Niça, a la Costa Blava francesa, la 
tercera Conferència de l’ONU sobre els Oceans. Rémi 
Parmentier ha acceptat de la presidència francesa 
“facilitar les aportacions de la societat civil, perquè 
aquesta trobada ha de ser un esdeveniment 
transformador; els qui fins ara han vingut amb 
cançons i han viscut d’això seran irrellevants”, 
assegura. 
L’any passat Parmentier ja va presentar en la segona 
Conferència de l’ONU sobre els Oceans, que va tenir 
lloc a Lisboa, una proposta perquè la protecció sigui 
la norma i no l’excepció, amb un mecanisme basat 
a revertir la força de la prova. Uns mesos més tard, 
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sí que disposen d’aquest servei. Consideren que 
l’ús del GNL representa un “pas endavant” en la 
descarbonització del transport marítim. De moment, 
aquesta és l’aposta. Tanmateix, Parmentier recorda 
que el GNL forma part de la família dels combustibles 
fòssils que cal substituir d’acord amb els objectius 
de l’Acord de París i de neutralitat carbònica de la 
Unió Europea. “Les inversions en infraestructures 
tenen conseqüències al llarg de diverses dècades, 
de manera que no podem perdre temps”, diu.
Sobre els reptes més grans que ha d’afrontar la ciutat 
en un horitzó 2030 per complir els objectius de 
desenvolupament sostenible, Parmentier es declara 
escèptic, fins al punt que considera que l’any 2030 
ja està massa a prop i que el que ara s’acosta és el 
moment de pensar el full de ruta post 2030. Ell ja ho 
fa. “A iniciativa de l’exdirector de l’Organització 
Mundial del Comerç, Pascal Lamy, i de l’enviat 
especial per a l’oceà del president Macron, 
l’any passat vam iniciar un procés anomenat 
Oceà 2050. Aquest estiu, en una reunió a Tunis, 
el tema serà Mediterrani 2050.”
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reactivació 
i reinvenció de 
la ciutat inquieta
—Greg Clark

Quan l’Ajuntament de Barcelona va decidir acollir les 
jornades REACT a la primavera del 2021, l’objectiu 
era clar. Aquesta no va ser ‘simplement una altra’ 
conferència amb la intenció de comprendre els múlti-
ples canvis que la pandèmia havia alimentat o acce-
lerat, i predir quina podria ser la ‘nova normalitat’ a 
mesura que es desenvolupessin aquestes forces de 
canvi. Va ser més aviat un intent deliberat de REAC-
TIVAR Barcelona.

La idea era recordar, recrear i refer l’energia i l’impuls 
de la ciutat, reunint múltiples actors locals que volien 
tornar a encendre Barcelona com a força per a l’em-
presa, la creació de valor i l’acció progressista. Volien 
comprometre's públicament perquè les seves activitats 
tornessin a ser visibles per a tota la ciutat, de manera 
que es pogués optimitzar la participació. Aquesta no 
va ser una conferència amb l’objectiu de simplement 
discutir què passava, sinó més aviat un esforç inten-
cionat de convocar, desencadenar, accelerar i impulsar 
com Barcelona podria sortir de la pandèmia.
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G viure en una ciutat sense l’escala, l’energia, les plata-

formes i les interaccions habituals que fa possible una 
gran ciutat. Vàrem viure a ciutats bidimensionals (2D) 
durant molts mesos.
Un costat positiu d’aquests canvis temporals va ser que 
molta gent es va retrobar amb els seus barris i veïns, 
i va redescobrir el valor de viure localment. Això ha 
creat alguns canvis positius cap a noves formes de 
reubicació parcial a moltes ciutats, i Barcelona ha 
liderat el camí en mostrar com es poden remodelar els 
barris locals per satisfer millor les necessitats de les 
persones.
El repte ara és combinar aquest redescobriment del que 
és local amb la reactivació de la ciutat metropolitana , on 
compartir un mercat laboral gran i divers. Els sistemes 
de transport, àrees residencials, serveis públics, instal·la-
cions culturals, parcs i naturalesa, i serveis especialitzats 
de salut, educació i altres, es poden organitzar per donar 
suport a una població metropolitana en creixement 
de maneres que facilitin projectes de vida saludables, 
productius i creatius. Al nostre nou cicle, la nostra vida 
a les ciutats serà ‘poliamorosa’. Ens encantarà allò gran 
i allò petit, allò físic i allò digital, allò proper i allò llunyà. 
Però hem de mostrar al món que aquesta nova ciutat pot 
funcionar realment, i per això necessitem l’impuls incan-
sable de Barcelona per liderar i donar forma a l’agenda.

Barcelona et desperta
Barcelona és una ciutat inquieta. No és el tipus d’in-
quietud que et posa nerviós, és el tipus que t'emociona, 
és intencional i enginyós.
Quan ens aturem a pensar en la contribució ‘desco-
munal’ que ha fet Barcelona a la fascinació del 
món amb les ciutats durant els darrers 40 anys, és 
important tractar de saber i comprendre què ho ha 
impulsat. Durant gran part de les darreres quatre 
dècades, Barcelona ha estat la ciutat favorita de moltes 
persones de tots els àmbits de la vida. A Barcelona 
hi ha una combinació espectacular d áspiracions, 
actituds, actius i aventura, que fan de Barcelona un 
lloc únic. Sóc londinenc i he visitat i ressenyat més de 
300 ciutats de tot el món. He visitat Barcelona gairebé 

—La conferència REACT va ser 
un esforç intencionat de convocar, 
desencadenar, accelerar i impulsar 
com Barcelona podria sortir de la 
pandèmia.
Com la gent de Barcelona sap molt bé, no són les 
forces del canvi les que determinen el que passa en una 
ciutat, sinó l’eficàcia amb què els líders locals donen 
forma a aquestes forces a través d’accions i aliances 
intencionals. Atès que Barcelona és una de les ciutats 
més intencionals i inquietes del món, no va ser una 
sorpresa que Barcelona veiés la pandèmia com una 
oportunitat estratègica per tornar a posicionar la ciutat. 
Ja era clar a Barcelona que la pandèmia representava 
el final d’un cicle i el començament d’un altre, i que hi 
hauria dividends positius per als barcelonins si la ciutat 
pogués aprofitar aquest moment del nou cicle per ser 
proactiva a la configuració de la ciutat del futur.
El canvi d’aquests cicles sempre presenta oportunitats 
perquè les ciutats es concentrin en allò que aspiren ser 
a la nova onada i en allò que es necessita per tenir èxit. 
Després d’una commoció, el nou cicle sempre tracta 
també de la revisió i la renovació del ‘contracte social’ 
que sustenta el nostre ordre social, i una nova ‘llicència 
per operar’ per a les activitats que s’alineen. Així, el focus 
de Barcelona REACT va estar a les indústries, sectors 
i agents de canvi clau del nou cicle, on Barcelona pot 
ser líder: economies verda i blava, mobilitat i transport 
urbà, ciència i tecnologia, indústries digitals i talent i, 
de manera transversal, la necessitat de comunicar, 
posicionar i promoure iniciatives per millorar la Marca 
Barcelona de manera avantatjosa. El nou cicle ofereix 
a Barcelona oportunitats inigualables si aconsegueix 
posicionar-se amb èxit.
A dos anys de la primera conferència Barcelona 
REACT, aquest llibre breu i perspicaç celebra l’esperit 
d’aquesta intenció de reactivar la ciutat. Els confina-
ments van ser, en molts sentits, una desactivació de 
la vida urbana, una mena d’experiment accidental de 



137
E

P
ÍL

E
G comercial i empresarial molt semblant a la del nord 

d’Europa.
— La ‘segona ciutat’ d’Espanya, encara que aquesta 

categorització podria ser rebutjada a Barcelona, és 
literalment certa en termes de població, i Madrid com 
a ciutat capital té molts beneficis dels quals Barcelona 
n’està exclosa. Barcelona té característiques similars 
a Manchester, Melbourne, San Francisco, Vancouver o 
Tel Aviv. És la ciutat innovadora, progressista, cosmo-
polita i antisistema, en contrast amb el poder hispà, 
estatista i corporatiu de Madrid.

Aquestes característiques, quan es combinen, sumen 
dos ideals importants. Primer, Barcelona és una ciutat 
que ha d’innovar per prosperar, i aquesta innovació 
ha d’estar tant en la forma construïda de la ciutat com 
en la societat i l’economia. En segon lloc, també és 
una ciutat que ha de ‘superar el seu pes’ (de ‘només’ 
1,6 milions de persones) si vol projectar els seus grans 
somnis i que siguin creïbles. Barcelona no és una gran 
ciutat en població, geografia o mida econòmica, però 
és una ciutat molt gran en idees, aspiracions, creati-
vitat, intenció i globalitat.
El fet que el FC Barcelona sigui àmpliament considerat 
un dels millors equips i club de futbol del món i jugui 
amb un estil únic de futbol innovador (que involucra 
talent global en formacions d’equip fluides) reflecteix 
i confirma la posició de la ciutat mateixa.

—Barcelona és una ciutat de poder 
tou i connexions laterals, no de 
poder dur i pensament literal. 
La ciutat de Barcelona és líder mundial a través de la 
innovació i el caràcter distintiu, més que per la mida, 
l’autoritat o el poder. És una ciutat que ha d’obtenir 
el seu suport i compromís fora d’Espanya, perquè 
Espanya és massa petita per a Barcelona, i dins 
 d’Espanya la competència no és del tot justa. Més 
enllà d’Espanya, Barcelona té un escenari més gran 
i un propòsit més gran. Per tant , s’ha de projectar a 
si mateixa i els seus valors a nivell mundial. Ja sigui 
promovent la cultura, l’empresa, la innovació o les 

50 vegades en els darrers 20 anys. Sens dubte em 
magnetitza.
Les ciutats tenen el poder de canviar qui som i com 
vivim, per donar forma a les nostres vides, accions, 
pensaments i somnis. Quan visitem una ciutat que no 
és la nostra, som testimonis de com altres cultures 
urbanes donen forma a la vida. De vegades tornem 
a una ciutat perquè ens ofereix un nou conjunt de 
coneixements o possibilitats que no percebem a cap 
altre lloc. En el cas de Barcelona, hi ha una combinació 
convincent que enorgulleix els barcelonins i atrau 
persones i oportunitats de tot el món.
Per què Barcelona? El tema és molt discutit, tant a la 
ciutat com a fora. Barcelona és una ciutat amb molts 
trets heretats. Alguns són clarament visibles:
— Una ciutat mediterrània amb una qualitat única de 

clima, llum i aire que prové del mar i que ha inspirat 
l’aspiració, la descoberta i el comerç humans durant 
2.000 anys.

— Una ciutat constreta geogràficament, restringida 
i continguda per les muntanyes, el mar i els rius, que 
requereix que Barcelona innovi en el seu entorn 
construït, que creixi intel·ligentment dins de les seves 
fronteres, sense expandir-se'n més enllà.

— La capital de Catalunya, amb tota la identitat, l’orgull 
cívic i la producció cultural, i els traumes i les cicatrius 
associats a la història de la recerca de l’autodetermi-
nació durant molts segles. Aquest impuls intencional 
de buscar l’autodeterminació com a ciutat ha portat 
una ciutat que està decidida a ser diferent, fer les 
coses a la seva manera i demostrar com es veu i se 
sent la individualitat. Per tant, atrau persones que 
també volen ser diferents.

— La ciutat més al sud del nord d’Europa i la ciutat més 
al nord del sud d’Europa. Històricament, Barcelona va 
ser la ciutat més al sud de l’Imperi Franc que va ajudar 
a liderar la reconquesta d’Espanya del Regne dels 
Moros. Barcelona va tenir aliances amb altres princi-
pats i ducats, en particular amb Aragó, però mai no va 
abandonar la seva singular identitat. Barcelona també 
va ser la primera ciutat industrial del sud d’Europa 
(‘La Manchester de la Mediterrània’) i té una cultura 
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un futur comú, a través de una ciutat ben dissenyada 
que dóna forma a projectes físics, amb un conjunt 
assertiu d’ideals sobre l’avenç industrial i tecnològic, 
i un compromís tant amb la renovació cultural com 
amb l’obertura cosmopolita, va donar a Barcelona 
una fórmula que va produir dues dècades d’èxit sense 
precedents.

—El FC Barcelona és més que un 
club. La ciutat de Barcelona és més 
que una ciutat. És una companya 
per a grans aventures.

Un nou cicle important
Les conferències REACT de Barcelona el 2021, 2022 i 
2023 tenien la intenció específica no només de reobrir 
la ciutat sinó també de reactivar-la.
Els líders de la ciutat de Barcelona sabien que la ciutat 
postpandèmia no seria només una qüestió de temps 
durant el qual la gent tornaria als hàbits anteriors a la 
pandèmia i restauraria la ciutat al seu estat anterior, 
sinó que es necessitaven dues idees més importants 
per donar forma a aquesta reactivació.
La primera va ser que els ciutadans, inversors, empre-
saris, estudiants, investigadors i innovadors tindrien 
noves opcions després de la pandèmia. Aquestes 
eleccions es referien tant a quant 'tornar' als patrons 
anteriors de vida, viatges i feina a qualsevol ciutat, com 
a quines ciutats els agradaria tornar. Barcelona havia 
d’intentar guanyar en tots dos aspectes.

La pandèmia va obligar les 
persones i les economies a 
funcionar d’una altra manera, i això 
va canviar les intencions futures.
En segon lloc, van reconèixer que la pandèmia no va ser 
només un canvi cíclic, va ser un impacte més profund 

reformes socials, la seva audiència és global. Per això 
és important que Barcelona aculli regularment el món a 
través del Mobile World Congress i, durant els propers 
10 anys, la Copa Amèrica, el Manifesta Arts Festival, 
la capital mundial de l’arquitectura i molts més. Siguem 
clars, Barcelona és una ciutat de poder tou i conne-
xions laterals, no de poder dur i pensament literal.
Aleshores, Barcelona et desperta perquè això va de 
com una ciutat pot innovar per tenir èxit i com pot 
conservar, i fins i tot millorar, el seu caràcter únic en 
el procés d’aprendre a tenir èxit. Per aquests precisos 
trets hereditaris observats més amunt, em sembla que 
Barcelona ha adquirit tres aptituds o impulsos distintius 
que la caracteritzen:
— Barcelona és inquieta, hi ha un desig constant de 

fer-ho millor o ser millor, i d’arreglar les coses si estan 
malament. Aquesta inquietud condueix a una ciutat de 
projectes i iniciatives constants, i també pot generar 
protestes i conflictes quan es trenca el consens.

— Barcelona és intencional, la ciutat és un projecte 
‘conscient’ o una aventura que ve a encarnar una 
forma de vida distintiva. És identitat i autodeter-
minació. Els barcelonins no es volen veure obligats 
a viure d’una manera que no han triat i rebutjaran 
qualsevol intent de fer-ho. La història de 2.000 anys 
exposa les múltiples ocasions que els habitants 
d’aquesta ciutat han lluitat per la seva autodetermi-
nació.

— Barcelona és una musa, una inspiració per a les 
persones que volen trobar el seu camí. Perquè 
aquesta ciutat ha intentat ser diferent i ser ella 
mateixa, inspira la gent a fer el mateix. Una ciutat que 
et fa voler descobrir i fer les coses de què ets capaç, 
somiar diferent i veure les possibilitats amb una nova 
llum. Té l’efecte de donar forma a l’ambició personal 
i augmentar les expectatives humanes. A causa 
d’aquest tret de caràcter, sempre hi ha grans expecta-
tives de Barcelona a nivell mundial, hi ha l’expectativa 
que lideri la innovació urbana global.

Si ajunta aquests tres poders, pot començar a veure 
per què i com Barcelona es va convertir en la ciutat que 
més va millorar al món a la dècada de 1990. La pode-
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ventar la ciutat per als nous patrons de demanda. 
Cal que els propietaris d’infraestructura i actius consi-
derin tant l’obsolescència com l’oportunitat de reuti-
litzar instal·lacions i edificis. Hi ha grans debats sobre 
la diferència entre l’autonomia personal i l’elecció dels 
treballadors vers la productivitat a nivell d’empresa o 
sector, amb molt encara per resoldre. La nova hibri-
desa no és tant un nou ‘arranjament’ com una nova 
forma de ‘fluxos’ que no es resoldran ràpidament.

— La descarbonització accelerada s’ha encoratjat tant 
pel reconeixement que les malalties respiratòries en 
els humans empitjoren molt per la mala qualitat de 
l’aire, com per l’experiència dels bloquejos que van 
revelar que era possible portar un estil de vida amb 
menys emissions de carboni sense deixar de ser 
productius. Per tant, hi ha un nou impuls per reformar 
les nostres ciutats cap a una ràpida descarbonització 
(per exemple, reduint l’ús de l’automòbil tan ràpid com 
sigui possible).

— El desmantellament d’algunes cadenes de submi-
nistrament globals i el cessament temporal de moltes 
formes de viatge i migració, juntament amb les 
tensions geopolítiques, han portat a canvis que alguns 
descriuen com a ‘desglobalització’ i altres preveuen 
com una globalització més distribuïda. Això ha estat 
acompanyat per un ràpid creixement de les ciutats 
a les regions de ràpida urbanització de l’Orient Mitjà, 
el Sud-est Asiàtic i l’Índia, que s’uneixen a la Xina i 
Amèrica Llatina que ja tenen moltes ciutats compe-
titives. La conseqüència és que hi ha molta més 
competència potencial entre les ciutats, especialment 
pel talent i els treballadors mòbils. Totes les ciutats 
d’Europa s’enfronten a una nova matriu de compe-
tència.

Hi ha diverses conseqüències d’aquests canvis que 
creen noves oportunitats per a les ciutats.
— Les persones i el capital s’han tornat més mòbils. 

La jerarquia urbana establerta ha esdevingut més 
flexible i menys rígida. El capital està més disposat a 
expandir-se a noves ubicacions i les persones estan 
més disposades a fer servir el treball virtual per consi-

que va ser un ingredient actiu en el mateix canvi. 
La pandèmia va obligar les persones i les economies a 
funcionar d’una altra manera, i això va canviar les inten-
cions futures. Va accelerar la digitalització, va fer més 
visible l’enllaç entre un planeta saludable i persones 
saludables, va exposar desigualtats profundament 
arrelades, va revisar la naturalesa de les cadenes de 
subministrament globals i va orientar el caràcter de les 
relacions entre ciutadans i governs.
Tot això va conduir a noves idees sobre com una 
ciutat podria evolucionar i reformar-se després de la 
pandèmia. Canvis en com se seqüència i navega la 
ciutat, per a què serveixen certs espais i llocs, com es 
fan servir els carrers i l’àmbit públic, on i quan poden 
anar els automòbils, i quins rols futurs jugarà la ciutat. 
Més que una recuperació o restauració, les nostres 
ciutats s’haurien de reinventar.
Un cicle que segueix a una gran commoció o trauma 
com una guerra, una pandèmia o un desastre natural té 
elements addicionals. On hi ha hagut pèrdues humanes 
i on el dolor ha estat més sentit per alguns que per 
altres, sempre hi ha una venjança que condueix a 
oportunitats de reforma. Una manera de pensar en això 
és que el codi inconscient que és el nostre ‘contracte 
social’ es revisa i revisa a mesura que considerem 
quina és la base per a un nou acord, sobre el que volem 
viure junts. Això també sol implicar la revisió, renovació 
o revocació del que podríem anomenar ‘la llicència 
per operar’, el ‘permís’ que atorguem col·lectivament a 
indústries, negocis i activitats socials si es percep que 
s’alineen amb el nou 'contracte social’.Hi ha efecte de 
classificació. d’un cicle a un altre es modifica aquest 
‘contracte social’ i la ‘llicència de funcionament', i 
després d’una pandèmia els canvis són més grans del 
que és habitual.
Aquest cicle posterior a la pandèmia és una de les 
múltiples forces noves que no apunten totes a la 
mateixa direcció:
— El ritme i l’expansió de la digitalització ha canviat la 

manera com treballem, consumim, juguem i rebem 
serveis i ha portat a opcions més àmplies sobre 
patrons de treball, mobilitat i ubicació. Aquests han 
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intel·ligència artificial, la realitat virtual, la robòtica, 
la genètica, l’espai, el reconeixement corporal, junta-
ment amb nous sistemes d’energia i processos circu-
lars) en crearan molts més llocs de treball en aquest 
cicle i les ciutats s’han de preparar amb el talent i els 
ecosistemes de suport que necessiten.

En general, podem observar un cicle nou que s’acce-
lera i comporta un procés de canvi tant a curt termini 
com a llarg termini. Porta els requisits per a múltiples 
reformes i ajustaments, i per a un lideratge que guan-
yarà la confiança i donarà forma al cicle dins una ciutat.
Per a moltes ciutats el camí de la recuperació és llunyà 
perquè algunes activitats es perden per sempre. l’im-
peratiu ara no ha de ser recuperar o restaurar la ciutat, 
sinó reinventar-la. Els canvis en aquest nou cicle se 
sumen a un nou 'efecte de classificació'. Les ciutats han 
de descobrir què es fa millor ara cara a cara i en un lloc 
físic, i no intentar competir pel que es fa millor a l’espai 
digital. També han de descobrir com combinar allò físic, 
allò social i allò digital de maneres noves i úniques. Les 
ciutats ara poden abandonar un mandat d’eficiència 
en què tenen formes mundanes de treball, consum, 
producció i serveis, i jugar al seu lloc amb el que les 
ciutats fan millor: un mandat de qualitat per a l’hà-
bitat, la innovació i l’experiència. l’hàbitat, la innovació 
i l’experiència són les coses que s’enriqueixen pel lloc i 
per la diversitat, la connectivitat i l’escala de les ciutats. 
Les coses que millor es fan en línia es faran en línia. 
La tecnologia facilita un nou efecte de priorització i 
classificació cap al qual les ciutats han de ser prudents.
Però la pandèmia no ha estat l’únic canvi de para-
digma aquesta cinquena dècada d’aquest extraordinari 
segle de les ciutats. A la caixa d’eines de gestió de la 
ciutat, la governança pública i la política progressista 
s’uneixen ara tres nous recursos en la recerca d’una 
bona urbanització:
— El primer és un nou conjunt de tecnologies habili-

tadores que impulsen el creixement en nous sectors 
urbans, milloren els sistemes de la ciutat i fan que la 
gestió de la ciutat sigui més un esforç compartit entre 
les empreses, el govern i els ciutadans.

derar la reubicació. Per a les ciutats d’alta qualitat 
de vida, això brinda l’oportunitat de competir per 
persones que tenen feines que actualment es troben a 
altres llocs (París, Londres, Nova York, San Francisco, 
Hong Kong), però que ara es poden fer pràcticament 
des de gairebé qualsevol lloc. Per a Barcelona, això 
proporciona una font potencial de nous talents i, en 
conseqüència, podria crear les condicions perquè es 
creïn llocs de treball també a Barcelona. També signi-
fica que a Barcelona li resultarà molt més fàcil atraure 
inversions a les empreses emergents i innovacions.

— L’entorn construït de les nostres ciutats ara és ple 
tant d’obsolescència com d’oportunitats. Els canvis 
als patrons de demanda de comerç minorista, hotels 
i oficines ens permeten redissenyar certs edificis 
per a nous propòsits alternatius i reequipar altres 
edificis per als nous patrons de treball, visites i vida. 
Alhora, està sorgint una nova activitat econòmica 
a l’economia verda i blava i està emergint una nova 
economia de logística urbana, modelada pel clima 
i impulsada per nous patrons de demanda. Aquests 
creen nous requisits per a edificis i instal·lacions.

— El nou localisme crea oportunitats perquè les 
ciutats es configurin a si mateixes de manera diferent. 
A mesura que més persones treballen de manera 
híbrida, això facilita les millores als veïnats per atendre 
una població que està més disponible durant el dia i vol 
treballar 'prop de casa’ i 'a casa’. Alhora, aquests canvis 
permeten que els centres de les ciutats reinventin la 
seva funció principal, centrant-se més en com propor-
cionen llocs de reunió i llocs de treball. Aquí també hi ha 
oportunitats per als pobles propers i les ciutats regio-
nals que han esdevingut més atractius com a llocs per 
viure en el context d’una visita setmanal o mensual a un 
lloc de treball en lloc d’una visita diària.

— Els nous sectors econòmics estan creixent ràpi-
dament, especialment on hi ha una interfície entre 
la tecnologia i el clima, o entre el lloc i l’experiència. 
Aquests sectors varien des del verd i el blau fins 
al digital i virtual. Inclouen les noves maneres per 
brindar serveis com a experiència i el paper millorat 
del 'lloc' com a context i teixit per a l’experiència 
humana. Els avenços en la tecnologia habilitadora 
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base més àmplia. Els fluxos múltiples i complexos de 
persones, capital, serveis, experiències, idees i actius 
no es poden modelar fàcilment només amb polítiques 
i iniciatives municipals, i requereixen un lideratge i una 
coordinació més distribuïts a les nostres ciutats, on 
el sector privat, els grups de ciutadans i les organitza-
cions estan molt més involucrades a compartir la inicia-
tiva de reinventar la ciutat, apostant fort, promovent i 
fent campanya per guanyar oportunitats.
La tasca de lideratge de la reinvenció de la ciutat no pot 
ser liderada només pels governs de les ciutats, però sí 
que pot i ha de ser convocada i coordinada per ells.

Una oportunitat única per a Barcelona
Un cicle revelador i prometedor per a les ciutats que 
estan preparades per experimentar, ser pioneres i 
reinventar, i formar un nou lideratge de base àmplia 
per fer-ho.
Aquest cicle postpandèmia és un moment perfecte 
per jugar amb les fortaleses del Barcelona. Aquest 
cicle afavorirà ciutats que estiguin preparades per ser 
audaços i intencionals, inquietes i experimentals, inspi-
radores i inclusives de tots els talents. En cert sentit, 
aquest nou cicle pot ser el període d’oportunitats 
més gran de Barcelona. Jugarà precisament amb allò 
que millor sap fer Barcelona: una reinvenció continua 
guiada per valors, aspiracions i distinció.
Podríem caracteritzar els darrers 40 anys de Barcelona 
en alguns cicles distintius. En primer lloc, hi va haver 
un cicle de gran reinvenció física de la ciutat que va ser 
seu dels Jocs Olímpics del 1992, en el qual va recu-
perar l’orgull cívic i es va obrir al món. Després hi va 
haver un cicle de gran floriment cultural i creatiu amb 
Barcelona triomfant com a ciutat de disseny, cultura, 
mitjans de comunicació, indústries creatives, univer-
sitats ampliades, supercomputadores, emprenedors 
tecnològics i sincrotrons.
Després, un nou cicle que comença el 2010 amb la 
crisi financera mundial i inclou tant l’agitació política 
del discurs del ‘sobreturisme’, les intenses campanyes 
d’independència i després la pandèmia de covid-19. 

— El segon és el capital intencional que ha despertat 
a escala de l’oportunitat urbana i l’imperatiu existen-
cial per donar forma al creixement de ciutats sosteni-
bles i baixes en carboni.

— El tercer és el nou art del lideratge del lloc, que 
integra aportacions que altrament estarien separades 
i fragmentades en la ‘governança virtual’ basada en 
els imperatius del lloc més que en els dels sectors, 
institucions o actius. Construeix noves formes de 
capital social i identitat mitjançant una participació 
profunda.

En conjunt, i quan es combinen amb una governança 
urbana i una gestió de la ciutat efectives, aquestes tres 
noves eines poden augmentar el nostre lideratge urbà 
i impulsar les nostres ciutats cap endavant. També 
proporcionen un nou impuls a la innovació urbana de 
tres maneres.

—Les nostres ciutats s’han 
convertit en laboratoris de la nova 
vida urbana. 
Els projectes experimentals que tornen a seqüenciar la 
ciutat s’han tornat més possibles, des de superilles fins 
a veïnats de baix trànsit i zero emissions netes, centres 
urbans sense automòbils, transport públic gratuït, espais 
públics emergents i molt més. Hi ha una nova era d’ex-
perimentació a les nostres ciutats. Les nostres ciutats 
s’han convertit en laboratoris de la nova vida urbana.
A causa de la millora de la mobilitat que aporta la tecno-
logia, hi ha una nova relació entre la innovació urbana i 
l’economia de la innovació. l’atracció del talent mòbil i la 
inversió es pot habilitar literalment digitalment de formes 
que abans no eren possibles. Els estils de vida híbrids 
no només signifiquen que de vegades treballem a casa 
i d’altres a l’oficina o el lloc de treball, sinó que podem 
viure en un lloc i treballar en un altre. Per a ciutats d’alta 
qualitat de vida com ara Barcelona, Lisboa, Miami o San 
Diego, això proporciona un mitjà per construir l’economia 
de la innovació més ràpidament.
A causa del canvi cap a l’hàbitat, la innovació i l’expe-
riència, el nou urbanisme experimental i la fluïdesa més 
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una qualitat de vida famosa, valors liberals i progres-
sistes, i una estratègia per utilitzar el turisme per cons-
truir un abast global per impulsar una economia del 
coneixement i la innovació, i per atraure noves inver-
sions i residents. Tel Aviv intenta mostrar al món el que 
podria ser Israel si fos progressista. El desafiament de 
Tel Aviv avui és similar al cicle passat de Barcelona, les 
conseqüències no desitjades de l’èxit s’estan sentint 
en el creixement ràpid de la població i la inflació dels 
preus de l’habitatge. També hi ha el risc de dependència 
d’un conjunt de sectors correlacionats estretament. 
Tel Aviv ha de convertir-se en una ciutat regional/metro-
politana més gran, aprenent de Singapur que les seves 
noves línies de transport públic han de donar suport a 
un sistema d’habitatge més ampli i profund, i com fer 
servir la vida i el treball híbrids de manera intel·ligent per 
‘reordenar’ la ciutat lluny de la congestió derivada de l’ús 
excessiu dels automòbils. 
La nostra tercera ciutat podria ser Medellín. Igual que 
Barcelona, Medellín ja és una ciutat de reinvenció amb 
un fort accent en la comunitat local, el lideratge cívic 
i la reconstrucció de llocs. El ressorgiment icònic de 
Medellín ha portat un creixement demogràfic tant a 
la ciutat com més profundament a la regió d’Antio-
quia. Per aquestes raons, el creixement del transport 
regional i l’habitatge ha estat una característica clau 
de la col·laboració entre la ciutat i la regió. El lideratge 
empresarial també ha jugat un paper clau a l’establi-
ment de les agendes d’inversió regional ia formar part 
de les xarxes de lideratge distribuït de la metròpoli.
Barcelona, Singapur, Tel Aviv i Medellín enfronten 
cadascuna una oportunitat comuna al proper cicle: 
com liderar el viatge de reinvenció cap a l’hàbitat, la 
innovació i l’experiència amb les eines noves dispo-
nibles en aquesta nova onada d’urbanisme posterior 
a la pandèmia.
No acostumo a fer apostes. Però si ho fes, apostaria pel 
Barcelona per aprofitar l’oportunitat d’aquest nou cicle. 
Les fortaleses distintives de Barcelona la converteixen 
en una de les favorites per triomfar i per ajudar i inspirar 
altres ciutats a aconseguir-ho. Hi ha un avantatge a ser 
la ‘ciutat intencional’ durant més de 1.000 anys. Hi ha 

Podríem observar-ho com un cicle de revoltes i intents 
de reforma, un desig de donar forma a un nou contracte 
social, un que ara podria ser possible en aquest cicle.
Alhora, aquests esdeveniments van tenir lloc en un 
context d’augment de la població i migració, expansió 
de llocs de treball i diversificació de sectors econò-
mics a la ciutat. Part del repte d’aquest cicle recent 
ha estat la tasca de separar quins són les conseqüèn-
cies de l’èxit i quines són les conseqüències de políti-
ques o marcs fallits. Hi ha molta complexitat en això. 
Però una qüestió que sí que sembla clara és que, en 
els nostres temps de mobilitat humana, les ciutats 
reeixides augmentaran la seva població, per la qual 
cosa qualsevol ciutat que vulgui tenir èxit ha de plani-
ficar el creixement de la població amb inversió en 
creació d’ocupació, habitatgeinfraestructures i serveis. 
Això requerirà un hàbil canvi de mida i remodelació de 
la ciutat.
Aquest quart cicle nou ofereix l’oportunitat d’abordar 
els temes de l’últim cicle i construir aquest nou 
contracte social al voltant d’una Barcelona reinventada 
que sap ser tant física com digital, local i global, aspi-
racional i capaç de gestionar l’èxit i tots els imprevistos 
i les seves conseqüències. Podríem observar altres 
ciutats que tenen trets una mica similars a Barcelona 
en el sentit que són ciutats més petites, que per raons 
d’història, geografia i antropologia també senten que 
han de superar el seu pes i aspirar a una visibilitat i 
abast global.
El primer és Singapur. Un estat insular petit i molt pobre 
al sud-est asiàtic fa només 60 anys s’ha convertit 
en una història d’èxit mundial en matèria d’habi-
tatge assequible, educació pública, transport públic, 
descarbonització i protecció de la natura. Alhora, s’ha 
convertit en un centre mundial de finances, mitjans, 
medicina i innovació. Singapur ha planificat contínua-
ment el seu propi èxit i s’ha anticipat al creixement de 
la població que vindria i ho ha enfrontat amb un boom 
de la construcció reflexiva.
Una altra ciutat rellevant és Tel Aviv. Com Barcelona, 
Tel Aviv és una ciutat intencional. La ciutat fundada el 
1908 ha crescut ràpidament fins a convertir-se en un 
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el desig d’inspirar-se mútuament i generar confiança en 
somnis i emprenedories.
És a l’ADN de Barcelona ser líder. Com que és una 
ciutat inquieta i intencional que està connectada amb 
el món més enllà d’Espanya, Barcelona ha d’operar 
com a líder en la redefinició del que és una ciutat a l’era 
postpandèmia, tal com ha definit anteriorment el que 
és un port lliure de la Mediterrània, o el que deu fer una 
ciutat per recuperar-se d’una dictadura, o com una 
ciutat hauria d’albergar uns Jocs Olímpics, o recons-
truir un districte industrial històric obsolet.
Barcelona ja és una ciutat innovadora de la qual altres 
ciutats aprenen. Al proper cicle, Barcelona ha de donar 
forma a les oportunitats per construir nous llocs de 
treball i oportunitats, com sempre ho ha fet, i ser un lloc 
atractiu per a catalans, espanyols i internacionals per 
igual. Barcelona ajudarà el nou contracte social de les 
ciutats i la llicència de funcionament de les empreses 
i institucions de les ciutats. Aquesta és una tasca digna 
on el món espera que Barcelona mostri el camí.

—Les fortaleses distintives de 
Barcelona la converteixen en 
una de les favorites per triomfar 
i per ajudar i inspirar altres ciutats 
a aconseguir-ho.



151Barcelona Green Deal és el full de ruta 
per impulsar una economia compe-
titiva, sostenible i equitativa, que generi 
ocupació de qualitat i adaptada a nous 
reptes, com la transició ecològica i digital.

Aquesta agenda econòmica és també 
una proposta de ciutat que es va dibuixar 
el 2021 i que aquest 2023 va prenent 
forma. La iniciativa busca recuperar l’eco-
nomia amb la transformació de sis grans 
àrees urbanes —la Zona Franca, Montjuïc, 
el centre, el 22@, el Besòs i el nou pol de 
ciència i salut a la Diagonal— i l’impuls 
de set sectors estratègics de l'economia 
vinculats a la innovació, la digitalització 
i el talent. 

L’objectiu final és avançar cap a un canvi 
de model econòmic que la covid-19 ha 
accelerat i que ha de permetre diversificar 
l’economia de Barcelona i generar, d’aquí 
al 2030, 100.000 nous llocs de treball.
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Electromobilitat / ENDOLLA
Barcelona de Serveis Municipals (B:SM) lidera 
l’electromobilitat a la ciutat mitjançant la xarxa de punts 
de càrrega elèctrica Endolla Barcelona. Endolla 
Barcelona ha esdevingut la xarxa pública per a vehicles 
elèctrics més gran d’Espanya i és, també, una de les 
xarxes més extenses del continent europeu.

· Més de 700 punts de recàrrega distribuïts per tota la ciutat
· El nombre de recàrregues fetes ha crescut un 60% 
  en el darrer any
· Previsió de 1.000 punts de recàrrega instal·lats a finals 
  del 2023                   

Mercats Municipals
El projecte de Transformació dels Mercats Municipals es 
centra en la millora i transformació física i digital dels 
mercats de Barcelona. El model “Mercats de Barcelona” 
aposta pel desenvolupament dels mercats seguint un 
model mediterrani que uneix les persones i el comerç, 
complint un paper destacat en la construcció de la ciutat 
i en la seva organització social, econòmica i urbana.

· 43 mercats municipals
· 100 milions d’euros d'inversió en la transformació dels 
  Mercats Municipals durant el mandat 2019-2023, que inclou 
  transformacions integrals d’equipaments, grans millores, el 
  pla general d’obres i manteniment i el pla de digitalització

Port vell
· Bases dels equips
· Race Village públic

· America’s Cup 
Experience

(obre el 2023)

Port Olímpic
· Bases equips 

femenins i joves
· Pantalles i 

activacions públiquesPlatges
· Observació directa 

de les regates
· Pantalles i 

activacions públiques

Port Olímpic

Zona

de regates

153

Centre

Barcelona Green Deal 2030 Porta Diagonal. Nou pol de ciència i salut
Zona Franca. Logística i neo-indústria
Montjuïc. Connectivitat, esport i cultura
Centre. Equilibri per viure, treballar i visitar
22@. Innovació i creativitat
Besòs. Neo-indústria

Mercats 
Municipals

Electromobilitat /
Endolla Barcelona

Copa Amèrica

22@

Besòs

Zona Franca Montjuïc

Porta Diagonal
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Àrees d’acció

Zona Franca. Logística i neo-indústria
1 — MERCABARNA
L’ampliació de Mercabarna reforça el seu lideratge com a principal 
mercat majorista d’aliments frescos d’Europa. Funciona les 24 hores 
del dia com a ciutat alimentària amb l’objectiu de garantir l’aprovi-
sionament d’aliments frescos a la ciutadania. A més, esdevindrà la 
planta fotovoltaica d’autoconsum en coberta més gran de la Penín-
sula Ibèrica, gràcies a un acord amb les associacions de majoristes 
situades al polígon alimentari per instal·lar plaques fotovoltaiques 
dins del programa MESBarcelona, impulsat per l’Ajuntament de 
Barcelona.

Montjuïc. Connectivitat, esport i cultura
2 — FIRA MONTJUÏC
Per tal que Barcelona pugui seguir creixent com a ciutat d'exposi-
cions, fires i congressos, es planteja una nova estratègia per a la Fira. 
La seva ubicació al peu de Montjuïc, integrada en la trama urbana 
i pròxima a equipaments, transports i serveis urbans, és un actiu que 
la fa única: s’aprofitaran aquestes qualitats per generar valor afegit 
i dinamitzar econòmicament el seu entorn.

3 — PALAU D’ESPORTS
El renovat Palau Municipal d’Esports esdevindrà la seu central del 
Barcelona Sports Hub. L’equipament serà la seu d’un centre d’in-
novació en l’esport i comptarà amb una dotació tecnològica per 
convertir-se en un laboratori d’assaig de les noves tecnologies i de la 
innovació aplicades als esdeveniments esportius. L’edifici permetrà 
també celebrar esdeveniments esportius i de ciutat d’alt nivell acollint 
entre 3.000 i 4.000 espectadors/es.

Centre. Equilibri per viure, treballar i visitar
4 — CORREUS
L’edifici Correus de Via Laietana esdevindrà un ecosistema dedicat 
a la formació, l’atracció de talent i la innovació en el sector digital. 
Hi conviuran espais per a la formació, la incubació d’empreses i star-
tups i zones d’oficina per a empreses consolidades del sector, amb 
l'objectiu de generar sinèrgies entre les diferents activitats. 

5 — LA CIUTADELLA DEL CONEIXEMENT
El Barcelona Institute of Science and Technology (BIST), la Univer-
sitat Popeu Fabra (UPF) i el Consell Superior d'Investigacions Cien-
tífiques (CSIC) crearan a l’Antic Mercat del Peix de Barcelona un nou 
complex de recerca i innovació, centrat en la biomedicina, la biodiver-
sitat i el benestar planetari. Projecte integrat en el Pla Ciutadella del 
Coneixement.

6 — PORT OLÍMPIC
El Port Olímpic de Barcelona es troba immers en un procés de trans-
formació per esdevenir un espai dedicat a la divulgació marina, la 
nàutica, els esports nàutics, l’economia blava i la restauració. Té l’ob-
jectiu de renéixer com un nou espai de ciutat i un lloc de referència 
que connecti el mar amb la ciutat, i ha pres embranzida amb un 
objectiu clar: la Copa Amèrica de Vela que se celebrarà a Barcelona 
l’any 2024.

22@. Innovació i creativitat
7 — LABORATORI DE LES INDÚSTRIES CREATIVES 
DE PALO ALTO
Nou espai de referència per a la generació i el creixement d’em-
preses del sector de les indústries creatives amb el focus en 
l’experimentació i la innovació audiovisual. Al 2022 es va iniciar 
el procés de dinamització de tres naus industrials en desús del 
Besòs i el 22@, de les quals en forma part Palo Alto, i a través 
dels quals es crearan nous pols d’innovació, d’atracció de talent 
i  d’inversions, tot diversificant l’economia de Barcelona.

Besòs. Neo-indústria
8 — LA MERCEDES
El recinte industrial de la Mercedes-Benz ofereix una oportu-
nitat inèdita de transformació per crear un nou espai urbà mixt, 
compacte i inclusiu. Es tracta d’actualitzar els usos industrials 
i generar un nou veïnat que farà de ròtula per unir els barris 
del voltant. Amb la seva renovació total es reutilitzaran els edificis 
industrials per acollir activitats productives i habitatge i es 
crearan espais oberts sense vehicles al seu interior.

Projectes transversals

Mercats Municipals
El projecte de Transformació dels Mercats Municipals es centra 
en la millora i transformació física i digital dels mercats de 
 Barcelona. El model “Mercats de Barcelona” aposta pel desenvo-
lupament dels mercats seguint un model mediterrani que uneix 
les persones i el comerç, complint un paper destacat en la cons-
trucció de la ciutat i en la seva organització social, econòmica 
i urbana.

Electromobilitat / Endolla Barcelona
Barcelona de Serveis Municipals (B:SM) lidera l’electromobilitat a 
la ciutat mitjançant la xarxa de punts de càrrega elèctrica Endolla 
Barcelona. Endolla Barcelona ha esdevingut la xarxa pública per 
a vehicles elèctrics més gran d’Espanya i és, també, una de les 
xarxes més extenses del continent europeu.

Copa Amèrica
Barcelona serà la seu de la 37a edició de la Copa Amèrica al 2024, 
un dels esdeveniments esportius amb més projecció interna-
cional. Amb la celebració de la regata més important del món, 
la ciutat tornarà a ser capital de l’esport acollint una de les grans 
competicions del planeta, que també pretén aportar innovació 
tecnològica, sostenibilitat i obrir-se a tota la ciutadania, impul-
sant la mirada de Barcelona cap al mar i assentant les bases per 
a la transformació del Port Olímpic.
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MIKE BLACKMAN
Director general, Integrated 
Systems Events 
L’ISE és l’organitzador de la fira 
d’audiovisual (AV) més gran del 
món. Líder del sector amb expe-
riència i història en el sector d'es-
deveniments, Blackman ha llançat 
una sèrie d’esdeveniments tecnolò-
gics a tot Europa. Un àvid fan de la 
tecnologia, ha estat involucrat en 
esdeveniments tecnològics durant 
més de 35 anys, els darrers 18 a AV. 
Un orador àvid, representa el negoci 
i evangelitza la indústria. El 2020, 
Installation Magazine va votar a Mike 
com la persona més influent de la 
indústria Pro AV. Mike lidera l'equip 
que organitza l'esdeveniment líder 
de la indústria audiovisual.

GREG CLARK
Urbanista i consultor de ciutats 
globals 
Assessor de grup en ciutats futures i 
noves indústries a HSBC, Greg Clark 
lidera el treball del banc en ciutats 
i inversió, amb clients globals a 300 
ciutats. És president de Connected 
Places Catapult (CPC), l’accelera-
dora d’innovació del Regne Unit per 
a ciutats, transport i lideratge local, 
i president de la UK Cities Climate 
Investment Commission (UKCCIC). 
És membre de la Junta Directiva 
de Transport for London (TfL) i del 
London LEP. És autor de 10 llibres i 
100 informes sobre ciutats, inversió 
i lideratge local. La seva columna 
mensual, ‘El planeta de les ciutats’, 
està presentada per RICS. És expert 
en Global Cities a la BBC World 
Service Series, My Perfect City. 
Coneix 400 ciutats.

BRUCE KATZ
Expert en polítiques urbanes i autor 
Director fundador del Nowak 
Metro Finance Lab a la Universitat 
Drexel de Filadèlfia.  Anteriorment, 

ha estat expert inaugural del 
programa Centennial Scholar de 
la Brookings Institution i ha exercit 
com a vicepresident i director del 
Programa de política metropolitana 
de Brookings durant 20 anys. Katz 
va codirigir l’equip d’Habitatge i 
Transició Urbana de l’administració 
Obama. És coautor de The Metropo-
litan Revolution i The New Localism: 
How Cities Can Thrive in the Age of 
Populism.

ANA MAIQUES
CEO de Neuroelectrics 
Ana Maiques va ser  nominada per 
l’IESE com una de les emprenedores 
menors de 40 anys més influents a 
Espanya a 2010. Va rebre el Premi de 
la UE per a Dones Innovadores de la 
Comissió Europea el 2014. El 2015 
i 2016, va ser nomenada una de les 
dones més inspiradores a Europa a 
la llista d’InspiringFifty. Ana continua 
trencant les barreres de la ciència i 
la tecnologia de manera impactant 
amb l’Ètica Empresarial.

TONI MASSANÉS
Director general de la Fundació 
Alícia 
La Fundació Alícia (ALImentació i 
ciènCIA) és un laboratori de l’ali-
mentació responsable, un centre 
d’investigació de cuina amb rigor 
científic que treballa perquè tot el 
mon mengi millor. Ha rebut distin-
cions com els Premis PAAS, NAOS, 
Premi Nacional Gastronomía Salu-
dable de la RAEG, Premi Nacional 
de Recerca de la Fundació Catalana 
per la Recerca, Premi de la cultura 
de l’oli de la Fira de l’oli de les Garri-
gues, entre d’altres.

HILA OREN
CEO de la Fundació Tel Aviv 
Expressa la seva profunda 
passió per l’urbanisme i és una 
experta en la creació de ciutats, 

Currículums

el marketing i la marca. Abans 
de la Fundació Tel Aviv, la Dra. 
Oren va ser CEO i fundadora 
de Tel Aviv Global, una iniciativa de 
l’Oficina de l’alcalde de Tel Aviv-
Yafo, dedicada a elevar la marca 
de la ciutat i el posicionament 
global. També és membre de la 
junta del port de Haifa, on es 
troba en el Comitè Executiu 
de Mobilitat Futura i és membre 
de la Junta Directiva d’Amidar, 
el Centre de Rem Daniel, 
el Col·legi Acadèmic de Tel Aviv-
Yafo i la Junta Assessora del 
Fòrum de Charney per a una nova 
diplomàcia. Té una diplomatura i un 
MBA per la Universitat de Tel Aviv, 
un certificat del programa de Lide-
ratge de l'escola Kennedy de 
Harvard i un doctorat del Departa-
ment de Geografia de la Universitat 
de Haifa.

RÉMI PARMENTIER
Activista mediambiental, 
ex-director de comunicació 
i cofundador de Greenpeace. 
Rémi Parmentier, cofundador de 
la consultoria Varda Group ha 
estat un defensor de l’oceà des 
de mitjans dels anys 70. Va ser 
membre fundador de Greenpeace 
International en els anys 70 i més 
tard secretari executiu adjunt de la 
Global Ocean Commission. Rémi 
propícia assessorament estratègic a 
organitzacions públiques i privades. 
En l’actualitat és Secretari de 
Because the Ocean, aliança de 
39 països tractant la relació entre el 
canvi oceànic i el canvi climàtic. 

SISÓN PUJOL
CEO de Nomon Design
Dissenyadora, estratega i especia-
lista en treballar amb empreses per 
assegurar-ne el creixement a través 
del disseny. Els seus 30 anys de 
feina al seu camp estan emmarcats 

en l'estreta relació que sempre ha 
tingut amb les pimes. Va començar 
la seva carrera el 1989 com a free-
lance a Basilea. Després, el 1992, va 
obrir el seu propi estudi de disseny a 
Barcelona –Sisón Studio– i el 2006 
va fundar Nomon Design. És profes-
sora de projectes a ESDi, consultora 
a ACCIÓ, membre del Club Empresa 
BCD, membre del Patronat d'Espi-
goladors i del Consell Assessor del 
Grup Texia. President de l'ADG-FAD, 
Associació de Directors d'Art i 
Dissenyadors Gràfics.

GUAYENTE SANMARTÍN 
Vicepresidenta mundial i CEO 
de HP 
Enginyera en Telecomunicacions 
per la UPC Barcelona i PDD de 
l’IESE, Guayente és la directora 
general a nivell mundial del Negoci 
d’Impressió en Gran Format de HP. 
Ella i el seu equip s’encarreguen 
d’oferir solucions innovadores i 
sostenibles dirigides a arquitectes 
i professionals de la construcció, 
així com als proveïdors de serveis 
d’impressió que ofereixen aplica-
cions per a la senyalització exterior, 
decoració d'interiors i sector tèxtil.

SARA SANS CASANOVAS 
Periodista
Cap de secció de ‘Viure’ a La 
Vanguardia. Presidenta de la 
demarcació de Tarragona del 
 Col·legi de Periodistes i vicepre-
sidenta del Col.legi de Periodistes 
de Catalunya (2012-2018). Presen-
tadora del programa d’entrevistes 
‘Converses al Castell’ (TAC12) i de 
la sèrie documental ‘Tremolors’ 
(TAC12). Coautora dels llibres A peu 
per Tarraco (Arola Editors, 2013), 
La represa democràtica. 30 anys 
d’eleccions municipals a Tarragona 
(Silva Editorial, 2009) i Tarraco Viva 
(Arola Editors, 2008). Premio de la 
Energía (EnerClub, 2008). També ha 



159

treballat al Diari de Tarragona, Ràdio 
4 i RAC 1. Llicenciada en Periodisme 
per la Universitat Autònoma de 
Barcelona.

LUÍS SERRANO
Director del Centre for Genomic 
Regulation 
Es va doctorar en el CBM (Madrid) 
en Biologia Cel·lular. Ha treballat 
en diversos centres de recerca 
de Regne Unit i Alemanya espe-
cialitzant-se en disseny i el 
plegament de proteïnes i en 
biologia de sistemes. En 2006 
va tornar a Espanya per coor-
dinar el programa de Biologia de 
Sistemes en el Centre for Genomic 
Regulation de Barcelona (CRG), 
on exerceix també de director 
des de juny de 2011. És membre 
del EMBO i RACEFyN i ha 
estat guardonat amb el premi 
a l’Excel·lència Marie Curie, 
el Premi Ciutat de Barcelona i 
el Premi Francisco Cobos. Ha 
obtingut dues vegades la pres-
tigiosa ERC Advanced Grant i 
dues ERC Proof of Concept i 
te un extens currículum com a 
docent i investigador. Va parti-
cipar en la creació d’una de les 
primeres empreses biotecnològi-
ques a Espanya (Diverdrugs), l'any 
1999. També ha cofundat Cell-
zome, EnVivo i TRISKEL i té 20 
patents registrades. És fundador 
i ha dirigit l'associació de Centres 
d’Excel·lència europeus EU-LIFE i 
és fundador i va presidir la xarxa de 
centres d'excel·lència Sever Vuit i 
Maria de Maeztu (SOMMa).

MARIA TSAVACHIDIS
CEO de EIT Urban Mobility 
EIT Urban Mobility és una comu-
nitat europea de coneixement i 
innovació per accelerar la transició 
cap a la mobilitat urbana soste-
nible i els espais urbans habitables. 

Abans d’unir-se a l’Institut Europeu 
d’Innovació i Tecnologia al 2018, 
Tsavachidis va ser responsable 
d’innovació a Siemens durant més 
de 20 anys en diferents càrrecs. 
Va començar la seva carrera com 
a investigadora en el camp dels 
sistemes de transport intel·ligents 
i té un doctorat en Enginyeria de 
Trànsit per l’Universitat Tècnica de 
Munic.

ANDREU VEÀ
Cofundador y presidente de 
CovidWarriors 
Pioner d’Internet. Enginyer en Tele-
comunicacions, doctor enginyer en 
Electrònica i màster en Gestió TIC. 
Ha representat a Espanya davant 
la Comissió Europea com a Digital 
Champion i és l’únic europeu a l’In-
ternet Hall of Fame Board. Va rebre 
el Premi Nacional a la Trajectòria 
Personal a Internet 2017 (Senat), i 
el Premi a la Personalitat estacada 
en Telecomunicacions i Informà-
tica 2018. Home de l’any 2020 a 
Espanya (segons la revista Esquire). 
Dirigeix el programa de recerca 
WiWiW a la Universitat de Stanford, 
convidat per Vint Cerf (un dels 
pares d’Internet). És jurat global i 
seleccionador nacional UNESCO 
d’aplicacions mòbils. Emprenedor, 
conseller, escriptor, investigador, 
i conferenciant, la seva passió és 
comunicar com la tecnologia pot 
millorar les nostres vides.

VICTOR VIÑUALES 
Director d’Ecodes
Sociòleg, cofundador i director de la 
Fundació Ecologia i Desenvolupa-
ment (Ecodes). Vicepresident de la 
Xarxa Espanyola del Pacte Mundial, 
membre de Consell Social d’Inditex 
i del Panell d’Experts en sostenibi-
litat de Sol Meliá. Professor associat 
del Programa Superior de Direcció 
en Responsabilitat Corporativa de 
l’IE Business School des de 2007. 

Membre del Consell Assessor de la 
Fundació Biodiversitat. És membre 
de tots aquests consells: consell 
Assessor de Triodos Bank Espanya, 
consell Assessor de CREAS Fons 
Social, consell Assessor del Fons 
de Cooperació per Aigua i Saneja-
ment del Govern d'Espanya, consell 
Assessor de la Fundació Hazlo-
posible, consell de Greenpeace 
Espanya, consell d'Experts del 
Centre de Finances Responsables 
i Sostenibles, i vocal del Consell 
de Desenvolupament Sostenible 
d'Espanya.
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